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Abbreviations used in Text of Study or the Appendix 

Asst. - Assistant 

GP - Communist Party 
fnu - first name unknown 

GRU - Glavnoye Razvedyvatelnoye Upravleniye ‘J 

(Chief Intelligence Directorate) 

MA — Military Attache 
NA - Naval Attache 
png - persona non grate. 

RIS - Russian Intelligence Services 

TASS ~ Telegraphic Agency of the Soviet Union 

US e United States 
VOKS - Vsesoyuznoye Obshchestvo Kulturnoy Svyazi Zagranitsey 

(All-Union Society for Cultural Relations Abroad) -.
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T11,e,1isJ:.b,elow'11a;me*s_ 10fflc_.er.s‘ agndfl othger" "staff p.e,J‘.‘.BIOn11'€‘1 of 

So:/,i,et. ln“!:e1lig_en.C,e' "s.er1vi.c:e's; who» have been ‘expo sped _pub1ic1y, ,f.r.'om 

,ap_p>r;ox,imate1y’l94v2_ to n1id_-1129157, ais. 1nv,0lv;e'd‘i1'L.e5pi01'£a5g;e while 

func.ti.oning_ o;H,11ens;ib1y= as diplomatic or ‘other 0.fficia.<l r’epre‘s;ent,a;— 

t,i.v,e:s. abzroa d. ‘ 
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Diplomatic @a.,nd'_ _G"oi1sJu1a,r*P'o,s.,itions 

ienrusov, Viktor. S'e.c_on;d ?kKISLYTSYN, Filipp Vvasilyevich. 
Secr.e,ta;ry Soviet Emb.a's;s_y, Second Secret_a'ry, Soviet. En1be.s'sy-,_ 
Stockholm. Involved in. the 

A 

Canberra, ‘0c,t195Z' to April 1954. 
Z_.A.R‘T.A.RYAN espionage case. R15 a.'s'sigpnm_ent: organize an 
Left Sweden, J'.a;n 1957' at. request '"il1e'ga;l "apparatus" in Au_str1ali.a;; 
of Swedish government. "study" members of P.a.,r1iame.nt_ 

‘L 

and Diplornatic Corps. 
. DOLBIN, Gregoriy G. Coun - 
s_el'1or, Soviet Em.bas.sv, Wash, i£KOVALEVNKOi, Yevgeniy V.as.ilyeevi_ch. 
1946. Prior to then hpaid served Third Secretary, Soviet Ernbvassy, 
inQJ'a;'p.an, 194,0-1944. Canbeerra. State Security offxicer. 

Dep,a;rt_ed after Petrov defected, 
DRANKOV, Vasiliy D. Second April 1954. 

\'L 

Secretary and Press Attache, 
_4\

- 

The Hague. T,a,.rg,et: defense and‘<KUDRIAVTZEV, Sergei. First 
' ind,us_tr,ia1 ,inf_or1'na’cion. Expelled Secret.a'ry_. Soviet Embassy, Ottawa. 

in 1957. GRU officer in Cana.da, 1945. 

\_§IE‘ARAFONT”OV, A. N. Clerk if KULAKOV, fnu. Lieutenant Clerk, 
/at Soviet Embassy, O»,t,ta.w,a., 1945. Soviet Emba.s‘sy, Ottawa, 194:5. 
Involved in e.spio,n-age. Involved. in espionage. 

ELGUBANOV, Fedor Yegorovich. KUTNETZOV, P. Embassy employee, 
Emlbesisy Clerk, Canberra. London. Received secret, data irom 
State Security worker. Returned British Foreign Office w,ir.ele1sesi 
to: USSR, March 1951. operator, 1952. 

ii GUSYEV, Sergey D. Soviet ‘MAKAROV. Sernen Iv.anov_i_.ch. C}*1e'rk , 

Eimbasesy doorman‘. GQRU officer, Third Secretary and Firet Secretary 
" Ottawa, 1945 in Soviet E:mfoass‘y, Canberra. 1943- 

1949. First State Security R,esid_ent, 
.Au,stra1ia. 
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and.‘Con.s,u1a;'r' "Position-s 

vi MASHKANTZEV, Genadi F. 
Eniployee, Soviet Embassy, 
W_ash'ington,. Expelled from 
US April 1957 for improper 
activities‘ ini attempt to force 
former Air For.ce officer 
Peter Piro;g_ov to return to 
USSR. 

MERKULOV AleX,a’nder I. 1 . 

Second Secretary, Soviet 
Embassy, Oslo, until March 
1952. A contact of Aebjorn 
Sunde, convicted of espionage, 
July 1954. 

}'\1\/IITROFANOVV, Victor. 
1 Chauffeur, Soviet Ernbassy, 
Oslo. Involved in the Aebjorn 
Sunde espionage case. 

MOLEV VasiliM Clerk it 9 I 2 
E Soviet Ernbas,sy, Involved ini 
Soble -Albarn espionage cca.'_s e. 
Departed US, Jan 1957. 

NOVIKOV, Nikolai v. Charge 
d‘ Affaires, Soviet E'mb,ais‘sy, 
Washington. With TOLOKON- 

}<Nov1Kov, "_Yur,i v. Second 
Secretary, Soviet Embassy, 
Washin'g_ton. Involved in Ve.rberi- 
Ponger espionage case. .D»eC_l8-'1‘fe"d. 

png, Jan 1953. 1 

OR LOV, Nikolaiy P. Employee, 
Soviet Ernbass'y, Stockholrn. In . 

Sept 1951 expelled from Sweden 
for connection with H. E. Anders,- 
son espionage case. Target: 
military data, including invasiion. 
routes into Sweden. 

OTROSHENKO, Andrey Makarovich, 
Colonel. Official of Soviet Ministry 
of Foreign Affairs in. Japan, 1953. 
Chief of Far East Intelligence for 
State .S.ec.urity. 

QPANYUSHKIN, Aleksandr Serneno-9 
’ vich. Sovi.et Ambassador to the 
United States, 1947-195,1. A Major‘ 
General in State Security. 

‘.5 PAVLOV, Vitali G. Second Sec- 
retary, Soviet Embassy, Ottawa, 
1945. Chief of. State Security legal 
network in Canada. 

NIKOV, directed the G:ubitc11ev- 
Goplon case. ‘?\ PETRQV, Vladirnir M. Third Sec- 

retary and acting VOKS officer, 
Soviet Ernbas'sy~, Canberra, Aujs‘-\ 
tralia, 1951-1954. Defected April, 1954 
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Diplomatic and C'onsul'a‘r' Po‘sficti‘c>‘n.st 

KSADOVNIKOV, Valentin Ma.t.- 74v1NooRA,nov, Konstantin. 
vevevich. Second and later Secretary, Soviet, Ernb,a.s'sy, 
First Secretary, Soviet Stockholm, 1947. Involved in 
Em‘b,ass'y, Canberra. State Hilding Andersson caste. 
.Securit*y Resident, April 1949 
to April 1951. vi VLADYKIN, l‘3.ikola.i A. Cour»- 

' sellor of Soviet Embassy, Wash- 
‘Qc SHIBAYEV, Petr Andreyevich, ington. Replaced PANYUSHKIN 

Colonel. Adviser of Soviet es State Security Resident in the US, 
Ministry of Foreign Affairs. 
I.11'JB~P.a-1'1, 1951, to. control CP >1 YAKOVLEV, Avnatoli Antonov,i,cl1. 
a;c,tivities and to exploit Soviet Vice -Consul at Soviet Consulate, 
contacts with the US Counter-- New York City until 1946. Re- 
Intelligence Corps. ceived reports from Harry Gold, 

September 1944 until December1l94f>. 
\£ SOKOLOV, Georgiy Alek,s.a.n- 

A drovich. Counsellor, Soviet ;><zvHUKOv, Ivan Va"si1iev.i¢h. 
Eznbassy, 'W,as__hington, 1948. 

l Chauffeur, Soviet Embassy? Oslo, 
Former Chief Resident, in until January 1954. Involved in 
Tokyo. In the US int similar Asbjorn Sunde espionage case. 
position. 

*4 ZUBILIN, Vass'ili M. Third, then 
TOLOKONNIKOV, Lev S. First Second Secretary, Soviet Emb.ase'sy, 
Secretary, Soviet E'mba's_sy, Washington. Directed atomic 
Wa,shing_ton. With N. V. NOV',I- espionage in the US from 1942 to 
KOV, directed Gubichev-Coplon 1944. 
case.

- 
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-*Mi1'ita'r};‘r,‘ >1\{§.val' .andiiAir Attaches‘ 4. 

Amosov, Igor A. , Commander.‘ IONCHENKO, N,ikol_ay v. . .MA. 
Asst. NA, Washington, 1952'.-54. Turkey. Charged with trying to: 
Declared png, February 1954. - buy mi1it.a;ry information. Was 

- 
requested to leave Turkey, May I956. 

qi ANGELOV, 'fnL1. , Lieutenant. ‘ 

_

' 

$~KO.S'I-IELEV, Vl.adimir F, , Com-r 
_ 

mander. Acting NA, Oslo, 1951. 
A Involved in; Per Danielscen case. W 

2 GRU liaison agent, Ottawa, 
.1945. Officer on "stafflof MA. 

‘i; ASTAFYEV, Aleksandr R., 
‘ 'Commande1'. NA, Rome, ii ‘KR YLovj, ism-1 P. . Major. Asst. 
"October 194.8 to May 195.5. MA in. the US. Declared png, . 

- January 1957'. , 

BUB CHIKOV, Ivan A. , Colonel. _ 

1 Found to be engaged. in e‘s_pi-on.- \{KUZNE.TSOV, Anatoliy I. , Major‘. ' 

age. Expelled from the US, Asst. MA, Tehran. Expelled from 
June 1956. E Iran, March 1956, 

EGOROV, Viktor. Asst. MA, MIKHEYEV, Vladimir P. Employee, 
Soviet Embassy, Stockholrn. Soviet MA. office, Washington, July 
'Invo1v.ed in Enbom ‘e spionage 1954-May"l95_6. Tried to pr__.oc\ur,e - 

case,’ 194.8-1951. - military information from US g.o_-verni- 
ment. officials. ‘ 

._ 

\£ GALKIN, fntv... Captain. GRU i 
' A 

, _‘ 

officer in C'an_a.da_ in 1945. ‘MOROZ-OVV, Aleksandr D". NA. and 
l Asst. MA, Argent.ina;. Declared. pnjg. 

GURSHKOV, fnu. , Captain. June 1954. "1

' 

Driver for GRU chief, Canada, . 

1945. 
_ 

. 

MOTINOV, Petr Sernenovich, Lieu- 
. 

tenant Colonel. Asst. MA. Was in 
#5 GUDKOV, Andrey, M_aj,orl. Asst. indirect contact with Canadian.Com‘-- 

MA, London. Expelled May 1954 munists involved in espionage .in1194‘5. 
for attempted espionage. i

' 
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PIVNEV, Leonid, Lieut-._>n.a.nt SOKOLOV‘, Afanasi, AC0mma;nd€:r. 
Colonel, Asst‘, A11‘ A§:i:a."c"n.e, NA, Oslo, 1951. Ixswolved in the" 
Wa,sh.i7n.gto"n., l950~,l954.. De» Per Da:>.‘.s:ls’<-an case. 
clawed pazzg, l\/La."-3? 1954, ' 

YKYEGOROV, v@1<w.~ v. , Major» 
PUPYSHEV, 1va,r., Magovr. Asst. As si. MA S';;or;k11oIlrn. In1pli.~ 
MA, L0.T..do2r-., Expelllad Z:-j-r c_ated E%;{;:»o1@1 case. Had left 
B7:iti.s?<: for pa?;€:*en"1p*-md e_sp:?.o:.<.a.ge, Sweden befmfe e><;p0su.1;*e of the -rgase 
1954:. in 1951. 

ROGOV, A;:.a.t<>li‘;. MA, C.up§_,t»;1-'- 7‘ YERMOLA‘%»i'E.V, Ser~§g_ey., E111p1.0*y‘ee, 
Liw.a.ge:*.. by Da.::"Z.s1z. 

' NA office, Rorne, 1952--1955‘. A1<*re"sted 
gOv@1‘11rn€:1'1_1; 5.111 I,a.::.ua.r;r 195?. by-Tialians in April 1955 on clzarges 

of espionage. 
ROMANOV, Ale1<.sa,1z.d1=, Ma."j0w:. 
As st. to GRIU c'&;~F.-af Ca.r2.a.da, ZABOTfiN, Nikolaxy, Colonel. MA, 
1943»-194:5. Ch-xiief of CERU legal 'net_wor1<: in C'a.'n.ada., 

1.943-=l94~5. 
RUDITCHEV, l\/1vi.'i.<,.'n._a.i.]., Lieu» 
t»/~,~1=.~.a,:-vi. Cc>n"1'rna:~.1dpe1“.- Ass"l;. NA. ZAVAR OUKHIK, Peter. MA, 
Expciled by Dam-,£.sT.1. gov‘:-sr;'r.1*ne:=.‘?.t, Soviet E1:f;aa;€ St-ockfholmq lnvczlved 
F€3‘1f';§5?\"‘B.T’y‘ 1957. in the E2"¥;0111 espin-n.a,’ge case, 194$» 

7.948. 
SOKOLOV, fan. Wife of Maj 
SOKOLOV. She “was used as .a 

L!_S._aiso‘;1. agent £01: GRU netwvork, 
Ca;r.a.cIa,? 1945. 

._ 33 - 

S-E-C -R-E-T 

Approved for Release: 2018/09/21 C02585188



Approved for Release: 2018/09/21 C02585188 

S -E -C -R -E -T

Q 

"'°K5¥ IiF‘¢51s=7 7C?°~I*P1??‘1?°¥‘???’F¢h¢5-7311‘?‘Unilé'ii8'11a'?‘?d'A.?*a‘°hie‘s'. 

' Kl-IARKDVETZ, Goeorgiy Iv,a.n0- ‘fPETRO'\_/', V1,adimir'M. (See under 
r 

vich. Press .A_ttache, Canberra, Diplomatic and Consular Positions) 
February 1951 to April 1954. M, 
RIS ass ignment: to develop PLAITKAIS,/v Yanis Eduardovich. 
.a'gent_s among c0.nta'cts in corres- Attache, Soviet Embassy, C,anberr,a., 
pondent, governrnentworker and January 1953 to April 1954. R15 
diplomatic circles. _as'signment: work arnong Russian 

e1-ni_gre_s. " 

MESHEVITINOV, Boris. Gul- 
tura/1 Attache, ‘Oslo, 1950-1954. ‘=4 T.S£~lERNOVi, Feodor. Attache, 
DeJcl,ared png Fe’br.ua;r3r 1954. Soviet Embassy, Stockholm. Tar- 
Target: military data’. get: military and transportation 

. 
- inf0rm.ation. 

I\/LITSKEVITCI-I, V. P. State
r 

Security Colonel. Head "of the VYSSE‘LSK'Ti“, lfnu, P~ro,s‘s‘ Attache 
"',intel1i.gence group" in V0-KS. I and later a Tliird Secretary at 

Em.'é:>ass"§,r i:c1‘.Ca::1.Y:erra. State 
Security" Officer. Returned. to USSR 
in Novenfser 1950. 

Ur’-. ite d‘Na1:iD'n's‘ 

"A; GROMOV, Anatole. State F‘ KOVALYOV, Aleksandr P., Second 
' Security Colo-.1el. Used United ,Se,creta_ry,. Soviet delegation to UN. 

N,a.tion,s. cover for espionage. Expelled from US for improper ‘ Also was First Secretary at activities, including espionage, 
Soviet Emb,as'sy. Was11i.r:.gto;n1. July 1954. 

\.’ GUB ICHEV, Valentin. UN 7< MARTYNOV, Malzsim G. , Colonel. 
employee. Exposed, March‘ Member of Soviet Military Staff to 
1949. Target: »counter-_intel,li- UN, vl9_5l-l955.. Declared png in 
‘gence information. January 1955. 
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Uni1:'ed.‘Na.ti'Q‘n‘s' 

T‘ PETRO-V, Viktor Ivanovjich. ‘»~< SUMS-KOY, Mikhail M. UN - 

UN employee. T_.arget::' military employee in, 1940's.. 
,a”1rcra;f1:. Disomisased from. UN, 
July 1956. ‘i T.IT'OV, Alexander. Used UN 

. cover for S’ta_te Security aactivity 
in 1955. ' 

TASS ‘ R ePre‘s.en1;ai:‘ive sf’ 

$1 ALKAYEVA, Leila. Worked “:4 KUDR YAV'TSEV, Sergey. roan 
' for Soviet Naval htelligence, £un_c,ti0,n,a1-y under TASS cover, 
Turkey, 1942. Berlin, 1941. 

ANISIMOV, Viktor. Exposed ;‘<:'1\/1EDVEDIEV:, fnu. Used ,8;1iea;s, 
asp‘ R15 operative, 1951-1952', MOROZOV. GRU Colonel under 
ini Stockholm. TASS .~.cover, Ankara, 194,2. 

QFANTONOV, Viktor Nikolayevi.ch..‘i Vla.di.mir. GRQU 
5 TASS c"orrespao11den_t,i;n Australia, officer under TASS cover, Ankara, 
1952-1954. RIS target: new/s~ 1942. 
paper men; membeVrs* of Parlia.-

K 
€‘ NOSOV, fnu. State Security afuric-— 

_ti0na‘r3r under TASS cover in Aus-' 
\,( CLHUGUNOV, Ko:os1:a.ntin' Alekse*y:->-tralia until August 1950. 

'v=i.c,h. RIS agent. in the US under 
TASS cover. ‘Y OKORLOKOVA, Augusta. R15 agent 

under TASS cover, Turkey, 1942. 
Later was. translator and typiat 
in Soviet -C5onsul,a‘te". 

J',.A.NOVICZ., Nikolai V. TASS 
employee at Soviet Ernbas sy, 
Oslo. Involved. i'n1t'h,e Asbjorn 
Sunde c,a.1s'e, e»xp0,s'ed in 1954. 
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PAKHOMOV, Ivan Mikha.y- *5 VISHNYAKOV, Pavel. Chief of 
lovich. TASS employee and TASS Bureau, Ankara, 1942. 
State Security wo-rker in State Security officer. 
Aus.tr,a.1ia, arriving there 
June 1950. 7,-.;_' YEGQRCV; fnu. , C:ap.tain. T/ASS 

.corresp,ondent, Tokyo. GRU 
PISAREV, Lieyo1'C.. TASS officer‘. 
correspondent, The Ne1;her- 
la;'nds._ RIS target: military "'YUDIN, fnu. Alias TARASOV. 
and. civilian defense dam. RIS-. officer using TASS cover, 
DJe'cla.red,png, February 1953. Berlin, 1941. 

?9 SAMOYLOV, Sonin.A. GRU ZVHEVEINOV, Nicolai. TASS 
C'olon"el.- TASS corresp,on- functionary, O,ttaw.a., 1945, GRU 
dent in Japan, date not. deter- a,g'e'n1J. Target: Cana.dia;n_A1-my. 
mined. 

Quyasi"-legal I§epre,sentaj;iye;s 

DQMNITSKIYT, Andrey Iv,an"o"-- RASTVOROV, Yuri. , Lieutenant 
vich, Colonel. Chief of Soviet Colonel. vSt,a,t-e Security officer 
Mission, Tokyo. Used this assigned ,to_S;ov,ie.t Mission, Tokyo. 
position as. ,c.ov,eir for espionajge. 

TIKHVINSKIY, Sergey Leonidovich, 
KQTELNIKQV, Anatoliy Fedoro- Colonel. Chief of Soviet Moises ion. in 
vich, Colonel. C'hLe;f, Consular Japan, 1956-195 7. He has also used 
Section, Soviet M,is,s.ion’, Tokyo". TASS as cover. 

?‘ VASHKIN, Ivan. , Colonel. Chief of 
State Security group at Soviets 
Mission, Tokyo. 
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Ru's}s‘i‘an Reid‘ CTr'0‘s's‘ 

BALAYAN, fnu. , Clolonel. Head 
of the "finte11ig_e:n.ce group?‘ in 
the Russian Red Cross. Hajse 
been a":or0a;d 1-nan=y‘ times under 
Red Cz-,o,s,s‘ cover. 

Soviet Deleg a;tioins" ' 

K SMIR NO V, And): cf, C‘OlO11ie1. 
M_em“!oer of Skaizlir delegation 
to .]*a.pa;:a<1. RES 0f:t'7..c<:1~. 

Tm e91et>~>;§2ee@elp 1¥#tal¢1*-¢'%;; 

CHJLSTYAKOV, Aleksanzdr. KROTOV, Ivan I. Comrnpercial 
.En'1pl0yee, Soviet Trade O_'c£1.a;wa, 19434945. 
Mission, Sto.ckho1m, 194-1. Used as liaiiseorrz agent by GR U. 
Directed. Soviet ,agent, Anatole I‘

- 

Eri.c_,ss0n, who wasyarrested in :\"KRUTIKOVf, fnu. Comm,erci,a1 
1956. T.arget,s: Russian re- Attache, Ganbeerra, 194.8.=-1950. 
fugees, Swedish ide;n.tity docu- State Security functiaonary.‘ 
nients. d 

V MIROSHNIKOV, Peter. Trade 
KOVALIEV, N_iko.la'y JG-,. Com- De,1egati0r1 official, ,Stoc:kho1m.. 
mercial Attache, Aus\tr,alia, Expelled frorn Sweden, A,u.g11_s.t 

l952~-1954, RIS as,signment: 1956. Targets": Soviet and ' 

develop contacts‘ in p.olitica,l Satellite refu.g_.ees, and radazi 
and industrial ci,rc_1es.. equiprnent.

' 

,SE'l\/LENOV, Sen"1en_l\/I. Arntorg * SOKOLOV, Boris P., Major. can 
ernployee, US. Received r,e- officer in Canada in I945. Cover 
ports re atomic energy develop- pdoseitien: member of Commer,ci.al 
ment in 1944. CO'UJi6?.S€110I"_S_. staff“ 
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Postes Diplomatiques et Consuleires 

AKSENOV, Nikolai Vassilievitch. 
Deuxiéme Secrétaire de l'Am- 
bessade sovietique, Mexico;, 
declare persona non grate en‘ avril 1959 pour avoir fomente 
une agitation ouvriére commu- 
niste au>Mexique. (Une, 
eutre liste dit: "accuse 
d'espionnage"). 
BELOOUSSDV, Victor Vassilievitch. 
'Deuxiéme Secretaire de l'Ambas- 
sade soviétique, Stockholm; 
méle 5 1'affeire @'espionnage 
Zartarian; declare persona non 
grate é la suite de ses acti- 
vites d‘espionnage contre la 
Suede, janvier 1957. 
BELOV, Nikolai Andreievitch. 
Conseiller é l'Ambassade' 
sovietique, Buenos.Aires; dé- 
clere persona non grate pour 
activites politiques et inge- 
rences dens les affaires na- 
tionales de l'Argentine, avril 
1959-

_ 

CHIBAIEV* Petr Andreievitch 
(floloneliv Cooseiller an 
Ministére sovietique des ‘ 

Affaires Etrangéres; au Japon 
en l95l,pour contréler les 
activites du P.C. et pour,ex- 
ploiter les contacts sovieti- 
ques avec le corps de centre- 
espionnage americain. 
DOLBIHE, Grégori Grigorievitcq. 
Conseiller é l'Ambassade sovie- 
tique, Washington, 1946; avai 
d'abord servi au Japon, 1940- 
1944. ' 

SECRET

t 

DRANKOV, Vassili Dmitriievitch 
Deuxiéme Secrétaire et Attach 
de Presse é l‘Ambassade so- 
Viétique, La Haye; expulsé des 
Pays-Bas pour avoir fait de 
l'espionnage et avoir essayé 
de corrompre un personnage" 
officiel hollandais, janvier 
1957- - 

DIAKANOV, Dmitri Alexeievitch 
Premier Secrétaire A lfikmé 
bassade soviétique de Buenos 
Aires; declare persona non 
grate pour avoir fomenté-des 
emeutes industrielles, avril 
1959- 

FARAFONTOV, Alexandre N. 
Commis A l'Ambassade sovie- 
tique a Ottawa, 1945; mélé 
é 1'espionnage. 

GOUBANOV, Fédor Yegorovitch. 
Commis A l‘Ambassade sovie- 
tique A Canberra; fonct1on- 
naire de la Sécurité d'Etat; 
renvoyé en U.R-S.S., mars 
1951. 

GOUSEV, Serguei D. Portier 
A l'Ambassade soviétique é 
Ottawa, 1945; officier du 
G~R.U. 

JOUKOV, Ivan Vassilievitch. 
Chauffeur é l'Ambassade sovie- 
ti ue é Oslo jusqu'en.janvier 
19%4; mélé A 1'affaire d‘es- 
pionnage Asbjorn SUNDE¢ 
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KISLITSINE, Filipp Vaesilie- 
vitoh. Deuxieme'Secretaire 
A l'Ambassade sovietique, 
Canberra, d'octobre 19525 t e avril 1954; tache assignee 
par les S.R°S.: organiser 
un"appareil illegal" en 
Australie, "etudier" les 
membres du Parlement et le 
Corps diplomatique. 
KOVALENKO, Yevgenii 
Vassilievitch, Troisieme 
Secretaire e l'Ambassade 
sovietique, Canberra;, 
fqnctionnaire de la Securi- 
te d'Etat; quitta aprés la defection de PETROV, avril 
1954. 

KRILOV, Lev Yladislavovitch. 
Premier Secretaire e l'Am- 
bassade sovietique, Caracas; 
intervint de fagon agressive 
centre la detention d'un 
employé de l'Ambassade que, l'on soupgonnait d'acti§ites 
politiques illicites; de- 
clare persona non grate, 
juin 1952. 
KOUDRIAVTSEV, Serguei

I Mikhailovitoh. Attache de 
Presse, Ankara, 1942; 
Premier Secretaire e l'Am- 
bassade soviétique d'0ttawa; 
officier du G.B.U. au Canada, 
1945, Servit e Vienne, 1952- 
1955. Arrive e Bonn, Alle- 
magne de 1‘Ouest, comme 
Ministre-Conseiller le 20 
decembre 1955; partit en 
septembre 1957. 

KOULAKOV, (prénom inconnu) 
(Lieutenant). Commie a, 
l'Ambassade soviétique 5 
Ottawa, 1945; mélé e 
l'espionnage. - 

KOUROTCHKINE, Nikolai 
_ r Ivanovitch. Troisieme Secre- 

taire e l'Ambassade sovie- 
tique e Washington; declaré 
persona non grata pour acti- 
vités d'espionnage et pour 
avoir essayé d'acheter des 
publications militaires clas- 
sifiées, juin 1958. 
MAKABOV, Semen Ivanovitch. 
Commis, Troisiéme Secretaire 
et Premier Secrétaire e 1'Am- 
bassade soviétique, Canberra, 
1g43-1949; était,le premier 
Resident de la Securité 
d'Etat en Australie. 
MACHKANTSEV, Genadii Fédoro- 
vitche Enployé e l'Ambas- 
sade sovietique, Washington; 
expulsé des E.U. pour action 
intempestive en essayant de 
forcer un ancien officier 
d'aviation (Petr Pirogov) e 
retourner en U.R.S.S-, avril 
1957. 
MASLENNIKOV, Nikolai. 
Deuxieme Secretaire e l'Am— 
bassade soviétique, Varsovie; 
la presse polonaise signalait 
le 30 mai 1957 que le gouverne- 
ment polonais 1'avait déclaré 
persona non grata pour actions 
incompatibles avec 1e statut 
diplomatique.

_ 
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MERKOULOV, Alexandre 1vano-- PANIOUCHKINE, Alexandre Semono- 
vitchs” Deuxiéme‘Se¢reteire vitch. Ambassadeur soviétique 
A 1‘Ambassade sovietique, aux Etats—Unis, 1947-1951;Major 
Oslo, jusqu'en mars 1952; Général dens la Sécurité d'Etat. 
cqntaet d‘Asbjorn SUNDE, Nor- 9 

vegien convaincu d'espionnage PAVLOV, Vitalii G. Deuxieme Se—r 
en juillet 1954. 1 crétaire a 1'Ambassade soviéti- 

que, Ottawa, 1945; chef du réseau 
MITROFANOV Victor Y. legal de la Sécurité d'Etat an 
Chauffeur 5 1'Amhassade sovié- Canada. 
tique, Oslo; méle 5 l'affaire 
d'espionnage d'Asbjorn SUNDE. PETROVz Vladimir Mikhailovitch. 

Troisieme Secretaire et fenc- 
MOLEV, Vassi1iJ Mikhailovitch. tionnaire de V.O.K.S. a 1'Am- 
Commie a 1“Ambassade soviéti- bassade soviétique, Canberra, 
que; Washington; mélé a 1'affai- Anstralie, 1951-1954; fit 
re d'espionnage SOBLE-ALBAM; defection en avril 1954. 
quitta les E-U- en janvier 1957.‘ 9 

SADOVNIKOV, Valentin Matveievitch 
NOVIKQV, Nikolai Vassilievitch. Deuxiéme et plus tard Premier; 
Charge d'affaires a 1'Ambassade Secretaire a 1'Ambassade sovie- 
sovietique, Washington; dirigea, tique, Canberra; Resident de la 
de~concert avec TOLOKONIKOV, Sécurite d'Etat, avril 1949 a 
1'affaire GOUBITCHEV-COPLON. avril 1951. 
NOVIKOV, Youri Vassilievitch. SOKOLOV, Georgi Alexandrovitch. 
Deuxiéme Secrétaire s 1'Ambas- Conseiller e 1'Ambassade sovie- 
sade soviétique, Washington; tique deiwashington, 1948; 
mélé a 1'affaire d'espionnage" ancien Resident en chef A Tokyo; 
VERBER-PONGER; déclaré persona occupe aux E.U. un postesemblafile 
non grate en janvier 1953. 

TOLOKONNIKOV, Lev Sergueievitch. 
ORLOV, Nikolai P5 Employé a Premier Secrétaire A 1'Ambas- 
1"Ambassade sovietique a sade sovietique A Washington; 
Stockholm; expulsé de Suede en dirigea de concert avec N.V. 
rapport avec 1'affaire d'espion- NOVIKOV 1'affaire GOUBITCHEV- 
nage H°E. ANDERSSON, septembre _COPLON» 
1951; objectif; données mi1itai-

_ 

res y compris routes d'invasion VINOGRADOV, Constantin.
' pour pénétrer en Suede. Secrétaire‘a]JAmbassade sovie- 

tioqe de Stockholm, 1947; 
OTROCHENKO, Andrei Makarovitch .mé1e a 1'affaire d'espionnage 
(Co1one1)° Officiel du Ministe- Hilding ANDERSSON. 
re sovietique des Affaires Etran- 
géres au Japon, 1953; chef du 
service des renseignements en Ex- 
treme Orient pour la Securité 
d'Etat 
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VLADIKINE, Nikolai 
Alexeievitcho Congeiller 
5 l'Ambassade sovietique 
é Washington; remplaga 
PANIOUSHKINE comme ,R<§si- 
dent de la Sécurite 
d"Etat aux E,U¢ 
YAKOVLEV, Anatoli Antonovitcn. 
Vice—Consu1 au Consulat sovie- 
tique de New York jusqu"en 
1946; regut les rapports de 
Harry GOLD de septembre 1944 
é décembre 1946 O 

ZOUBILINE, Vassili Mighailovigch. 
Troisiéme, puis Deuxieme Secre- 
taire A 1“Ambassade soviétique, 
Washington; dirigea 1”espionnage 
atomique aux EOUO de 1942 Q 19449 
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Attaches Militaires, Navals et de 1'Air 

ALIABIEV, Mikhail 
Sergueievitch. Attache 
Militaire a 1'Ambassade so- 
viétique de Caracas; in- 
tervint de fagon agressive 
contre'1a detention d'un 
employe de l'Ambassade qui 
était soupgonné d'activités 
politiques illicites; de- 
clare persona non grata, 
juin 1952. ~ 

AMOSSGV, Igor Alexandrovitch 
(Capitaine de Frégate). 
Attache Naval adloint 5 
l‘Ambassade sovieti ue, ' Washington, 1952-1954; de- 
clare persona non grata en 
février 1954 pour activités 
d“espionnage en vue de l'ac- 
quisition de renseignements 
sur les navires et 1*equipe- 
ment de la marine américaine. 
ANGUELOV,Pavel N. (Lieutenant) 
Memore du personnel de 1'Atta- 
ché Militaire A 1'Ambassade 
Sovietique d'Ottawa, 1945; 
agent de liaison du G.R°U@ 
ASTAFIEV, Alexandre Romano- 
vitch §Capitaine de Fregate) 
Attaehe Naval a 1"Ambassade 
sovietique, Rome, octobre 
1948-mai 1955. 
BOUBTCHIKOV, Ivan Alexandro- 
vitch (Co1onel)@ Attache 
Militaireiadjoint a l"Ambas- 
sade sovietique, Washington; 
exgulse des E“U. pour avoir 
ete mélé a des activites 
d'espionnage, juin 1956. 

EGOROV (YEGOROV), Victor V. 
(Commandant) Attache mili- ‘ 

taire adjoint a 1'Ambassade 
soviétique, Stockholmg méle 
a l'affaire d‘espionnage 
ENBOM, 1948-1951. 
ERMOLAEV (YERMOLAYEV) Serguei. 
Adjoint A l'Attaché Naval a 
1'Ambassade soviétique, Rome, 
1952-1955; arrété par les 
Italiens en avril 1955 sous 
1‘incu1pation d'espionnage; 
déclaré persona non grata 
pour conduite incompatible 
avec le statut diplomatique, 
mai 1955. 
GALKINE,(prénom inconnu) 
(Capitaine). Officier du 
G.R.U¢ au Canada en 1945. 
GOUDKOV, Andrei Fédqrovitch. 
(Commandant)-Attache Mi1itai- 
re adjoint a 1'Ambassade

’ soviétique, Londres; expulse 
pour avoir essaye d'espionner, 
mai 1954» 
GOURCHKOV (prénom inconnu) 
(Capitaine). Chauffeur du 
chef du G.R@U. au Canada, 
1945. 

IONCHNKO, Nikolai Vassilievitch 
(Lieutenant Colonel). Attache 
Militaire (une source dit: 
Attache Militaire adjoint) a 
1°Ambassade soviétique, Ankara; 
demanda a quitter la Turquie 
a la suite de ses efforts pour 
acheter des renseignements 
militaires, mai 1956. 
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KOCHELEV, Vladimir 
Fédorovitch (Capitaine de 
Frégate). Attache Naval 
suppléant a l'Ambassade 
sovietique, Oslo, 1951; 
méle a l'affaire d'espi0n- 
nage Per DANIELSEN. 
KBILOV, Youri ‘ Pavlovitoh 
(Commandant); Attache 
Militaire adjoint a 1'Am- 
bassade sovietique a 
Washington; declare persona 
non grata, janvier 1957, 
pour avoireacheté des ins- 
truments électroniques et 
pour avoir essaye d'acheter 
des renseignements mi1itai- 
res secrets- 

KOUZNETSOV, Anatolia 
Ivanovitch (Commandant). 
Attache Militaire adjoint 
a 1‘A@bassade soviétique 
a Téheran; expulse d'Iran 
pour activites d'espionnage, 
mars 1956. 
LlSHTCHINE,Mikhai1 Niko1aie- 
vitcn. Commie au bureau de 
1:Attache Naval, Consulat , General d'Istanbu1; expulse 
de Turquie, septembre 1957, 
pour activités d”espionnage 
et pour avoir essayé d'ob- 
tenir des renseignements 
sur des établissements de 
defense, 
MALIKOV, Alexei, Chauffeur 
dé,1'Attaché Naval au Consu- 
lat Général‘d"Istanbul; 
declare persona non grata 
pour activités d'espionnage, 
septembre 1957. 

SECRET 

NARLAGUINE,Alexandre 
Mikhailovitch (Capitaine). 
Attache Naval adjoint au 
Consulat0Général,soviétique 
d'Istanyl; somme de guitter 
la Turquie dans les 4 heures 
pour activites d'esQionnage 
et pour avoir essaye d'obte— 
nir des renseignements sur _ 

des établissements de defense, 
septembre 1957. 
MIKHEIEV, Vladimir Petrovitoh. 
Emgloyé au bureau de 1'Atta- 
che Militaire a l'Ambassade 
soviétique de Washington, 
juillet 1954-mai 1956; essaya 
de se procurer des renseigne- 
menta militaires par l'in- 
termediaire d'o§ficie1s du 
gouvernement americain. 

MOROZOV, Alexandre Dmitriievitch 
(Capitaine). Attache Naval 
et Attache Militaire adjoint 
A l'Ambassade soviétique de 
Buenos Aires; declare persona 
non grata pour activités 
d'espionnage, juin 1956. 

MOTINOV, Petr Semenovitch 
(Lieutenant Colonel). Atta- 
ché Militaire adjoint a l'Am— 
bassade soviétique a Ottawa; 
était en contact indirect avec 
des communistes oanadiens méles 
A 1'eSpiOnnage en 1945. 
PIVNEV, Leonid Yegorovitch i (Lieutenant Colonel). Attache 
de l'Air adjoint a l‘Ambassa- 
de soviétique a Washington, 
1950-1954; declare persona‘ _ 

non grata pour activités d'es- 
pionnage visant a obtenir des _ 

renseignements militaires clas- 
sifiés, mai 1954. 
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POUPISHV, Ivan 
Vassilievitch (Commandant). 
Attache Militaire adjoint 
(une source dit: Attache 
de 1‘Air adjoint) a 1'Am- 
bassade soqietique a 
Londres; declare persona 
non grate pour espionage, 
mai 1954. 
REMISSOV, Nikolai 
Matveievitch (Capitaine). 
Attache Naval ad¢oint_a 
l’Ambassade sogietique a 
Mexico; declare persona 
non grate pour avoir fo- 
mente des emeutes de tra- 
vailleurs communistes an 
Mexique, avril 1959. 
ROGOV, Anatolii V1adimiro- 
vitch §Lieutenant Colonel). 
Attache Militaire a 1'Am- 
bassade sovietique a 
Copenhague, essaya d'obte- 
nir des renseignements 
militaires de'fagon ille- 
gale ;\expu1se (pas offi- 
ciellement declare persona 
non grate) par le gouverne- 
ment danois en janvier 19570 
ROMANOV, Alexandre I. 
(Commandant)° Assistant au 
chef du G.R°U. au Canada, 
l943¢l945~ 
ROUDITCHEV, Mikhail Kouzmitch 
(Capitaine de Corvette). 
Attache Naval adjoint a l"Am- 
bassade sovietique a Copen- 
hague; essaya d'obtenir des 
renseignenents militaires de 
facon illegals; expulse due 
Danemark, fevrier 1957. 

SMIRNOV, Serguei Sergueievitcht 
Assistant a 1'Attache Militaire 
a 1'Ambassade sovietique, 
Copenhague; somme de quitter 
1e Danemark pour avoir essaye 
d'obtenir des renseignements 
secrets sur les defenses da- 
noises, octobre 1957. 
SOKOLOVA(prenom inconnu). 
Epouse du commandant Boris 
SOKOLOV; servit dflagent de 
liaison pour 1e reseau du 
G.H.U., Canada, 1945. 

SOKOLQV, Afanasi S. (Capitaine 
de Fregate). Attache Naval 
a 1'Ambassade sovietique a 
Oslo, 1951; méle A 1'affaire 
Per DflNIEL3EN= 

SOLOVOV, Alexandre. Attache 
-Militaire adjoint a 1“Ambas- 
sade sovietique a Rome; de- 
clare persona non grata pour 
espionnage, mai 1958. ~ 

SOUKHATCHEV, Georgii Niconoro- 
vitch. Interprets au bureau 
de 1'Attache Militaire a 
l°Ambassade sovietique de La 
Haye; declare persona'non 
grate pour avoir essays d'ob- 
tenir des renseignements mili- 
taires, janvier 1958. 

rcssawov Leonid Iqanovitch 
(cQ1Qne1§. Attache Militaire 
adjoint a l“Ambassade sovie- 
tique, La Haye Qune liste donne 
son poste comme etant: Attache 
Militaire et de 1'Air); declare 
persona non grate en janvier 
1958, pour avoir cherche a 
obtenir des renseignements sur 
les etablissements navals. 
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ZABOTINE, Nikolai (Colonel). 
Attaché M;li§aire_5 lfAm- 
bassade sqvietique &'0ttawa; 
chef-du reseau du G.RaU. au 
Canada, 1943-1945. " * 

ZAVYAROUKHINE, Petr. ‘Attache 
*M11itaire adjoint A l'Ambassade 
soviétique A Stockholm; mélé 
5 1!affaire d'espi0nnage ENBOM, 

ZENINE, Vassili Serggeipvitch 
(Capitaine). Attache Nhvai

I adjoint (une source d1t:»A§tache 
Naval); A l'Ambaseade sovietique 
é La Haye; déclare persona non 
grata pour avoir essayé d'o§tenir 
deégrenseignements sur des eta- 
blissements navals, janvier 1958. 
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Repré entants de_VOKSj Attaches de Presset 
Attacges Culturele, et Attaches non désignési 

CHALKHAROV; Khairoulla. 
Attache a l‘Ambassade sovie- 
tique A Bangkok; declare 
persona non grate sous l'in- 
culpation de s'étre livré 
A des activités dangereuses 
é la paix et A la securité 
de la nation et A des acti- 
vités subversives dens les 
domainesldu travail, les- 
milieux etudiants, jour- 
nalistes et politiques, 
octobre 1958. 
KHARKOVETS, Georgi Ivano- 
vitch;' Attache de Presse 
é; 1 'Ambassade soviétique 
A Canberra, février 1951- M 

avril"l954;’assignation'des 
S.R;S.%'former des agents 
parmi les contacts dens les 
cerclee diplomatiques, les 
employee du gouvernement, 
et les correspondents. 
KOUZNETSOV, Pavel Stépan0- 
vitch. Attache A l'Ambas- 
sade soviétique 5 Londres; 
regut des donnees secretes 
par-l!intermediaire d'un 
sane-filiste du Bureau des 
Affaires Etrangeres'britan- 
ngque, 1953; declare persona 
non grate pour espionnage, 
juillet 1952. 
MECHVlTINOV, Boris s. 
Attache Culturel A l'Ambas- 

MITSKEVITCH, v.P. Colonel de 
la Sécurité d'Etat; chef du 
"groupe des renseignements"¥ 
dans V-O.K.S. ~ 

MONAKHOV, Constantin Pétro- 
vitch;" Secretaire Cultural 
A llkmbassade sovietique an 
Buenos-Aires; déclaré persona 
non grate pour avoir fomente 
des emeutes industrielles, 
avril 1959. 
PETROV, Vladimir M; (Voir 
Postes diplomatiques et 
consulaires). 
PLAITKQIS,"Yanis Edouardovit 
Attache A l'Ambassade‘soviee 
tique A Canberra, janvier l9 
avril 1954; assignation des" 
S.R.S5: travailler parmi les 
émigres russes. 
TCHERNOV, FéOd0T;~ Attache 
A l'Ambessade soviétique a 
Stockholm; objectifz renseig 
ments militaires et de trans 
ports- 

sade soqiétique A Oslo, 1950- 
1954; declare persona non 
grate pour avoir eesaye 
d'obtenir des donnees mili- 
taires, février 1954. 
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VISSELSKI, Alexei Vladimiro- 
vitch. Attache de Presse 
et plus tard Troisiéme 
Secretaire a l'Ambassade 
soviétique a Canoerra; 
officier de la Securite 
d'Etat; renvoyé en U.B.S.S. 
en novembre 1950} 

Organisation des Nations Unies 

GROMOV, Anatoli Borisovitch. 
Colonel de la Sécurité 
d'Etat; se servit de 1'0-N.U. 
comme couverture pour espion- 
nage; fut aussi Premier Secre- 
taire a l'Ambassade soviéti- 
que a Washington.

~ 

GROU£fiA, Vlaiimir Arsentievitch 
Premier Secretaire de la Dele- 
gation soviétique a 1'0-N.U. 
Sonmé par le gouvernement 
americain de quitter le pays a 
la suite d'efforts pour obtenir 
des documents confidentiels 
concernant un rapport sur la 
suppression de la revolte. 
hongroise par l'U.R.S.S., 
avril 1957. 
GOUBITCHV, Valentin 
Alexeievitch. Employé a 
l'O.N»U., Decouvert en mars 
1949; objectif: renseignements 
de contre—espionnage. 
GOUBIANOV, Alexandre 
.Constantinovitch. Attaché 
a la delegation soviétique 
é l'O.N.U.§ déclaré persona 
non grata a la suite du r6le qn‘il joua dens la "re- 
defection" de cinq matelots 
soviétiques, avril 1956. 

-3'7-. 

KOVALEV (KOVALIOV) Alexandre 
Petrovitch. Denxiéme Se- 
cretaire a la Delegation so- vietique a l'O.N.U1; expulse 
des E-U. pour activites in- 
tempestivesa y compris es- pionnage,_fevrier 1954. ' 

MARTINOV Maxime Grégorievitch 
(Colonel$. Conseiller de 
l'Etat—Major militaire sovie- 
tique a l'O-N.U.; declare 
persona non grata pour acti- vités d'espionnage, fevrier 
1955- 

PETROV, Victor Ivanovitch. 
Traducteur an secretariat 
de 1'O.N.U.; expulse de 
l'0.N.U. pour avoir essayé 
d'obtenir des renseignements 
sur l'aviation militaire, 
juillet 1956. 
SUUMSKOI, Mikhail Mikhailovitch EmQmd a]J&N£.dmw1es 
annees 1940. 
TITOV, Alexandre Semenovitch. 
Se servit de l'O.N.U. commel 
couverture pour ses activites 
de la Sécurité d'Etat en 1955.

Q 
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TOURKINE, Nikolai Fédorovitc 
Tgoisieme Secrétaire a_1a 
Delegation soviétique a 
l'0.N.U.; declare persona no 
grate A la suite de son r61e 
dans la "re-defection" de 
cinq matelots sovietiques, 
avril 1956. 
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h. YEKIMOV, Constantin Pav1ovitch., 
Deuxiéme Secrétaire A la 
Délégation soviétique A 1'o.N.u.; 
déclaré persona non grate e»la 
suite du r81e qu'11 joua dans 
1'en1évement par un pére russe 
d'une enfant née“américaine, 
octobre 1956. 

1'1 

Représentants de TASS 0 

ALKAIEVA, Leila, Travailla 
pour 1e service des nensei- 
gnements navals sovietiques 
en Turquie, 1942. 

ANISIMOV; Victora‘ Decou- 
vert comma etant agent des 
S¢R°S., 1951-1952, a 
Stockholm. 

ANTONOV, Victor Nikolaievitch. 
TASS correspondent en Austra 
lie, 1952-1954; objectif des 
S.H.S@:‘Journa11stes, membre 
du"Parlement. 

JEVEINOV, Nicolai I. Fons- 
tionnaire de TASS, Ottawa, 

agent C111-G»B»U=; 
objectif: 1?armée canadienne 
KOUDRJAVTSEV, Serguei ' 

Mikhailovitcho ~F0nctionnai- 
re du G@R.U» sous couverture 
de TASS, Berlin, 1941. 

MEDVEDEV (prénom inoonnuf, 
Se servit du nom d'emprunt: 
MOROZOV; officier du G.R.U. 
(Colonel) sous couverture de 
TASS,~Ankara, I942. 

MIKHAILOV,V1adimir. Officier 
du G@R.U. sous couverture de

_ 

TASS, Ankara 1942. 1' 

, 

NOSSOV,.Féd0r Andreievitchg; 
. Fonctionnaire de la Sécurite 

d'Etat sous couvepture de 
TASS en Australia Jusqu"en 
aofit 1950. - 

OKOROKOVA, Augusta Vasilievna. ‘ 

Agente des S.R,S.'sous cou-- 
verture de TASS, Turquie, 1942; 
fut plus tard traductriuevet 
dactylo au Consulat sovietique.

S 

PAKHOMQV, Ivan.Mikhai1ovitch. 
Employe de TASS et fionctiun-" 
naire de la Sécurite d'Etat 1 

en Australia ou i1 arrive en 
juin 1950. 4- ~ 

°
- 

PISSAREV, Lev Constantinevitoh. 
Correspondent de TASS a La 

- Haye; declare persona non , , 
grate pour activites visant-a 
obtenir des renseignements=sur 
les defenses militaires at - 

civiles, février 1953. 
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SAMOILOV, Constantin 
Petrovitch. Colonel du 
G.R.U.; correspondent do 
TASQ au Japon a une date 
indeterminée. 
TCHQUGOUNOV,nConstantin 
Alexeievitchgi Agent des 
S.H.Sa.aux E.U. sous conver- 
turenderTASS. 
TRQUCHINE, YonriAFédorovitoh. 
Représentant do TASS A ;¢ 
Bangkok; declaré persona non- 
grate sons l'inculpation do s'§tre livre A deslactivites 
dangereuses é'1a.paix et~éf" 
laxseourité de la_netion et_ 
5 des activité$'Stbversives 
dans*1es domaines;du travail, 
dans les milieux etudiants, 
journalistes at Politiques,» 
octobre 1950. 

_ 
_ 

Beprésentants 

VISHNIAKOV, Pavel. Chef du 
bureau do TASS A Ankara, en 
1942; officier de la Séourité 
d'Etat. - 

YANOVITCH, Nikolai v. Ehpioyé 
do TASS-A l'Ambassade sovie- 
tique A Oslo; méle A 1'affai- 
re5Asbjorn SUNDE, découvert en 
19 4n ' 

YEGOROV (EGOROV),Yevguen1i 
Semenovitoh (Capitaine). 
Correspondent de TASS A 
Tokyo; offioier du G-R¢U@ 
YGUDENE.(prénom'inconnu); 
Nom d'emprunt TARASSOV; 
offioier des S.R.S. sous 
couverture de TASS, Berlin 
1941. - 

Quasi-Légaux
_ 

DOMINITSKII, Andreif 
lvanovitch (Colonel). Chef 
as la Mission soviétique-A 
Tokyo; so servit do ce'poste 
comme couverture pour faire 
do liespionnageo 
KQTELNEKOV, Anatoli?

' 

Fedorovitoh (Colonel). Chef 
do la Section.consu1aire, 
Mission soviétique, Tokyo. 
RASTVOROV, Youri Alexandrovitch 
(Lieutenant Colonel). Qfficier 
do la Securité d'Etat assigne 
é la Missionlsoviétique 5 
Tokyo; fit defection en 1954. 

-39-. 

TIKHVINSKI, Serguei Léonidovitch 
(Colonel). Chef do la Mission 
soviétique au Japon, 1956-1957; 
11 s'est aussi servi do TASS 
comme couverture. 
VACHKINE Ivan Alexeievitch 
(Colonels. Cnef du groupe 
de la Securite-d'Etat é la 
Mission soviétiqpe é Tokyo. 
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~ 
- Croix Rouge Russe ' 

BALAIANE(prenom inconnu)‘ 
(Colonel), Chef du "groupe des 
renseignements" dans la Croix' 
Rouge russe; a voyage a l‘e- tranger bien des fois sous 
couverture de la Croix Rouge, 

Delegations Sovietiques 

SMIRNOV, Andrei (Colonel),
I Membre de la Delegation sovie- 

tique de patinage au Japon; 
officier du ROIOSO 

Representants de Commerce et Attaches Commerciaux 

IVACHOV,Vassili Grégoriee 
vitch, Employe a la Mission 
Commerciale sovietique a 
Buenos Aires; declare 
persona non grata pour avoir 
fomente des emeutes indus- 
trielles, avril 1959. 
KHISTIQKOV, Alexandre. 
Employe de la,Missi0n de 
Commerce sovietique a 
Stockholm, 1941; dirigea l 

1“agent sovietique, Anatole 
ERICSSON, qui fut arréte 
en 1956, objectifs: refugies 
russes, papiers d“identite 
suedois, 
KOVALIEV, Nicolai Gregoria- 
vitch, Attache Commercial 
a l“Ambassade sovietique, 
Canberra, 1952-1954; assi- 
gnation des S.R.S@: former 
des contacts dans les cercles 
politiques et industrielso

¢ 

KROTOV, Ivan Ivanovitch, 
Conseiller commercial a 
l"Ambassade sovietique a 
Ottawa, 1943-1945; servit 
d“agent de liaison pour 
le GvR=Uu 

KROUTIKOV, Fedor Andreievitch. 
Attache Commercial a 1“Ambas- 
sade sovietique, Canberra, 
1948-1950; fonctionnaire de 
la Securite d“Etat, 

MIROCHNIKOV, Petr Sergueie7 
vitcho _Officiel de la qé1e- 
gation Commerciale sovieti- 
que a Stockholm; expulse 
de Suede pour activites contre 
les refugies sovietiques et 
satellites et pour avoir 
cherche a obtenir des ren- 
seignements sur les instru- 
ments a radar, aofit 19569 
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SEMENOI, Semen Markovitch. SOKOLOV, Boris P.(Commandant) 
Emplbye de Amtorg aux E.U.; Officier du G.R;U. au Canada 
regut des rapports gur le pen 1945; poste de couverture: 
developpement de l'energie membre du personnel du bureau 
atomique en 1944. 

_ 

du Conseiller Commercial a 
l'Ambassade soviétique a 
Ottawa.

/ 
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itaessii-=_< SEBRET 

The list below names officers and other staff personnel of Soviet 

intelligence services who have been exposed publicly, from approximately 

l9l+2 to mid-1957, as involved in espionage while functioning ostensibly 

as diplomatic or other official representatives abroad. 
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/ 
( Diplomatic and Consnlar PositionsX 

BELUSOV, Viktor. Second Secygpgoviet ‘ MASHKANTZEV, Genadi F., Employee, 
Embassy, Stockholm. Involved in the Soviet Embassy, Washington. Expelled 
ZARTARYAN espionage case. Left Sweden, from US April 1957 for improper 
Jan 1957 at request of Swedish government. activities in attempt to force former 

\’l“"“\ 
c 

Air Force officer‘ Peter Pirogovg to 
totem, Grego%y e. Counsellor, ‘i_>v.d' return to ussn. " 

Embassy Washh 91.6. Prior to th had V,-|-M-\g; 

served in Japan, 191.0-1941., MLERKULOV, Alexander I. Second Secy.q-- 
_ 

Soviet Embassy, Oslo, until March 
nmmxov, Vasiliy n. Second se=;¢.iAr(. and 1952, A contact of Asbjorn Sande, 
Press Attache, The Hague, Target: defense convicted of espionage, July 1951». 
and industrial information. Expelled] 1957- - 

LL-/ MITROFANOV, Victor . Chauffeur,
V 

FARAFONTOV, A.N. Clerk at Soviet Embassy, Sovietfimbassy, Oslo. Involved in the 
Ottawa, 191.5. Involved in espionage. Asbjorn Sande espionage case. 

GUBANOV, Fedor Yegorovich. Embassy Clerk, MOIEV, Vasili M. Clerk, Soviet Embassy, 
Canberra. Q worker. Returned to USSR, Involved in Soble-Albam espionage -Cfise. 
March 1951. seltfsieemlg Departed us, Jam|“%;57. 

GUSIEV, Sergey D. Soviet Embassy doorman. NOVIKOV, Nikolai V. Charge d'Affaires, 
GRU Qff1QQ1‘, Ottawa, 1945, Soviet Embassy, Washington. With 

TOLOKONNIKOV, directed the Gubwhev- 
KISLYTSYN, Filipp Vasilyevich. Second Coplon case. ~ 

Secy., Soviet Embassy, Canberra, Oct=.~;‘~e—%7_.'s_, - fgv 
1952 to April 1954. HIS assignment: _. 

NCVIKOV, Yuri V. Second Sefi oviet 
organize an "illegal apparatus" in Embassy, Washington. Involved in 
Australia; "study" members of Parliament Verber-Ponger espionage case. Declared 
and Diplomatic Corps. png, J ar\l59€3. 

KOVA KO, Yevgeniy Vasilyevich. Third ' ORLOV, Niko ay P. 
Embassy, Canberra. '$'-S&z:€“*"’éfEmbassy, Stockholnq , In Sep 51 

officer. Departed after Petrov defected, expelled from Sweden for connection 
April 1954. _ 

with H.E. Andersson espionage case. 

wyfl, Target: military data, including 
KUDRIAWIZEV, Sergei, First Se 

' G Soviet invasion routes into Sweden. 
Embassy, Ottawa. GRU officer in Canada, 1945. ,

‘ 

L,”-I-,,,M1-, OTROSHENKO, Andrey Makarovich, Colonel. 
KITLAKOV, fnm, Hr. Clerk, Soviet Embassy, Official of Soviet Ministry of Foreign 
Ottawa, 1945. Involved in espionage. Affairs in Japan, 1953. Chief of

7 . Far East Intelligence for»85%flm§'¢ 
l

- 

KUTNETZOV, P. Embassy employee, London. 
Received secret data from British Foreign PANYUSHKIN, Aleksandr Semenovich. 
Office wireless operator, 1952. Soviet Ambassador to the United States, 

l -1 l 947 95 . A Major General in . ,- 

MAKAROV, Semen §*v$ovich, Clerk, Third Secy. ; 

and First Secff Soviet Embassy, Canberra, PAVLOV, Vitali C. Second Secyfi, avg: 
1943-1949. First\fi-Resident Australia. Soviet Embassy, Ottawa, 191.5. Chie cf 

SW5 Qeew-ii; f legal network in Canada. 
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. {,9 Military, Naval and Air Attaches 

AMOSOV, Igor A., Comander. Asst. NA, 
Washington, 1952-SA. Declared png, 
FQb 5&0 

ANGELOV, fnu., Lt. GRU liaison agent, 
Ottawa, 1945. Officer on staff of MA. 

ASTAFYEV, Aleksandr R, Commander. NA, 
Rome, October l9h8 to May 1955. 

BUBCHIKDV, Ivan A., Colonel. Found to be 
engaged in espionage. Expelled from the 
US, June 1956. 

EGOROV, Viktor. Asst. MA, Soviet Embassy, 
Stockholm. Involved in Enbom espionage 
case, l9h8—l95l. 

GALKIN, fnu., Captain. GRU officer in 
Canada in l9h5. 

/ GURSHKOV, fnu., Captain. Driver for GRU 
chief, Canada, l9h5. 

GUDKOV, Andrey, Major. Asst. MA, London. 
Expelled May 195A for attempted espionage. 

IONCHENKO, Nikolay V., MA, Turkey. Cgagged 
with trying to buy military infoX*‘ L0¢4 
requested to leave Turkey, _1!%$£i§%,| 
KOSHLEV, Vladimir F., Commander. Acting NA, 
Oslo, 1951. Involved in Per Danielsen case. 

KRYLOV, Yuri P., Major. Asst. MA in the US. 
Declared png January 1957. 

KUZNETSOV, Anatoliy I., Major. Asst. MA, 
Tehran. Expelled from Iran, March 1956. 

MIKHEYEV, Vladimir P. Employee, Soviet MA 
office, Washington, July 195A-May 1956- 
Tried to procure military infoykfrom US 
government officials . 47' °‘* 

If/A 
MOROZOV, Aleksandr D. Na¥al<Atta=h.and 
Asst. MA, Argentina. Declared png, June 
195A. 

MOTINOV, Petr Semenovich, Lt. Col. 
Asst. MA. Was in indirect contact 
with Canadian Communists involved 
in espionage in l9h5.

, ma ' 

PIVNEV, Leonid, Lt. Col? Asst Air Attache, 
Washington, l950-1954. Declared png, 
May 1951.. 

PUPYSHEV, Ivan, Major. Asst. MA, London. 
Expelled by British for attempted 
espionage, l95h. 

ROCOV, Anatoli. MA, Copenhagen. Expelled 
by Danish government in January 1957. 

ROMANOV, Aleksandr, Major. Asst. to GRU 
chief in Canada, l9A3-l9D5. 

RUDITCHEV, Mikhail, Lt. Comdr. Asst.. A. 
Expelled by Danish government,~FebM‘ 957 
SOKOLOV, fnu. Wife of Major SOKOLOV. She 
was used as a liaison agent for GRU net- 
work, Canada, l9A5 ' 

SOKOLOV, Afanasi, Commander. NA, Oslo, 
1951. Involved in the Per Danielsen 
case. 

YEGORDV, Viktor V., Major. Asst. MA in 
Stockholm. Implicated in Enbom case. 
Had left Sweden before exposure of the 
case in 1951. 

YERMOLAYEV, Sergey. Employee, NA office, 
Rome, 1952-1955. Arrested by Italians 
in April 1955 on charges of espionage. 

ZABOTIN, Nikolay, Colonel. MA, Chief of 
GRU legal network in Canada, 19h3-l9A5. 

ZAVAROUKHIN, Peter. Asst. MA, Soviet 
Embassy, Stockholm. Involved in the 
Enbom espionage case, l9h6—l9h8.

\ 
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L,_7>‘ VCKS__, Press, Cultural . 

Diplomatic and Consular Positions 
-W‘! 

PETROV, Vladimir n, _ Third see? and acting 
VOKS officer, Sovgfiigbassy, Canberra, 
Australia, 1951-1 51,, Defected April, 
1954.

' 

SADOVNIKCV, Valentin Qltaiyeyevich. Second 
and later First stag s viet Embassy, 
Canberra. ‘A ril 1949 to 
April 1951. 

'M 
SHIBAYEV, Petr Andreyevich, Colonel. 
Adviser of Soviet Ministry of Foreign 
Affairs. In Japan, 1951, to control CF‘ % activities and to exploit Soviet 
contacts with the US Counter-Intelligence 
Corps. 

SOKQLQL. Georgiy Aleksandrovich. Counsellor 
Sovfimbassy Washington, 1948. Former 
Chief Resident, in Tokyo. In the US in 
similar position. 1w 
TOLOKCNNIKOV, Lev s. First seé-E Soviet 
Embassy, Washington. with N. V. NOVIKOV, 
directed 

vmoanoov, Konstantin. see§§'j,“§<>wet 
Embassy, S-gockholbi 1947. Involved in 
Hilding Andersson case. 

VLADYKIN,1_ Nikolai A. Counselor of Sov\\J/k 
Embassy, Washington. Replaced1PaH§idJSH1{IH 

in the TB. 

YAKCVIEV, Anatoli Antonovich. Vice 
Consul at Soviet Consulate", New York 
City until 1946. Received reports from 
Harry Gold, Sep'lQ_\%Z.%/alt until 

ZHUKOV, Ivan Vasilievioh. ChaufJ§g);1', 
Soviet Embassy, Oslo, until Jan 4. 
Involved in Asbjorni Sande espionage case. 

ZUBILIN ,Vassili M. Third, then Second 
Seoy";;°’§oviet Embassy, Washington. 
Directed atomic expionage in the US 
from 1942 to 1944. 

H.’ 
Attaches and)/Iittachesf’ 

KHAHKOVETZ, Georgiy Ivanovich. Press 
Attache, Canberra, Ffibruary 1951 to Q April 1954. RIS assignment: to o 

develop agents among contacts in 
correspondent, government worker and ~ 

diplomatic circles. . Q‘ 
MESHEVITINOV, Boris. Cultural Attache, 
Oslo, 1950-1954. Declared png Feb. 
1954. Target: military data. 

34:22 
MITSKEVITCH, V,P. Efifiolonel. Head 
of the "intelligence oup" in VOKS F Psmov, vn1;.,:v M. (ii-We“ sf.“-II 
PLAITKAIS, Yanis Eduardovich. ttache, 
Soviet Embassy, Canberra, January 
1953 to April 1954. RIS assignment: 
work among Russian emigres. %’ 
TSHERNOV, Feodor. Attache, Soviet 
Embassy Stockholm? Target: military 
and transportation inform =*~‘l‘!‘°“' 

VYSSEISKY, fnu. Pr Attache and 
later a Third Embassy in 
Canberra. qgfieturned to USSR _ 

in sown. sthaz gm”;W 
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S 

ALKAYEVA, Leila. Worked for Soviet 
Naval Intelligence, Turkey, l9h2. 

ANISIMOV, Viktor. Exposed as RIS 
operative, 1951-1952, in Stockholm 

ANTONOV, Viktor Nikolayevich. TASS 
t in Australia, 1952- corresponden 

195A. RIS target: newspaper men, 
members of Parliament. 

CHUGUNOV, Konstantin Alekseyovich. 
RIS agent in the US under TASS cover. 

JANOVICZ, Nikolai V. TASS employee at 
Soviet Embassy, Oslo. Involved in the 
Asbjorn Sunde case nht=h=ues exposed 
in 195k. 

KUDRXAVTSEV, Sergey. GRU functionary 
under TASS cover, Berlin, l9Al. 

Used alias, MOROZOV. MEDVEDEV, fnu. 
GRU Colonel under TASS cover, Ankara, 
l9h2. 

- MIKHAYLOV, Vladimir. GRU o 
r Ankara, 191.2 TASS cove , 

$’_-¢>_,_¢a,_>@ 
t nary working-under NOSOV, fnu. func io 

TASS cover in Australia until August 
1950. 

OKDROKOVA, Augusta. RIS agent waking- 
under TASS cover, Turkey, l9A2. Later 

d t pist in Soviet

O

\ 

fficer under 

VISHNYAKOV, Pavel. Chief of TASS Bureau, 
EB officer. Ankara, l9h2. 4‘ ¥a1E‘§%eu1fl§3 

YEGOROV, fnu., Captain. TASS correspon- 
dent, Tokyo. GRU officer. 

f u Alias TARASOV YUDIN, n . 

using TASS cover, Berlin, l9hl _ 

.7 ) 
znsvamov, Nicolai. mss 
l9A5. GRU agent. Target: Canadian Army 

. BIS officer 

A-_-

B 

1.. :,"~;.:.#~’:- .- Y; chnigally, Iilegéi . 

vich Colonel. DOMNITSKIY, Andrey Ivano , 
' Mission, Tokyo. Used Chief of Soviet 

this position as cover for espionage. 

KOTELNIKOV, Anatoliy Fedorovich, Colonel. 
' Soviet Mission, Chief, Consular Section, 

TOky° 0 

53%;?’ ' er RASTVOROV, Yuri., Lt. Colonel. offic 
assigned to Soviet Mission, Tokyo. 

h Colonel; 
. ifiTIKHVINSKIY, Sergey Leonidovic , fl 

*7’ Chief of Soviet Mission in Japan; . 

d TASS as cover. fl15]QnflQZ All He has also use 

Chief of -fl group VASHKIN, Ivan., Colonel. ¢ 
at Soviet Mission, Tokyo. $d§§La»;€? 

was translator an y _ Russig C‘ Red Cross 
A 

l. Head of the 
Consulate. 

ikha 1¢>vi¢h- TASS 1"??>#V7“ BALAYAN, fnu., Colone 
" t lligence group" in the Russian Red times under 

PAKHOMOV, Ivan M y 
' t lia arriving and worker in Aus ra , 

there June l 50. 

PISAREV, Leo C. TASS correspondent, 
The Netherlands. RIS target: military 
and civilian defense data. Declared 

February l953. Png: 
A GRU Colonel. TASS SAMOYLOV, Sonin . 

correspondent in Japan, date not 
determined. 

Approved for Rel 
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Red Cross cover. 
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‘ ns Soviet delegatio 

SMlRNOV, Andrey, Colonel. Member Of 
Skating delegation to Japan. BIS Offi¢er- 
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THE SHAMEFUL YEARS
V 

Thirty Years of Soviet Espionage in the United States 

FOREWORD 
The most shameful and sordid period in the relatively short history 

of our great country is the more than 30 years during which Soviet 
espionage has been allowed to spread its tentacles over the United 
States. 
The Committee on Un-American Activities of the House of Re re- 

sentatives has prepared this report in order that the American uI>lie 
might have a better understanding ofthe true purpose of the Soviet. 
Government toward this country. 

In November 1933, out of deference to the Russian people, the 
Soviet Union was accorded diplomatic recognition by the United 
States. It is questionable whether the Soviet Union could have sur- 
vived without this. Surely, it would not have grown into the mon- 
strosity that it is today. t 

This report will show that, as early as 1919, the present government 
in Russia established an espionage apparatus in the United States 
which has been used to secure information pertaining to all of our 
industrial and defense installations. 
During the past 30 years, there have been nations that have been 

considered as enemies of this country. The United States fought 
determinedly to stem the onslau ht o-f nazism and fascism as exem- 
plified in Germany and Italy. l%e stemmed the tide of Japanese im- 
perialism in the Far East. In these causes, thousands of Americans 
lost the wonderfil future that might have been theirs. 
The United States had no alternative other than to successfully 

stem the tide against German, Italian, and Japanese aggressors. But 
this furnishes little consolation when it is’ considered that we did not 
deter the growth o-f the equally insidious Communist movement. 
The committee is aware that the dismal record compiled by this 

country in dealing with Soviet espionage is not caused by lack of 
facilities. The Federal Bureau of Investigation and other Govern- 
ment intelligence agencies are to be commended for the manner in 
which they have ferreted out Soviet espionage activities. However, 
due to administrative decisions and inadequate legislation, there has 
been an alarming lack of prosecution in cases of espionage that have 
been discovered from 1919 to the present date. r 

The committee, after a reviewof the facts set forth herein, is eon- 
vinced that drastic steps must be taken to stem espionage activities 
in the future. 
The committee feels that it‘ is incumbent upon Congress to initiate 

steps in this direction. It is, therefore, suggested that a joint com- 
mitteecomposed of five Members of the Senate and five Members of
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the House be authorized to study the problem of espionage and propose 
legislation which will afford adequate protection for this country 
against es ionage before it becomes too late. 

Espionzljge must be considered for What it is. The laws of this 
country provide that a person _Who takes_the life of another may be 
given capital punishment. Espionage, which has the ultimate purpose 
of taking the lives of many, should be considered no less an offense. 
While this committee is deeply concerned with maintaining the 

rights of the individual, it feels that the provisions for_the admissi- 
bility of evidence in espionage cases should be broadened. This report 
Will clearly show that with the admissible use of such techniques as 
wiretapping, microphones, censorship, and other practices now in- 
admissible, successful prosecutions could have been had in many 
instances. , 

The committee does not feel that espionage agents should have the 
protection of the laws of the very country Which they Work night and 
ay to estro . 

The committee possesses a great deal of additional information con- 
cerning Soviet espionage that has not been set forth in this re- 
port because it desires to avoid jeopardizing present and future 
investigations.

I
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. INTRODUCTION 
It must first be understood that international communism has but 

one goal, and that is to place the free peoples of the world un<ier 
the complete and dictatorial control of the Soviet Government. It 
must be remembered that the governing body of the Soviet Union is 
the Presidium of the Supreme Soviet. During such periods when 
the Presidium is not in session, the co11trolling power is the Council 
of People’s Commissars. This Council, as well as the Presidium, is 
composed of members of the All-Union Communist Party of Bolshe- 
viks. Since this relationship exists b-etween the governing body of 
the Soviet Union and the All-Union Communist Party, it must natu- 
rally follow that all espionage activities performed for the Russian 
Government are closely related to the activities of the Communist 
Party throughout the world, including the United States. 
During the entire period covered by this report, Soviet espionage 

activity Within the United States has been dependent upon the Com- 
munist Party, U, S. A., for assistance. It has been found that, with 
the exception ofhigh party officials, Communists pressed into duty for 
espionage have been instructed to Withdraw from open activity in the 
Communist Party while so engaged. 
The espionage system for the Soviet Union has been one of the 

best-planned operations devised by the Russian leaders. Communism, 
as We have found, operates almost exclusively on the principle of in- 
filtrating and undermining its enemies. It is therefore of prime im- 
portance for international communism and the Soviet Union to be 
continually aware of the strength and weakness of its enemies. 
The Soviet Union has established for its espionage activities two 

principal intelligence agencies, the NKVD and the Intelligence De- 
partment of the Red Army. Information developed by the agents 
of these organi.zations is coordinated in Moscow and there disseminated 
to the interested departments of the Soviet Government. 
The NKVD, or People’s Commissariat of Internal Affairs, was 

established on July 11, 1934, by a decree of the Council of People’s 
Commissars. It incorporated the -Department of State Security, which had been known as the GPU or OGPU (Obeyedinenoye (}ossu- 
darstuennoye Politicheskoye Upravlyeni e), which-had been a part of 
the All-Union Department of Political Kdministration. The OGPU had been formed in 1.922 to succeed the Cheka, which was also known 
by the imposing title Extraordinary Commission to Combat Counter 
Revolution, Speculation, and Sabotage. The Cheka, which had origi- 
nally been established in 1917, had been primarily responsible for the 
enforcement of Soviet decrees within the U. S. S. R. 
The OGPU and NKVD, as will be shown, established foreign 

branches which operated in countries outside the U. S. S. R. 
The Soviet Military Intelligence organization, which operates sep- 

arately from the NKVD, was established in 1921, and was original y 
'
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referred to as the Fourth Department of the Red Army. Eventually, 
however, the Fourth Department of the Red Army was reorganized 
into the Intelligence Department of the General Staff and within the- 
past 1_0 years into the Intelligence Department of the Red Army. 
There has been considerable friction existing between the NKVD 

and the Soviet Military Intelligence organization. Each organization 
has endeavored to minimize and even to discredit the espionage efforts 
of the other. In every important Embassy or consulate of the Russian 
Government there will be found representatives of both organizations. 
It will usually occur that some relatively obscure military or naval 
attach-é will represent the Soviet Military Intelligence or anization, 
and an equally obscure consul will be the representative of the NKVD. 
In many instances these representatives have greater power than the 
Ambassador or consul. - 

It has been discovered that in operating its espionage apparatus in 
the United States, the Soviet Government has frequently interchanged 
its agents between Canada, Mexico, and this country. Frequently 
fraudulent Canadian passports have been utilized to gain admittance 
by Russian agents into the United States. Also, it has been found 
that undercover addresses or mail drops in Mexico have been used in 
the course of Soviet espionage activities. 
For the purposes of clarity, this report has been divided into three 

sections: Soviet espionage between World War I and World VVar II; 
Soviet espionage during World War II; and Soviet espionage in the 
United States since the close of World War II. This report, except 
where necessary, will not deal with aspects strictly relating to the 
organizational structure of International Communism. A separate 
report dealing with this aspect is in preparation by the committee.

4 
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SOVIET ESPIONAGE ACTIVITIES IN THE UNITED STATES 
BETWEEN WORLD WAR I AND WORLD WAR II 

LUDWIG MARTENS 
Soviet activities in the United States began on January 2, 1919, 

When Ludwig Christian Alexander Karlovitch Martens, a native of 
Ekaterinoslav, Russia, Who Was then residing in New York City, an- 
nounced that he Was the representative of the I’eople’s Commissariat 
of Foreign Affairs of the Russian Socialist Federated Republic in the 
United States. Martens submitted information to the Government 
of this country that he Was a member of the Communist Party. Mar- 
tens stated that he believed in the indoctrination of the proletariat, 
and believed in the establishment of the Soviet form of government 
all over the world. He stated further that he, as a Communist, ap- 
proved of the activities of the nefarious Third International of the 
Communists and that he assisted in spreading the propaganda of the 
Third International. -

' 

Working in the oflice of Martens during that time, as a “technical 
adviser” Was one Arthur Alexandrovieh Adams Who, like Martens, 
Was a native of Russia. ' 

As a result of Martens’ avowed revolutionary designs, an investiga- 
tion Was instituted by the United States Departments of Labor and 
Justice, With the result that Martens and those Working With him 
were deported on January 20, 1921. During the course of the de- 
portation proceedings, Martens was represented by Charles Recht, 
a New York attorney, who for many years has represented Soviet 
interests in this country.

_ 

Voluntarily departing With Martens Was Arthur A. Adams. The 
departure, as Will be seen, did not deter.Adams from returning to this 
country at a later date to continue his Soviet espionage activities. 
lVhile Martens was the first known Soviet espionage agent in the 
United States, he Was obviously not the only one operating at that 
time. This fact is brought out by a report made by Felix Dzerjinsky, 
head of the OGPU to the Council of Pcople’s Commi.ssars in December 
1924, in which he stated: 
The OGPU not only works energetically by paralyzing the espionage of foreign 

citizens in the U. S. S. R., but it has also succeeded in creating a network of infor- 
mation intelligence agencies in all other large centers of Europe and North 
America. Responsible workers of the OGPU are detailed to all the diplomatic 
and trade missions of the U. S. S. R. abroad. The total strength of the Foreign 
Department of the OGPU is 1,300, including the employees in the foreign section 
in Moscow. The OGPU has reportedly rendered service to the Coinmissariat of 
Foreign Affairs and the staff of the Red Army in supplying secret information 
both of a political and military nature. . 

Amrone TRADING CORPORATION Y 

While it is true that this country did not establish diplomatic rela- 
tions with the U. S. S. R. until November 1933, commercial barriers

4
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were removed by this country as early as 1923. The Amtorg Trading 
Corp. was established in the State of New York on May 24, 192/1, 
through the merger of Products Exchange and Acros-American, Inc. 
VVith the founding of Amtorg, the Soviet Union had for the first time 
a legitimate cover for its espionage activities in the United States. 
This fact is further substantiated by statements made by G. Besse- 
dovsky, the former Charge d’Atfaires and First Counselor of the So- 
viet Union in Paris, following his break with the Soviet Government 
in 1929. Bessedovsky, in a letter to the French newspaper Matin, 
explained that in 1926 the Soviet Government had sent to the United 
States two Comintern agents who had been charged with directing the 
activities of the Communist Party i11 this country as well as the Trade 
Union Educational League, which was then the labor section of the Communist Party in the United States. Bessedovsky stated that these 
Coinintern agents had been furnished the sum of $10,000 in order that 
they might carry out their assignment. 

Bessedovsky further stated that he had learned from General I. 
Berzin, one of the most important figures in Soviet espionage, that 
there were two illegal organizations operating Within the United 
States, especially in New York, and that contact with these organiza- 
tions was made through the oflices of the Amtorg Trading Corp. Also, 
according to Bessedovsky, Trillisser, chief of the Foreign Department 
of the OGPU, had stated that because the Foreign Department’s 
budget was limited to $50,000 a year, he had not been able to develop 
extensive action in the United States, and was limited to the super- 
vision of Amtorg oificials. 
The fact that the United States was early considered to be of great 

importance in the espionage plans of the Soviet Government is estab- 
lished when we find that at early periods Vyzeheslav Menzhinsky and 
Genrieh Origori.evich Yagoda headed Soviet intelligence in the United 
States. Menzhinsky lat-er became head of the OGPU in Moscow, and Yagoda was the first head of the NKVD, with headquarters also in 
Moscow. 

lVhile the Amtorg Trading Corp. had been established through the 
merger of Products Exchange and Acres-American, Inc., Acros had 
at an earlier time played an important role in Soviet espionage. This 
organization had originally registered as a British company through 
which the Soviet Government carried on trade relations with Great 
Britain. It was not mere coincidence that the Acros offices were lo- 
cated at 419 Moorgate, London, which was also the address of the 
Russian Embassy and the headquarters of the Soviet Trade Delega- 
tion. 

British authorities had established in 1920, through letters found 
on a Soviet courier, that one Jacob Kirchenstein was operating in 
Great Britain as a Soviet espionage agent. Kirchenstein, who had 
first entered Britain in 1922, posed as an American citizen and was 
using Acres as a cover for his espionage activities. Having estab- 
lished this fact, British authorities, on May 12, 1927, conducted a raid 
on the oflices of Acros. Simultaneously with this raid, another raid 
was conducted at the office of Anton Miller, who was Kirchenstein’s 
assistant, as well as a cipher clerk at the Soviet Trade Delegation. 
Documents found in the possession of Miller established that Kirchen- 
stein was the leader of a secret Soviet organization which was op- 
erating under the direct orders of Piatnitsky, head of the Finance 
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Department of the Third International. This organization, theldocu- 
ments showed, was in charge of secret propaganda activities, indus- 
trial sabotage, and espionage. It operated from the Baltic and other 
Northern European ports, using seamen aboard Acros vessels, and 
through the Red International of Labor Unions in the United States. 
The documents seized by the British authorities furnished irrefutable 
proof that the chiefs of the Soviet Mission to Great Britain, as well 
as the Russian Embassy, were completely aware of the espionage ac- 
tivities of Kirchenstein and Miller. It also developed through this 
raid that there had been three other Soviet espionage agents operating 
under the cover of Acros. These were Karl Bahn, one Melnichuk, and 
one J ilinsky. 

Miller had endeavored to destroy the papers and ciphers in his pos- 
session; however, the British were able to seize certain papers before 
he was completely successful. Among the seized papers were found 
the names of certain undercover addresses in the United States. 
Amon these were Joseph Brodsky, 799 Broadway, New York; Max 
Bedacgt, 3101 North Nordica Avenue, Chicago, Ill.; and International 
Seamen’s Club, 26 South Street, New York, N. Y. 
Among the special cipher designations found in Miller’s possession 

were those for William Z. Foster, Charles Ruthenberg, Daily VVorker, 
and Joseph Brodsky. Ruthenberg and Brodsky are now deceased, 
but for a number of years were active in Communist affairs in the 
United States. Max Bedacht, formerly a member of the National 
Committee of the Communist Party, USA, was influential in the af- 
fairs of the International Workers’ Qrder, a purported insurance or- 
ganization, whose true purpose is to control foreign-language groups 
in this country for the Communist Party. The IVVO has been desig- 
nated by the Attorney General as a subversive organization. 

_As a result of the discoveries made by British authorities during 
the Acros raid, there was a temporary break in diplomatic relations 
between Great Britain and the U. S. S. R. This action, however, was 
not the conclusion of the espionage activities of Jacob Kirchenstein, 
who later engaged in similar activities on the European continent and 
in the United States. The facts concerning Acros established that 
there was an international link in the Soviet espionage activities in 
which persons in the United States were involved. 
The committee’s investigations have shown that there was a more 

direct espionage ring operating during this same period in the United 
States. One of the principal individuals involved in this ring was 
Nicholas Dozenberg. 

NICIIOLAS Doznmanne 
Nicholas Dozenberg was born November 15, 1882, in Riga, Latvia. 

After his arrival in this country in 1904, he became active in various 
Lettish organizations. Later, Dozenberg became active in the Social- 
ist Party, principally in the Lettish Workers’ Club of the Socialist 
Party. In about 1921 or 1922, Dozenberg became the business man- 
ager of the VVorkers’ Publishing Society, and eventually business man- 
ager of the Literature Department of the Workers’ Party of America, 
iévhich was the predecessor of the Communist Party in the United 
tates. 
The headquarters of the Workers’ Party of America, at that time, 

was located in Chicago, Ill. Dozenberg continued his connections
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with it until about 1926, at which time, upon the decision of WVilliam 
Z. Foster, then head of the Workers’ Party, the headquarters were 
moved to New York City. Dozenberg was assigned to handle the 
liquidation of the party assets in Chicago and the transfer of the publi- 
cation office to New York. In 1927, or early 1928, Dozenberg, accord- 
ing to his own statement, was recruited into the Soviet Military Intel- 
ligence organization by one Alfred Tilton, who Was identified to Doz- 
enberg as the head of Soviet Military Intelligence in the United States. 
For his duties, Dozenber Was paid $35 per Week, which money was 
furnished by the Soviet government. The appointment of Dozenberg to the espionage apparatus Was done 
with the knowledge of the members of the Control Commission of the 
Communist Party, USA. According to Dozenberg’s testimony, he Was 
required to receive permission from the Executive Committee of the 
Communist Party in order to accept the espionage assignment. He 
was instructed to Withdraw from all open connections with the Com- 
munist Party, and to direct his efforts exclusively to Communist 
espionage activities. 

Shortly after his initial contact With Tilton, Dozenberg learned 
that Tilton was living in New York City, under fraudulent Canadian 
papers, in the name of Joseph Paquett. Later, Tilton secured other 
fradulent papers from Canada, this time under the name of Martin. 
It was Dozenberg’s understanding that these Canadian papers were 
obtained by Tilton, through the assistance of Tim Buck, then secretary 
to the Communist Party in Canada. Dozenberg also learned that 
Canadian passport papers were obtained for several prominent mem- 
bers of the American Communist apparatus in a similar manner. 
Dozenberg has advised the committee that on one occasion, during 

his association with Tilton in New York City, Tilton had informed him that he had spent one entire night photographing secret plans 
for the British Warship, Royal Oak. Dozenberg advised that Tilton 
had in some manner intercepted these papers While they were in 
passage to Washington, D. C., from an undisclosed place in Canada. 
Dozenberg also learned that Tilton secured the money to carry on 

his espionage operations through seamen couriers. The meetings 
with these couriers were generally made in the offices of Dr. Philip 
Rosenbleitt, a New York City dentist. 
In 1928, Dozenberg came into contact With Lydia Stahl, Who Was one 

of Tilton’s assistants and an expert photographer. One of Lydia 
Stahl’s duties Was to obtain technical and similar books Which Dozen- 
berg forwarded to special mail drops, usually in Scandinavian coun- 
tries. For their photographic operations, Tilton and Stahl used the 
photographic studios of Joseph Turin in New York. Their Work 
must have been quite voluminous, because the Soviet Military Intelli- 
gence operation purchased a large photostating machine which was 
installed in one of Turin’s back rooms. The operation of this machine 
was done exclusively by Lydia Stahl. . 

During the latter part of 1928 or early 1929 an individual named 
Dick Murzin arrived in New ‘York City to be the assistant to Mark 
Zilbert, Who Was soon to relieve Alfred Tilton. It has been estab- 
lished that Murzin was Boris Devyatkin, and it was under this latter 
name that he first established a cover or front for future espionage 
activities by taking office space in the VVesson Travel Agency, Where 
he Was ostensibly engaged in a real estate or insurance business.
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Shortly before Tilton’s departure for the Soviet Union in early 
1929, Mark Zilbert arrived in the United States and assumed from 
Tilton all activities as head of the Soviet intelligence apparatus in 
the United States. 

Later in 1929, Dozenberg again heard from Tilton. Upon this 
occasion,-Dozenberg was invited to visit the Soviet Union, and did so 
on funds furnished by Tilton. Upon his arrival in Moscow, Dozen- 
berg was introduced to -General Berzin, head of the Soviet Intelli- 
gence Department. General Berzin instructed that, upon Dozenberg’s 
return to the United States, he was to assist one Kirchenstein, a Soviet 
military intelligence agent, in establishing an American background. 
According to Dozenberg, Alfred Tilton had made arrangements to 
enable Kirchenstein to obtain the citizenship papers of a deceased. 
American veteran, Frank Kleges. This deception was made possible-1 
through the aid of an undertaker in Brooklyn, N. Y., who was also- 
able to furnish Kleges’ naturalization certificate. Q 

Dozenberg assisted the false Frank Kleges through establishing ani 
oflice in New York and placing him in contact with various American; 
firms. Arrangements were made through J. Lovestone, a since de-- 
fected Communist leader, for Kleges to be introduced at the Irving; 
Trust _Co., New York City, thus enabling Kleges to establish credit. 

Kleges’ next step was to proceed to Paris, France, where he estab- 
lished a business under the name of Anonymous Society for the 
Importation of Dried Beans, which was then used as a cover for the 
activities of the Soviet Military Intelligence. 

. During this period, Mark Zilbert was the head of the Soviet military 
apparatus in the United States. As previously indicated, Zilbert was 
assisted in his activities by Boris Devyatkin, alias Dick Murzin. The 
committee’s records disclose that Devyatkin was born in St. Peters- 
burg, Russia, on December 27, 1888, and that he entered the United 
States from Winnipeg, Canada, 0-n September 23, 1923. He was natu- 
ralized in Chicago, Ill., on June 27, 1929. Devyatkin, as late as 1947, 
was employed by the Soviet Purchasing Commission in Washington, 
D. C. Dozenberg has testified that he had very little personal contact 
with either Zilbert or Devyatkin. 
Dozenberg has advised the committee that after 1931 he traveled 

extensively throughout Europe, in Russia, Germany, and Rumania. On his return to the United States from Rumania, Dozenberg, acting 
upon instructions which had been given him in Moscow, established 
the American-Rumanian Film Corp. This firm was incorporated un- 
der the laws of the State of New York, and its sole purpose, according 
to Dozenberg, was to furnish a cover for the operation of the Soviet 
Military Intelligence in Rumania. The corporation papers indicate 
the officers of this corporation were Nicholas Dozenberg, president; 
Valentine Gregory Burtan, vice president; Herbert J. Newmark, 
secretary. 
During the year 1933, While the negotiations were under Way which 

led to recognition of the Soviet Union by the United States, Dozenberg 
was residing with his first Wife in Moscow. During the latter part of 
1933 or the early part of 1934, Dozenberg was instructed to go to China 
and establish a business cover for Soviet military intelligence activities- 
in that country as Well as against Japan. 
Dozenberg then proceeded to Peiping where he made arrangements- 

to represent an American radio corporation in China, and where he 
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met a Soviet agent who gave him $10,000 in Chinese currency. Dozen- 
berg then established the Amasia Sales Co. in the British concession 
in Tientsin, China. Dozenberg’s time was solely occupied with the 
running of affairs of the business in order to make satisfactory cover 
for Soviet military intelligence _activities later on. _ 

In 1937, there came to Tientsin, China, a Joseph Freund, an Aus- 
trian by birth, to relieve Dozenberg, who was to return to Moscow. 
Dozenberg remained in Moscow 4 months, during which time he 
submitted a report on his business-commercial activities in China, 
and was instructed to endeavor to establish a similar business cover 
in the Philippine Islands. 
Dozenberg left Moscow in the middle of 1937. Upon his arrival in New York City, he was given $8,000 by a Soviet agent. After making 

arrangements in this country to represent a motion-picture equipment 
corporation in the Philippine Islands, he left for Manila. The diffi- 
culty of setting up a business cover in Manila was greater than had 
been expected. Dozenberg ran out of funds and returned in July 
1938 to Washington, D. C. 
In March 1939 Dozenberg was met by the same man whom he had 

met before who gave him instructions to go to Moscow and furnished 
him with $1,000 for living and travel expenses. 
Dozenberg was in Moscow for a proximately 3-1/2 months. His 

former superiors in the Intelligence Bepartment were no longer there 
and he dealt entirely with persons strange to him. He was requested 
to go to China, but when he indicated that it would take not less 
than $100,000 to set up or acquire a representative business concern 
at that time, he was asked to return to the United States to establish 
a business cover for Soviet agents in the United States, which he 
refused to do. Subsequently, he was given the sum of $600 to cover 
travel costs and told to return to the United States. To this day it 
remains a mystery to Dozenberg as to why he was allowed to leave 
Moscow after his refusal to abide by instructions. 

In 1939, after his return to the United States, Dozenberg was ar- 
rested for obtaining a passport under false pretenses. He entered a 
plea of guilty and was given a 1-year sentence, which he has served. 

Dozenberg, since that time, has been living a quiet and respectable 
life under an assumed name. He found it necessary to alter his iden- 
tity, knowing that his break with the Soviets could very well result 
in dire consequences to himself if he should be located by Soviet 
agents. 
Dozenberg was an active part of the Soviet Military Intelligence 

from 1927 to 1939. Among the individuals he recalled as having 
been active in the Soviet espionage activities during that period were 
Albert Feierabend, a Latvian Communist who was active in Boston, 
Mass.; Richard Bassow, whom Dozenberg knew to be in charge of 
Soviet espionage activities in Vienna, Austria; and Alexander 
Burkan, a Soviet military agent, who I)ozcnberg believed was active 
in the United States during 1932 and 1933. Dozenberg also knew 
Burkan under the alias of Purkan, and “Patrick.” He believed 
Burkan was associated with the Amtorg Trading Corp., which has 
already been identified as having been set up as a cover for Soviet 
espionage activities. Another person known to Dozenberg was An- 
thony VVesson, owner of the afore-mentioned Wesson Travel Agency. 
Further information concerning the activities of Wesson is contained 
later in this report. 
10 
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ALBERT FEIERABENI) 
Regarding Albert Feierabe-nd, the records disclose that this person 

was arrested in New York City on April 10, 1933, on a charge of illegal 
use of a passport. The facts were that Feierabend h.ad endeavored 
to enter the United States through the port of New York, using a 
passport in the name of Ksavier Augustus Szpokas, which he had 
obtained fraudulently in Boston, Mass., in September 1930. At the 
time of his arrest Feierabend was found to have in his possession 
$28,700. Also found in his possession was a message contained on a 
small white ribbon which carried this significant inscription: “The 
bearer of this credential is thoroughly trustworthy and should be 
given all possible support so that he may effectively accomplish the 
mission he is engaged in.” This message was signed, “Fraternally 
yours, Max Bedacht, for the Secretariat.” , 

Due to the dismal lack of adequate legislation to cope with the obvi- 
ous aims of Feierabend toward this country, he was allowed to plead 
guilty to the illegal passport charge and was fined $1,000 andplaced 
under a 2-year probation. Nothing has been heard of Feierabend 
since 1933. '

' 

Moisenn STERN 
It has previously been indicated that shortly after the departure 

of Alfred Tilton from the United States, his duties were assumed by 
one Mark Zilbert. Investigation and descriptive detail now indicate 
that Zilbert was identical with Moisehe Stern. In 1931, \Villiam 
Disch, a loyal American who was employed as a draftsman at the 
Arma Engineering C0. in New York, was approached by Moische 
Stern. The Arma Engineering Co. was then engaged in the manufac- 
ture of confidential mechanisms for the United States Navy. 

Stern, using the alias “Mr. Herb,” made the initial contact with 
Disch through an intermediary in the person of Solomon Kantor, a 
former employee of the Arma E.n.gineering Co. Stern advised Disch 
that he was interested in obtaining the plans for fire-con.trol apparatus 
and other confidential Navy plans. He indicated that he was willing 
to pay Disch the then substantial amounts of $1,500 to $2,000 a year to 
securethis information. 

Disch, Who has appeared before the committee, immediately made 
Stern’s approach known to the Government. Under the direction of 
proper authorities, Disch furnished certain carefully screened infor- 
mation to Stern. The meetings between Disch and Stern were always 
made under the utmost secrecy. During the course of his contacts with 
Disch, Stern frequently drove an automobile which was registered in 
the name of the afore-mentioned Anthony VVesson. For some un- 
known reason, Ster11 came to doubt the sincerity of Disch as a contact 
and soon discontinued contacts with him. 
During the same period, however, Stern was known to have been in 

frequent contact with Lydia Stahl, whom Nicholas Dozenberg has 
identified as an assistant of Alfred Tilton. 
Although the Stahl woman’s espionage activities within the United 

States went undetected, the committee has learned that she, along with 
Marie Martens, the wife of Alfred Tilton, was later arrested and con- 
victed in Finland on charges o-f Soviet espionage. Also among the 
United States contacts of Lydia Stahl was Henry Felix Mins, of New 

11
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York City, whose home was utilized as a meeting place by this espio- 
nage apparatus.

_ 

Another person contacted by Moische Stern, who on this occasion 
used the alias of Kotasky, has testified before the committee. VV hen 
Stern contacted this person in 1931, he found a person much more 
amen.able than VVilliam Disch. This individual testified that he had 
joined the Soviet espionage organization from a purely practical 
standpoint, and that ultimately he wished to go to the Soviet Union 
as an aviation instructor. It appears, however, that his aeronautical 
ambitions were deterred because during 1931 and 1932 Stern had 
him trained as an expert photographer. During this period, he Was 
occupied photographing numerous United States military reports 
from various bases and establishments that had been secured by mem- 
bers of the Soviet espionage ring. Again, in this instance, the funds 
to carry on this operation were brought into this country by seamen 
cogrieas from lzliurppeh Dlpréiig T318 safne period of 1931£32, the 
in 1V1 ua state tiat e a ma e at east two tri s to t e vital 
Panama Canal Zone for the purpose of furnishing inldtructions to a 
United States Army corporal, Robert Osman. These instructions 
concerned the obtaining and furnishing of vital military informa- 
tion relpting to the Canziql %one toUSoviet agents in New York for 
eventua transmission tot e oviet nion. 
As in all previously cited instances, this individual was not to be 

detected and punished for his espionage activities in the United States. 
1n he and his wife left the United States for France. There, upon 
the insiruct-ilonssof their Soviet superiors, thpy ]establi1s1hed CpeWhc0n- 
tracts 'or tie oviet espionage system ant a so co ecte , p oto- 
graphed, and forwarded materials furnished by already well-estab- 
lished espionage contacts. 

_ 
However, as in the case of Lydia Stahl, 

once outside the comparative security of the inadequate laws of the 
United States, the individual and his wife ran afoul of the law. In 
1933, they were arrested by French authorities on charges of Soviet 
espionage. At the conclusion of their trial in 1935, they were re- 
leased oi1 the basis of the evidence that they had furnished against 
their French espionage associates. Eventually, in 1938, theiindividual 
and his wife returlnled to the security offered by this country and are now living a mode i e. 

i 

CORP. ROBERT OSMAN 
As previously stated, the individual mentioned in the preceding 

paragraph testified that during 1931-32, he had made at least two trips 
to the Panama Canal Zone for the purpose of furnishing instructions 
for Sovi.ct espionage to Corp. Robert Osman. On June 20, 1933, at 
Fort Sherman, Panama Can.al Zone, Corp. Robert Osman stood court 
martial on charges of having illegal possession of secret documents 
relating to the national defense of the vital Cristobal, C. Z., and 
attempting to transmit these documents to one Herman Meyers, Brooke 
l 'n N. Y. 3 On October 30, 1933, Osman, as a result of the court martial, was 
sentenced to be dishonorab-ly discharged from the United States Army, 
and to be confined to hard labor for a period of 2 years, or given the 
alternative of a fine of $10,000. However, upon appeal, Corporal 
Osman’s case was reviewed by a general court martial and, on May 
21, 1934, he was found “not guilty” and discharged from the Army. 
12 
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The records of the general court ‘martial of Corporal Osman re- 
vealed that he had been visitedsduring 1932—33 by one Harry Duryea, 
who gave his address as in care of a doctor in New York City. Osman, 
according to his own admission, received $400 from Duryea. 
Osman subsequently substantiated the facts related, and added that 

the name of the doctor in New York City had been given him as a eon- 
fidential mail drop to be used in sending papers to Soviet agents in 
New York City. The doctor involved in this case has been identified 
as a New York physician Who later became a lieutenant colonel in the 
United States Army. 
Regarding Herman Meyers of Brooklyn, N. Y., mentioned in the 

court martial of Corporal Osman, it has been determined that Meyers 
resided at an address used by Moische Stern While in the United States. 

It was also significant that the document that Corporal Osman Was 
endeavoring to transmit to Herman Meyers was a copy of the highly 
secret Army “White plan,” which set forth the proposed plan of opera- 
tion of the United States troops in the Canal Zone in the event of riot 
or revolution. 

VALENTINE GI<EeoRY Bonraiv 
Valentine Gregory Burtan was born in Odessa, Russia, September 

25, 1898. Records disclose that he came to this country with his par- 
ents in 1907. He was naturalized on July 21, 1922, before the supreme 
court of New York County, N. Y. 

In January 1933, Burtan was arrested by the United States Secret 
Service in New York City on a charge of possessing and passing coun- 
terfeit $100 Federal Reserve notes. On this charge Burtan was tried 
in Chicago, I1l., and was convicted on May 25, 1934. He was sentenced 
to serve 15 years and to pay a fine of $5,000. Burtan steadfastly re- 
fused to tell United States authorities the source of some $100,000 in 
counterfeit currency which he had endeavored to- pass. 

VValter G. Krivitsky, who died under very mysterious circumstances, 
either by his own hand or that of an assassin, during the course of 
relating his experiences as head of the Soviet Military Intelligence in 
Western Europe, stated that the Burtan counterfeit money had been 
printed under direct instructions of Moscow. 

Burtan, as previously reported, was the vice president of the Ameri- 
can—Rumanian Film Co., of which Nicholas Dozenberg was the presi- 
dent. Dozenberg has stated that Burtan told him that his sole pur- 
pose in passing the counterfeit money was to raise funds for the 
American-Rumanian Film Co., which has already been described as a 
cover for Soviet Military Intelligence activities in Rumania. 

It is also known that before his arrest, Burtan was closely associated 
with Jack Stachel and Max Bedaeht, national figures in the Com- 
munist Party in the United States. 

GAIK BADALOVIOII OVAKIMIANH 
One of the most extensive espionage operations conducted for the 

Soviet Government against this country, prior to VVorld War II, Was 
directed by an individual na-med Gaik Badalovich Ovakimian. 

Attention to this ring originated through an investigation con- 
ducted in London by the British Government. This investigation 
disclosed that one Willie Brandes had been engaged in espionage 
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activities as an agent of the Soviet Military Intelligence in Great 
Britain. It was revealed that Brandes had entered En land in Janu- 
ary 1937, bearing a Canadian passport No. 22247, which had been se- 
cured through the use of fraudulent Canadian naturalization papers. 
After arriving in England, Brandes represented himself as a com- 
mercial agent for the Phantom Red Cosmetic Co. and the Charak 
Furniture Co., both New York City concerns. 
Brandes recruited Percy Edward Glading and other British sub- 

jects to secure secret military information for him from the important 
Woolurich Arsenal. After operating for a time, Brandes realized 
that the investigation being conducted by the British was pointing 
perilously close to him. He escaped arrest by fleeing the country. 
Glading and two confederates were subsequently arrested and sen- 
tenced to prison for espionage activities. 
Following this episode, Canadian authorities conducted an investi- 

gation to determine how Brandes had been able to secure a fraudulent 
Canadian passport. This investigation disclosed that an individual, who must remain anonymous because of security reasons, also pos- 
sessed a fraudulent Canadian birth certificate and Canadian passport 
and had been primarily responsible for Brandes’ securing his Cana- 
dian papers. randes and his associates were engaged in a business known as Round~the-World Trading Co. Associated with him in this 
company were Arthur Wolf and one Herman Jacobson, who at one 
l3lII’1BCl13.d_ been bookkeeper and export manager for the Amtorg Trad- 
H10‘ or . 

Tit this) time that the Canadian authorities made this discovery, the 
person described anonymously herein was residing outside Canadian 
boundaries. In August 1940, he applied for reentry permits to enable 
him and his family to proceed to Montreal, Canada. Canadian au- 
thorities allowed him to return and, in November 1940, after having 
closely observed his activities, he was placed under arrest. ‘ 

After being arrested, this individual was found to have been born 
in Poland in 1903. Sometime around 1920, he went to the Soviefl 
Union where he worked as an engineer for the Soviet Government Oil 
Trust. In 1933,"while in Russia, he was approached by a representa- 
tive of the OGPU with the proposition that he obtain information 
concerning the oil industry throughout the world. In furtherance of 
this proposition, the individual came to the United States in 1934 
and was assigned to work in the apparatus headed by Gaik Ovakimian. He continued inthis capacity until 1936, when he returned to Russia 
for the purpose of bringing his family to the United States. This 
individual and his family returned from Russia late in the year 1936. He was then introduced by Ovakimian to Willie Brandes, alias ‘Wil- 
liam Hoffman. Shortly after this meeting, Brandes departed for 
Great Britain with fraudulent Canadian papers, which had been se- 
cured for him by the Qvakimian apparatus. Among those operating in the Ovakimian apparatus was one Robert 
Haberman, whose duties included operation in Mexico as well_as in 
the United States. Another person operating under the supervision of 
Ovakimian was Eda Wallance, who had also used the names Leah 
Krilofi’, and Eda Olulsky. The committee has ascertained that Wal- 
lance left the United States, ostensibly for Poland, carrying a fraudu- 
lent American passport. Accounts of her whereabouts since 1936 have 
been meager, but it is not believed that she has ever returned to this 
country. 
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’ Another person associated with Ovakimian vvas Fred Rose, who 
later Was to figure in a startling disclosure involving atomic espionage. 
Rose, Who was a prominent Canadian Communist, later became a mem- 
ber of Parliament in Canada. He subsequently Was exposed as an 
atomic spy through the revelations made by Igor Gouzenko, former 
Russian code clerk stationed in Canada.

_ 

Other Canadians involved with Ovakimian were Aaron Marcovitch 
and Adolph Stark. These individuals Were apprehended by the Cana- 
dian authorities in November 1940.‘ At the time of their apprehension, 
these individuals had in their possession the names of nearly 200 per-A 
sons who had made application for passports, n_atural1zat_1on cert1fi~~ 

cates, and similar documents. Stark and Marcovitch Were in the busi- 
ness of securing fraudulent papers for Soviet espionage rings on a 
wholesale basis. 
Also operating for the NKVD under the supervision of Ovakimian 

was one Mark Jonas, Who, using the name of Robert Haas, entered the 
United States from Vienna, Austria, in 1936. Using this name, he and 
his Wife remained in the United States until March 1937, When they 
assumed the identity of Mr. and Mrs. Mark Jonas, after which they 
remained in the United States using fraudulent Canadian passports"- 
which had been supplied them by Aaron Marcovitch. Jonas and his 
wife dropped from sight some time around July 1937 and are believed 
to have returned to Europe. 
During the time Jonas or Haas was residing in New York City, he 

was in contact with one Charles Peter Atkin, who has been identified 
as an N KVD agent. It has been learned that Atkin, who sometimes 
used the aliases Peter New and Abraham C. Seatole, was furnished 
fraudulent Canadian pa ers by Ovakimian. These papers were sup-2' 
plied by Marcovitch andp Stark. Atkin left the United States during" 
the summer of 1937 and is not known to have returned to this country. 
One of the most important contacts made by Ovakimian during his 

espionage activities in this country was a Simon A. Rosenberg. This. 
individual was born in Poland in 1889 and came to this country in 
1925. On May 9, 1930, Rosenberg became a naturalized citizen of the 
United States. During this same year, Rosenberg accepted employ- 
ment in the Amtorg Trading Corp. which has previously been described: 
as a cover agency for Soviet espionage o erations. '

- 

Rosenberg remained in Amtorg emplldyment in New York for the 
next year and in 1931 Went to the Soviet Union as an engineer. Until‘ 
this time, Rosenberg’s employment was entirel legitimate. However, 
once in Russia he was contacted by oflicials of the OGPU and forced to 
become an espionage agent. The OGPU resorted to a means which -is 
native to them Whenever they can employ it-——extortion. Rosenberg 
was given the choice of meeting the demands of the OGPU or having 
his sister who was living in Kiev, Russia, killed. Having no alter~- 
native, Rosenber agreed to their demands and returned to the United 
States in 1932. l%osenberg’s first duties for the Soviets were under the» 
direction of a Soviet official named Eremin. For the next 6 years 
Rosenberg obtained much information for the Soviet Government. 
Most of this information consisted of industrial plans that he secured; 
from various engineering companies. This information was of a gen-- 
eral industrial nature and did not deal with military or naval plans. 
Rosenberg first became acqklliainted with Gaik Ovakimian in 1932, 

during his return trip from t e Soviet Union to this country. Upon. 
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leaving Russia, Rosenberg was instructed by the OGPU that en route 
he should stop at the Atlas Hotel in Berlin, which instructions Rosen- 
berg followed. At the Atlas Hotel, he was contacted by Ovakimian Who furnished Rosenberg, $1,200 in United States currency as 4 
months’ salary. ' 

From 1934 through 1938, Rosenberg was associated with one Fold- 
Hlan who was directed and controlled by Gaik Ovakimian. Feldman 
has since disappeared. 
One of Rosenberg’s duties consisted of accompanying William Hoff- 

man, alias Willie Brandes, who has been mentioned herein before, for 
the purpose of securing a fraudulent Canadian passport. 
Other contacts of Rosenberg were the afore-mentioned Eda VVal- 

lance and Mark Jonas. 
During the course of the Soviet espionage activities of Gaik Ovaki- 

mian, he was in contact with Jacob Grolos, who was also known as 
Jacob Baisin, president of World Tourists, Inc. 

Golos and World Tourists, Inc., were convicted in March 1940 for 
failure to register as agents for a foreign government as provided 
for by the Foreign Agents’ Registration Act of 1938. The court found 
that Golds was an agent for the Soviet Government. Recent informa- 
tion concerning the activities of Golos developed from the testimony 
of Elizabeth T. Bentley, a self-confessed espionage courier who has 
appeared before the committee upon numerous occasions. 
One of the Contacts used by the Ovakimian ring in the United States 

was an employee of the United States Department of Justice. This 
individual furnished Ovakiinian with information from reports of 
the Federal Bureau of Investigation which were available to him as 
a attorney of the Department of Justice. This information was 
alleged to have been channeled to Ovakimian in 1937 and 193,8. 
The employee of the Department of Justice was suspended on June 

17, 1941, for negligence in disclosing information contained in the 
Department’s files. On October 31, 1941, he was permitted to resign. 
Following this action, he became employed by the Ofiice of ‘Price 
Administration. 

_ _ _ _ The cominittee is interested in this phase of Soviet espionage because 
since 1941 it has been disclosed that two other Soviet espionage agents, 
J udith Coplon and Alger Hiss, have been employed by the Department 
of Justice. The security of this country would suffer a severe blow 
if the confidential reports of the Federal Bureau of Investigation were 
available to the Soviet Government. The_coH_1mittee at the present 
time is pursuing its investigation of the third instance involving; the 
Department of Justice mentioned above. 

_ _ . To continue with the activities of Gaik Ovakimian, it appeared in 
the spring of 1941 that Ovakimian was making plans to depart from 
the United States. In April 1941, the household goods of Ovakimian, 
as well as his automobile, were loaded on the steamship_Anm'e J olmson, 
a ship operating under charter for the Amtorg Trading Corp. This 
ship yvas scheduled to sail for Vladivostok, Russia, via the Panama 
'Oana . 

On May 5, 1941, Ovakiinian was arrested by agents of the Federal 
Bureau of Investigation in New York City. He was charged with 
violation of the Foreign Agents’ Registration Act. At the time of his 
:2.I'I‘BSlJ, Soviet oflicials insisted that Ovakimian had immunity as a 
Soviet official. Ovakimian was subsequently released on $25,000 bail 
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furnished by the Soviet consulate through the Amtorg Trading Corp.- 
Ovakimian never came to trial in this matter. Instead, an agree- 

ment was reached between the Soviet Government and the United 
States Department of State whereby Ovakimian was allowed to return 
to the Soviet Union. He departed from San Francisco, Calif, aboard 
the Soviet vessel Kim on July 23, 1941. . 

Of particular interest in the case of Gaik Ovakimian were the un- 
usual terms of the agreement that secured his release for return to the 
Soviet Union. Ovakimian was given his release with the understand- 
ing that the Soviet Government in turn would release three United 
States citizens who at that time were under arrest in the Soviet Union 
and permit them to return to the United States. 
In addition, no doubt to show their mag-nanimity, the Soviet agreed 

that three other individuals who‘, though not under arrest in the Soviet 
Union, but who had not previously been permitted to leave the Soviet 
Union, would be given exit visas; ' 

The generosity of the Soviet Government became somewhat sus- 
picious when the final results were examined. The records of the De‘- 
partment of State disclose that the following six persons were the in- 
dividuals the Soviets claimed they were releasing: 
Mrs. Hermann Habicht, wife of an American oitizen, supposedly under arrest an 

uiistated ohai-gee; 
Dr. Michael Devenis; American citizen under arrest and internment on the non- 

specific and innocuous charge of being a bourgeois eapitalist.;._
_ Mr. Wasyl Cisieeki, American citizen, arrested in Poland in 1939, and sentenced 

to 5 years at hard labor for illegal posseseioii of firearms ; ,_ Mrs. Robert Mag';idoff, wife of an Aniericaii citizen, not previoiisly permitted to 
leave the Soviet Union for unstated reasons;

_ 

Dr.‘ Witold Iflutlrowski, American citizen, not previously permitted to depart 
from the Soviet Union; ‘ 

_ 4 The sixthlwas supposed to be a minor named Wagshal, an An'1eric'an citizen, 
who, with his inether; a Pelish eitizen, had not previously been permitted to 
leave the U. S. S. R. 
These are the persons involved in the SoViet’s agreement which se- 

cured the release of Gaik Ovakiniian. In order to iinderstand the 
perfidy o-f the Soviets, it is necessary to examine the later activities of 
the six persons involved. 
Wasyl Cisiecki was not released by the Soviets. In the latter part of 

1943, Cisiecki was still bein held a prisoner by the U. S. S. R.
S Dr. Witold Putkowski did not return to the United States. In_July 

1941, he was reported to be residin in a Soviet-occupied area of Po- 
land. This sector was invaded by {Srermany in August 1941. In O'c- 
tober 1942, the_American Legation at Berne, Switzerland, learned that 
Dr. Putkowski was practicing as a physician in a community near 
Vvarsaw, Poland. ' 

H Norman VVagshal, the minor previously referred to, was born in 
Brooklyn, _N. Y., November 27, 1930'. In 1931, when not quite a year 
old, he was taken‘ to Poland by his parents. In 1938, the father, Jacob 
I/V. lVagshal, returned to the United States leavin” his wife and son in 
Poland. They were later interned by the Soviet &)vern1'nent at Lwow 
Poland. After the German oceupation of Lwow, Norinan Wagshal 
and his mother were reported to have been interned by the Germans in 
the Lwow ghetto. 
Thus three of the persons" used as ransom for Ovakiniian nev r 

reached the United States. Three of the sin, however, did ultimately 
arrive in the United States. One of these was Dr. Michael Devenis 
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who was a naturalized American citizen and who, during 1940, along 
with his Wife, had been visiting his native Lithuania. During his 
visit, the Soviet Government occupied Lithuania and Dr. Devenis 
was imprisoned because he was a property owner and therefore a 
“bourgeois capitalist.” He was sent to an NKVD prison camp located 
in the northern region near the Arctic Circle. Devenis was released 
from prison by the Soviets on May 6, 1942, and returned to this 
country. Dr. Devenis has always been highly regarded in his com- 
munity and there is nothing to indicate that he has been sympathetic 
to the Soviet Union. I 

Pelagrya D. K. Habicht, Mrs. Hermann H. Habicht, was a native 
Russian who married Hermann Habicht, an American citizen, while 
he was a United Press correspondent in Moscow. Mr. Habicht, when 
allegedly released by the Soviet Union, joined her husband in the 
United States, who had been employed by the United States Govern- 
ment. At one time, he was employed by the Foreign Economic Ad- 
ministration. Mrs. Habicht, since her arrival in the United States, 
has been an ardent a ologist for the Soviet Union and has persistently 
curried favor with Soviet representatives. She has been frequently 
in contact with Mrs. Robert T. Miller III, wife of Robert T. Miller, 
one of the contacts of Elizabeth T. Bentley, self-confessed espionage 
courier. Mrs. Habicht also has been closely associated with Shura 
Lewis, a Russian national in this country through her marriage to an 
American citizen. 

’ Mrs. Lewis is known to have been in contact with Mr. and Mrs. Vas- 
sili Zubilin, both of whom have been identified to the committee as 
agents of the NKVD. In fact, investigation has disclosed that at 
the time of the contact Vassili Zubilin was directing NKVD operations 
in the United States. 
Mrs. Lewis also received considerable publicity at a later date when 

she addressed a high school group in Washington, D. (1., and extolled 
the merits of Soviet Russia as compared to the United States. 

. Neonila Shevko Magidofi’, the third party of the Russian bar ain 
to actually arrive in the United States, was born in Byelorussia. {Rol- 
lowing her alleged release by the Soviet Union, she arrived in the 
United States as a nonquota immigrant and the wife of an American 
citizen, Robert Magidofi. 
~Robert Magidofl’ is a naturalized citizen of Russian birth, who 

married N conila Shevko while he was assigned to Moscow as a radio 
correspondent. 
During 1942, less than a year from the time she was released by 

the “oppressive Soviets,” Neonila Magidoif commenced lecturing for 
Russian War Relief and later for the National Council of American- 
Soviet Friendship. 
.Mrs. Magidoif also was an acfiaintance of Mr. and Mrs. Vassili 

Zubilin, Pelagrya Habicht, and r. and Mrs. Robert T. Miller III. 
. The committee has also learned that, after Neonila Magidofl’ had 
arrived in this country, Robert Magxildoif made a trip to Russia. and 
took with him messages for some of rs. Miller’s friends there. Mrs. 
Miller, as a result, received a reply from Mrs. Arthur A. Adams, who 
has previously been described.

_ 

Neonila Magidoif was naturalized on May 21, 1945, and soon there- 
after she was given a United States passport. In August 1945, she 
left this country for the Soviet Union as a newspaper correspondent 
for the Courier-Journal of Louisville, Ky. . 
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Gaik Ovakimian, master spy for the Soviet Union, was released 

and allowed to depart for the Soviet Union in exchange for six per- 
sons, three of whom never arrived, and three others, only one of whom 
seemed to be truly an American hostage of the Soviet Union. 

' ' ‘ MIKHAIL NIKOLAEVIGTI GoRIN 
The activities of Mikhail Nikolaevich Gorin were originally dis- 

closed in a most unusual manner. The first light shed upon his es- 
pionage activities developed from the curiosity and subsequent alert- 
Ié8S1§fOf a truck driver for a cleaning establishment in Los Angeles, a 1 .

' 

Mikhail Gorin was a Soviet citizen who arrived in the United 
States in 1936 to be associated with the Amtorg Trading Corp. Later, 
Gorin was transferred to Los Angeles, Calif., where he took charge of 
the Los Angeles Bureau of Intourists. 

Intourists was a Soviet organization which supervised the travel 
of foreigners traveling in the Soviet Union. In the course of these 
duties Gorin was closely associated with the Russian consulates in 
Los Angeles and San Francisco. 
While in Los Angeles, Gorin became acjuainted with Hafis Salich, 

an employee of the Office of Naval Intelligence at San Pedro, Calif. 
Salich was born in Moscow, Russia, in 1905. Ile became a natural- 

ized American in 1929. From 1926 to 1936, Salich was a member of 
the Berkeley, Calif, Police Department and was on leave of absence 
from that employment to join the Office of Naval Intelligence. 
In the initial contact Gorin brought Salich a letter of introduction 

from Nikolai Allavdin, Soviet vice consul in Los Angeles and Gorin 
advised Salich that the Soviets had investigated Salich’s relatives in 
the Soviet Union and found that they were all right. He then re- 
quested Salich to assist him in obtaining information concerning 
Japanese activities in the United States. '

' 

This obvious effort to intimidate Salich through the implied threat 
of harm to his relatives was unsuccessful and Salich refused to com- 
ply. However, Salich soon after this contact suffered financial dif- 
ficulty and Gorin advanced funds to him from time to time until 
Salich was unable to refuse to assist him. Salich was then paid 
money by Gorin, the sums depending on the value of the information 
furnished by Salich from the files of the Ofiice of Naval Intelligence. 
This arrangement continued until the afore-mentioned truck driver 

picked up for cleaning a suit of clothes belonging to Mikhail Gorin 
and found in the suit documents pertaining to the United States Navy 
obtained by Salich. On the basis of this information, Salich and Gorin were arrested 
on December 12, 1938, and charged with violations of the espionage 
statutes. 

Gorin’s first action following his arrest was to telephone K. Ouman- 
sky at the Russian Embassy in Washington, D. C. Russian officials 
obviously considered Gorin important because M. I. Ivanushkin, Rus- 
sian vice consul of New York, flew to Los Angeles to consult with 
Gorin and ascertain if he wasreceiving ,“proper treatment” at the 
hands of the United States authorities. Traveling on the same plane 
with Ivanushkin was J. Michail, general consul for the Amtorg Trad- 
ing Corp., of New York. Too much has already been shown concern- 

N 
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ing the operation of the Amtorg Trading Corp. in Soviet espionage‘ to 
give credenceto the statement of Michail that his arrival in Los 
Angeles at that time was mere coincidence. 
Gorin was ultimately released under a $25,000 cash bond supplied 

by the Soviet vice consul in Los Angeles. 
At the conclusion of the trial on March 10, 1939, Gorin and Salich 

were found guilty. Salich was sentenced to 4 years in prison and a 
fine of $10,000. Salich served his sentence. Gorin received a 6-year 
sentence and $10,000 fine which he immediately appealed. On J anu- 
ary 13, 1941, the conviction was aflirmed by a unanimous opinion 
of the United States Supreme Court. On March 22, 1941, the United States district judge at Los Angeles, 
upon the recommendation of the State Department and through the 
authorization of the Attorney General suspended the original sen- 
tence of Gorin and placed him on probation. The new sentence was 
conditioned on the payment of the $10,000 fine and court costs and 
required that Gorin leave the United States within 48 hours and never 
return to the United States. On the same date that the sentence was 
ganolid dgwnfthfing and ctéuiig costs were paid and Gorin sailed from 
os nge es or a ivosto , -US$121. 

THE FAR EASTERN FUR TRADING Co. 
It has already been shown that the Amtorg Trading Corp. was used 

extensively by the Soviets in carrying out their espionage activities. From time to time, however, it was necessary for the Kremlin to 
establish new cover media. One such cover Was the Far Eastern 
Fur Trading Co. which was operating in London, England. This 
company operated under the direction of two Austrians, Uscher 
Zloczomer and Rubin Glucksmann. 
When World War II commenced, the only officer of the firm in Lon- 

don was Glucksmann and, as an enemy alien, he was ordered interned 
by British authorities. Followinv his internment, British authorities 
made an examination of the boolis and records of the Far Eastern 
Fur Trading Co. which showed that members of that company had 
been in correspondence with the afore-mentioned Frank Kleges, who 
was now operating the firm known as the Anonymous Society for the 
Importation of Dried Beans in Paris, France. Other evidence found 
in this examination prompted British authorities to interview Rubin 
Glucksmann. They ascertained from him that the Far Eastern Fur 
Trading Co. was, like Kleges firm in Paris, a cover for Soviet espion- 
age activities. Both firms were associated with the firm of Wostwag 
in Berlin, Germany. Wostwag was the principal business cover for 
Soviet espionage in Europe. Glucksmann informed the British au- 
thorities that among the. individuals whom he had met during the 
course of his operations for the Far Eastern Fur Trading Co. were 
Max Rothstein, Ernst Czuczka, J acoh Knoebil, and Dr. Philip Rosen- 
bleitt, the afore-mentioned American dentist, whom Glucksmann knew 
as a director of Wastag.

s 

It is ironical that, after furnishing this information, Glucksmann 
was sent to Canada for internment on the steamship Amndom Star 
find was among those lost when that ship was torpedoed in Septem- 
er 1940. 
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The Dr. Philip Rosenbleitt mentioned here-had previously left 
the United States for Europe prior to World War II and is not 
known to have returned. ' 

Certain of the other persons are known to have come to the United 
States and although there has been no indication that any of them 
have engaged in espionage activities it must not be forgotten that 
they at one time Were associated with the Soviet Military Intelli- 
gence operation in Europe and could at some time in the future be 
used by the Soviets. 

fa Q1 
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SOVIET ESPIONAGE IN THE UNITED STATES DURING WORLD WAR II 
Upon the entry of the United States into World War II it might 

have been assumed that the Soviet Union as an ally would discontinue 
its espionage activities within the United States. However, the 
opposite was the case. The Soviet Union intensified its espionage 
activities in this country. 
The success of the Soviet espionage during this period may be at- 

tributed to a variety of circumstances; Principal among them was the 
fact that some Americans who While not actual members of the Com- 
munist Party, but previously sympathetic to it, adopted the view that 
because the Soviets were allies they should have access to any and 
all information and that they were merely facilitating the Soviets in 
making information available. Another principal circumstance which 
materially aided the Russians was the sudden influx of Soviet nationals 
into this country to serve as employees of the various purchasing com- 
missions and missions. 

It has previously been shown that the Soviets had long utilized the 
Amtorg Trading Corp. as a cover for its espionage operations; how- 
ever, with the opening of the immigration gates at the beginning of 
lVorld War II, literally thousands of Russians entered the United 
States principally as employees of the Soviet Government Purchasing 
Commission. 
In addition to these the Soviets increased and strengthened their 

espionage agents in the embassies and consulates. 
U 

SOVIET GOVERNMENT PURCHASING CoMMIss10N 
Considerable information concerning the espionage o erati.ons 

through the Soviet Government Purchasing Commission has been fur- 
nished by Viktor Andrievich Kravchenko. Kravchenko, formerly an 
inspector for the Soviet Government Purchasing Commission, broke 
With the Soviets in April 1944. He has advised the committee that 
each employee of the Soviet Purchasing Commission was required 
upon his return to Russia to furnish a comprehensive report of What 
he had seen and heard in the United States. While it is true that there 
were considerable limitations because of language and custom, for 
many of the Russian employees, it will be seen that many of the em- 
ployees fraternized fully and were un uestionably successful in gath- 
céring information which has been an(i1l is now of great value to the 
oviets. 
One instance cited by Kravchenko was the case of Semen Vassilenko, 

an employee of the Soviet Government Purchasing Commission, who flew from Washington to Moscow in February 1944 with six pouches 
of material dealing with new and extremely secret developments in war industry in the United States. Kravchenko was able to come by 
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this information because he had been a close personal friend of Vas- 
silenko for more than 15 years and prior to his departure Kravchenko 
had assisted Vassilenko in packing the pouches. Kravchenko stated 
that Vassilenko’s mission had apparently been viewed as a successful 
one because he learned that subsequently Vassilenko was appointed to 
the Supreme Council of the Ukrainian Soviet. 
Kravchenko also stated that Gen. Leonid Rudenko, then chairman 

of the Soviet Government P_urohasing Commission, was in charge of 
collecting secret information to be transmitted to Moscow. On hfarch 
30,-1944, Rudenko told Kravchenko that his oflice safe contained very 
valuable information regarding tank motors, navigation instruments, 
and secret airplane devices that he and his subordinates had obtained 
through sources in the United States. This material, Rudenko told 
Kravchenko, was to be transmitted by diplomatic pouch to Moscow 
at the earliest opportunity. ' 

'

1 

The title of General as applied to Rudenko was misleading, accord- 
ing to Kravchenko, since Rudenko was actually a political rather than 
military oflicer. Rudenko had been chairman of the Executive Com-, 
mittee of the Communist Party in Rostov, as well as a member of the 
State Political Bureau of the Communist Party, prior to assuming his 
duties with the Soviet Government Purchasing Commission. 
Kravchenko claimed that the success of the Soviet espionage opera- 

tion in the United States was so extensive that Moscow had complete 
information on the industrial organization within the United States. 
Through this operation, stated Kravchenko, Stalin had information 
concerning United States industry as complete and detailed as that in 
the possession of the United States Government. 

It must be understood that the above-‘described operations were 
independent of the operations of the NKVD which at the same time 
was carrying through its own operations. As previously stated, the NKVD representatives usually outrank all other Soviet representa- 
tives, including Ambassadors and consuls. One exception, according 
to Kravchenko, was Mikhail V. Serov, who held the unimposing osi- 
tion of assistant chairman of the Soviet Government Purchasing Ohm- 
mission. Actually, Serov was the representative in the United States 
of the Central Committee of the All-Union Communist Party of Bol- 
sheviks holding a title equivalent to that of Party Organizer for the 
Central Committee. In other words, according to Kravchenko, Serov 
outranked all representatives of the Soviet Union except those repreé 
sentatives of the NKVD, who were representing Stalin directly. .- 

Kravchenko testified that there were NKVD agents attached /as 
every Soviet office in the United States as well as many other NKVD 
agents not attached to any specific Soviet ofiice. He also stated that 
he had learned that in the early war years there was a great mass of 
refugees who entered countries in the Western Hemisphere and that 
amon these refugees were numerous agents 0f.the NKVD. This 
knowfiadge of Kravohenko is borne out in great part by subsequent 
findings particularly with regard to the case of Gerhart Eisler. i i 

A logical reaction to this information would be to question. the 
propriety of allowing such a large mass of Soviet’ nationals to have 
freedom and access within the United States, particularly when the 
ratio of representation was so completely one-sided. 
While the Russians had representatives and nationals totaling thou- 

sands in this country, the United States had only a relative handful 
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in the Soviet Union totaling little mere than a hundred. lVhi1_e the 
Americans in Moscow were virtually under house arrest, the Soviets 
in this country were given so inuch freedom that even for a periqd 
pf time this Government did not inalge an attempt to ascertain the 
arrivals and departures of Russian personnel. Eventually, upon the insistence of agencies charged with security, the Russians were re- 
quired to furnish date concerning Russian ereennel in this country- However, this matter was left to Soviet 0fl"i,)cials with the result that 
almost any information could be furnished, truthful 01' otherwise. 

Trim QANAPIAN SPY Case
\ 

On theevenin of September 5, 1946, in the city of Ottawa, Canada, 
there CQml’l'181’10f3% a chain of events, the repercussions of which are being felt to the resentfday. On thatevening there departed from 
the Russian Embassy a hithertg obscure indiyidual named Igor 
Ssseieviteh Gee.ienlre- NOW? this of itself wee net earth ehelries eer for that matter unusual, because Grouzenko been accustomed to 
leaving the Russian Eeegeeey is Qttewe for more than 2. years inas- 
mrel: efe ll-9 Wes emple e. there as e ,°QdQ ele.rk- T e d1fi'_er_enc_e on gepteinber 5, 1946, was the indiyidual net his 
actions, Gemenke bed made =1 sles>iei.<>n- He was seine to break with the Russians. Gllulellko and hi family had been rdered back to 
Russia andbeing a man who could appreciate the values of freedom 
he had given considerable thought to what he would return to. 'lrue 
there were relatives and friends and Gouzenko knew only too well that 
there would be reprisals but also there was immediate family. flew could he he sure that at a future date some miner fault or defec- 
tion would not bring about the same result. _It must also be under- 
stood that GQllZ.Q1ll.i0 in his preivieuelettitude end eensleel wet have 
impressed the Soviet authcnties with his complete subservience to 
Communist principles, otherwise he would never have been given his 
assi nment in Canada. llfhat then caused his decision to break with 
the %lussians? There is nothing that can egqgain this more aptly 
than the statement Gpuzenlgp made to the (Jana lian authorities: ' 

Having arrived in Canada 2 years ago I was surprised during the first days by the cgmplete freedom or the individual which exis s in oapaqa but does IlQl2 ezgist in Russia. The false representation_s gpqut the democratic ccuntries whieh are increasingly propagated 1H Russia were dissipated daily, as no lying propaganda can stand up against facts. *' "‘ * During my residence in Canada I have seen how Canadian people and theér Government, sincerely wishing to help the 
fiyoviet 

_ eple, sent supplies to the oviet Union, collected money for the welfare 
.e.f the gileelee ne.Q11l.e, sacrificing the lives Pf their Selle in the delivery of "these 
supplies across the ecean. and tnsfead of gratitude for the help rendered, the Soviet Government is developing espionage activity in Ganada, pre 1‘1Il'g to 
deliver a stab. in the back of Ganada—a1l of this without the knowledge of the 
Rigsian people. “ 

. onvirtced that Such double-faced politics of the spyiet Qoverumept toward the democra ic countries do not confprni with the intereits qf the Russian people and 
endanger the security of civiliiation; I 'decide'd to reak away from ‘the Soviet regime and announce my decision openly. ' V 

I agi glad that 1 found the strength w;cei_t_l_1l11tPl3l§?,">(_1f to take this step and to warn Qesa eiesd the other rlexeeererie seeetries <2 the . eraser whiell levee erer them- 
G.9Uz1FF¥°- 
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As matters developed, it is remarkable that Goiiiefiléo didvnot be-’ 

corhe discouraged with his new resolve. He was rebiiffed in all quarters 
beftire any of the Canadian authorities were willing to accept his 
stor ' 

“;hen eventually and fortuiiately diplomatic formalities were put‘ 
aside, Gduzenko‘ unraveled facts that were of sufficient importance to 
have the Prime Ministerof Canada jo1‘ir'n'ey to Washington, D. C., to‘ 
cdnfer with the President of the United States; ‘

V There unfolded a record of deceit and intrigue that establishedone 
of the most important Seviet espionage rings operating iintil that 
tiii1‘e'—"—a1'1 espionage ring that encompassed the Western Hemisphere 
and had as its gdal the securifig 0‘f all atomic data~1i1,ex-meats. 

_ _ I It involved persons in high as well as‘ low places; nuclear scientists,- 
a member of the Canadian Parliament, and eventually uncovered a- 

Soviet agent operating in this country uiider the nafiie Ig'i1a'cy Witczak. 

IeN'AoY WITOZAK "W 
The case of Ignacy Witczak approaches the fantastic for to this day 

there is no information as to the identity of the false Ignacy Witczak 
and little more information as to his means of departure from this 
country or present whereabouts. The case of the false Ignacy Witczak 
could probably have happened only in the United States. Gouzenko 
recalled that at one period there was considerable trafiic in messages 
between his superiors and Moscow relative to the passport of a Mr. W. From iiiformation he gathered, Mr. W. was operating on a" Canadian 
passport that had originally been issued to another person. It was 
obvious that there were certain manipulations within the Passport 
Oflice that would be necessary before the false Mr. W. could operate 
with impunity: 

It was of sufiicient importance to the Kremlin that $3,000 were an-' 
thorized to beexpended to properly rectify the passport file. It fur- 
ther developed that Moscow was certain that the real Mr. W. had died 
in Spain in 1937. 

Grouzenko then recalled communications referring to a. Witczak. 
Examinations by Canadian authorities of the passport files disclosed 
a record of Ignaoy Witczak with some very unusual discrepancies. The folder disclosed that the original copy of a 1937 file copy de- 
scribed a man born October 13, 1906, a farmer by occupation, and 
described as 5 feet 9 inches.

y The file further contained a passport application presumably dated 
also in 1937 but which showed the birth date to be October 13, 1910, 
a merchant by profession, and described as 5 feet_8 inches. ' 

While in the same year he had gained 4: years and lost an inch iii 
height, Witczak acquired a wife named Bunia Witczak. Also added 
at some‘ time from 1937 was an uncertified photograph of Ignacy and Bunia Witczak} 

_

V The re_ader’s confusion regarding these circumstances are infinitesi- mal compared to those of the real Ignacy _Witczak,~ whom Canadiari 
authorities found living in the vicinity of the same address furnished 
in his 1937 passport application. They found Igiiady Witczak-stil 
a farmer, still single; and still 5 feet 9 inches tall. 

_, _ The true Ignacy Witczak had come to Canada from Poland in 1930; He had been employed principally as a farm laborer and in 1936 
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was granted naturalization as a Canadian citizen. After the out- 
break of the Spanish Civil War, he decided to join the forces of the 
Republican Army in Spain and applied for and received a passport 
in 1937. With this assport the real Ignacy Witczak proceeded to 
Spain and joined theilnternational Brigade. » 

After joining the International Brigade, Witczak and several 
others were relieved of their passports by an ofiicer who advised them 
that they could not risk having their passports lost or destroyed in 
front-line action.‘

' 

When the time came for Witczak to return to Canada, he requested 
the passport returned. Brigade authorities told him that it would 
be impossible to regain his passport, because it, as well as others, had 
beenb destroyed when the truck carrying the passports had been bom ed. 
‘Witczak returned to Canada as best he could and soon forgot the 

incident of his lost passport. ' 

The Soviets again resorted to the same tactics they had previously 
employed in the case of Frank Kleges; that was to have one of their 
agents assume the identity of a dead veteran. In this instance, how- 
ever, there was a mistake—~the veteran was not dead and his eventual 
location by Canadian authorities uncovered one of their espionage 
agents working in the United States. ' 

The United States immigration records disclosed that on September 
13,“ 1938, the steamship Veemiam arrived in New York City from Bou- 
logne, France. Among the passengers arriving on this boat were 
a man and woman calling themselves “Ignacy and Bunia Witczak” 
and carrying Canadian passports. 
On September 19, 1939, in the course of the alien registration pro- 

gram, there was registered in Los Angeles, Calif., one Ignacy Samuel 
Witczak, who described himself as a merchant. This re istration 
reflected that this person had first arrived in the United States on 
September 28, 1938, at Detroit, Mich. At the same time there was 
registered a Bunia Witczak, who furnished substantially the same 
information. 
On September 11," 1951, there appeared before this committee a 

witness named Dr. Arnold D. Krieger. In cooperating with the com- 
mittee, Dr. Krieger readily admitted ast membership and activity 
in the Communist Party, particularlly in the area of southern 
California. 
Dr. Krieger advised the committee that he‘ had first become ac- 

quainted With the individual he knew as Sam Witczak while they were 
both attending the University of Southern California. Krieger stated 
that from a casual acquaintance ‘there developed a close personal 
friendship between himself and Witczak. The two were soon dis- 
cussing politics and also the writing that Krieger was then doing. In 
the course of these discussions Witczak suggested that Krieger might 
be interested in going to China to act as a correspondent. Witczak 
explained that he had a friend in China who had a newspaper and 
since Krieger was opposed to the Japanese aggression in China, he 
believed Krieger could write articles for his fr1end’s pa er. ' Witczak 
later informed Krieger that he had contacted his friend) in China and 
that the friend wanted Krieger to come to China to write for his 
paper. r 

- 

' 
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Nothing further developed in this reward and in 1940 Krieger en- 

listed as a cadet in -the United States Air Corps. "He testified that 
after he had been in the Air Corps a little more than 2 months he 
received a medical discharge. Shortly after this he was married. 
Krieger was again contacted by Witczak, who proposed that Krieger 

go to Japan rather than China and he explained that everything was 
arranged and that the trip to Japan would make an excellent honey- 
moonefor Krieger and his new bride. Witczak eventually began to 
explain to Krieger what would be expected of him in Japan and it 
developed that Krieger was to act as a cover address or “mail drop” 
which we have seen is frequently used by the Soviets in their espionage 
activities. 
Krieger testified that he accepted this proposition, but did not ex- 

plain the true purpose of the trip to his wife. All arrangements 
were made and passage was booked for Japan. Krieger and llS wife 
boarded ship, -but could proceed only as far as San Francisco, where 
Government authorities prohibited them from proceeding. The ex- 
planation given Krieger was that the State Department would not 
permit anyone to proceed to Japan at that time who had not had prior 
business there. 4 

After Krieger had returned to Los Angeles he was again approached 
by Witczak, who this time proposed that Krieger undertake a similar 
venturein South America. This proposal was refused by Krieger. 
Regardless of this refusal Krieger and Witczak remained on friendly 
terms and Krieger testified that he was from time-to time in receipt 
of‘ other proposals by Witczak, all of which he refused. - 

Then in 1944 Witczak went to Dr. Krieger’s office and suggested 
that Krieger set up an oflice in which Witczak couldi utilize -space 
and which would in effect serve as a front for Witczak. Krieger took 
no action on this suggestion and at a later time was again contacted 
by.Witczak. On this occasion Witczak stated that Krieger was back 
in the good graces of the powers in Moscow and that =he, Witczak 
had received money to set up an office for Dr. -Krieger. Again Dr. 
Krieger declined the suggestion. 

Dr. Krieger did not see Witczak again until the fall of 1945, when 
the Witczaks had a party to celebrate the arrival of a new baby. At 
this party Witczak informed Krieger that he Was leaving for New 
York and wanted Krieger to accompany him, because there were some 
“higher ups” that he Wanted Krieger to meet. Krieger stated that 
he later learned during the course of his testimony in the Canadian 
spy case that actually Witczak had been given instructions by his 
superiors to get out of the country. 
One of the interesting high lights of Dr. Krieger’s testimony before 

the committee were the instructions given him by Witczak in order 
that contact be made with the apparatus in Japan. 

Krieger was instructed that upon his arrival in Japan he was to 
mail a post card bearing an unimportant message which he was to 
sign with the initial S, to the Russian Embassy, which Witczak ex- 
plained would identify him and let the Russians know that he had 
arrived. Krieger was to wait for a period of 4 or 5 days, then proceed 
to the flower department of a certain department store. There he was 
to ask for a particular flower. Witczak advised him that there would 
be a-person there who would be interested in this same flower and 
who would engage Krieger in conversation. concerning the flower. 
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Krieger was then instructed to leave the store and that this person 
would follow him and that in this manner his contact would be 
established. 
During the period of his studies at the University of Southern 

California the person using the name Ignacy Samuel Witczak excelled 
as a student and attained marks and honors to the extent of being be- 
stowed with a Phi Beta Ka pa key. 
During the entire period) that the false Witczak operated in -the 

United States, he was cloaked in mystery. The conclusion of his case 
is, sadly, just as mysterious. Following the defection of Igor Gou- 
zenko, Witczak displayed a visible agitation and nervousness to his 
associates in Los Angeles. Then one day, just as mysteriousljy as 
he arrived in this country, he departed. The full circumstances lave 
never been disclosed but the committee has received information be- 
lieved reliable that Witczak vanished on a barren stretch of beach 
of the Pacific Ocean in southern California. . 

At first glance it might even appear that Witczak had done away 
with himself, however, later reports have indicated that Witczak was 
aboard a Russian vessel when it docked in Poland. 

VAss1Lr M. ZUBILIN 
From the standpoint of power and im ortance, there have been but 

few, if any, representatives of the NKGD in the United States su- 
perior to Vassili M. Zubilin. 

Vassili Mikhailovich Zubilin, who also used the aliases V. Zarubin, 
Vassili Luchenko, “Peter,” and “Cooper,” was born January 22, 1900, 
in Moscow. His first oflicial arrival in the United States was in Janu- 
ary 1942, when he assumed the position of Third Secretary of the 
Soviet Embassy, in Washington, D. C. Ile later was elevated to the 
rank of Second Secretary. He remained in the United States until 
August 27, 1944. With him while in the United States were his 12- 
year-old son and his Wife, Elizabeta Yurevna Zubilin, who upon at 
least one occasion used the alias “Helen.” 

Zubilin’s positions in the Russian Embassy again exemplifies the 
fact that frequently an obscure diplomatic official is an important ofli- 
cial of the NKVD or Soviet Military Intelligence. Zubilin was re- 
portedly a general in the NKVD and had been one of the Soviet offi- 
cials who directed the occupation of Poland in 1939. While i11 the 
United States, Zubilin was the head of adniinistration of the NKVD 
Foreign Information Service and as such had complete charge of the 
1é10V€II1G11l3 of Soviet espionage agents into and out of the United 
tates. 
The great importance of Zubilin is stressed b-y testimony given the 

committee by Hede Massing, self-admittedly a former Soviet espio- 
nage agent and the former wife of Gcrhart Eisler. 

Mrs. Massing testified that in 1937, following the assassination of 
Ignaz Reiss, one of the leaders of a Soviet espionage group operating 
in WVcstern Europe, the Soviet oflicials became suspicious of the loyalty 
of Mrs. Massing and her husband Paul. ‘ 

Both of_the Massings had been close to Reiss, who presumably was 
assassinated on orders from Moscow. 

Mrs. Massing testified that in 1937, she was contacted by her Russian 
superior, a woman whom she then knew only as “Helen,” who requested 
the Massings to return with her to Russia for a “visit.” '

, 
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' Mrs. Massing stated that even though she had resolved to break with 
the Russians, the fear and strength carried over from Communist 
discipline caused her to agree to go to Russia. Once there the Mass- 
ings were subjected to lengthy questioning by an NKVD official, then 
known to them only as “Peter.” The Mas-sings subsequently learned 
that “Peter” was actually Vassili M. Zubilin and “Helen” was Eliza- 
beta Zubilin. 

Zubilin, after. his arrival in the United States in 1942, made many 
and varied contacts with individuals in this country. Unfortunately, 
little is known about what transpired in the majority of these meetings, 
but it is hoped that they were not all of the importance of a meeting 
that occurred in Oakland, C'alif., on April 10, 1943. On that date 
Zubilin visited the home of Steve Nelson and for the purpose of iden- 
tity Zubilin used his cover name “Cooper.” ' 

STEVE NELsoN 
Steve Nelson is now a member of the National Board of the National 

Committee of the Communist Party, U. S. A. He is on trial in Penn- 
sylvania on State subversive charges. He also is one of the individual 
leaders of the Communist Party charged with violation of the Smith 
Act. Nelson has used the aliases, Stephen Mesarosh, Steve J. Mesa- 
rosli, Joseph Fleischinger, Louis Evans, and “Hugo.” The latter 
name is the code name employed by Nelson when he would contact the 
Soviet Consulate in San Francisco, Calif. 
United States immigration records reflect Nelson was born in 1903 

in Yugoslavia. Nelson entered the United States June 14, 1920, at 
New York using an illegal and fraudulent passport under the name 
Joseph Fleischinger. On November 21, 1922, the Immigration Serv- 
ice legalized this entry and on November 26, 1928, at Detroit, Mich., 
Nelson was permitted American citizenship by naturalization. 
Almost immediately thereafter Nelson commenced to show his ap- 

preciation of and loyalty to his American citizenship b perpetrating 
frauds and engaging in espionage activity for the Igiemlin. It is 
obvious that the only purpose of taking American citizenship was b‘e- 
cause of the leniency‘ and protection offered by American laws. 
Nelson in the 1930’s attended the Lenin School in Moscow," which is 

reserved for only the most promising and worthy Communists. The 
committee has learned that the Lenin School stresses instructions in 
revolutionary espionage and sabotage. 

In August 1931 Nelson applied for a United _-States passport and 
willfully made the fraudulent statement that he had been born in 
Rankin, Pa. In July 1933 Nelson renewed his p.assport for a 2-year 
period with the American Consul at Vienna, Austria. At the time of 
this renewal Nelson stated that he had resided in Russia from Septem- 
ber 1931 to May 1933, and from that time until July 1933, he had 
resided in Germany, Switzerland, and Austria. l 

Nelson was in China for 3 months in 1933 working for the Shanghai 
branch of the Comintern. One of Nelson’s coworkers in Shanghai 
was Arthur Ewert, a seasoned Comintern agent, who was imprisoned 
in Brazil for the part he played in the Communist revolution there 
in 1935. . .

V 

Nelson, during the entire time he was outside the United States, 
performed espionage work for the Soviet Government. The exact time 
that Nelson returned to the United States is not known but the com- 
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mittee’s files disclose that in 1934 Nelson contributed an article to The 
Party Organizer, then the oificial voice of the Central Committee of. 
the Communist Party, U. S. A. t 

Nelson next came to public view during the Spanish Civil War; 
Here again Nelson exhibited the ualifications that make him a trusted 
agent of the Soviets. Considerable publicity was given Nelson because 
he rose through the ranks to become a lieutenant colonel in the Inter- 
national Brigade of the Loyalist Army. 
It was in Spain that an event occurred which undoubtedly had a. 

great bearing on Nelson’s being selected for the mission that occa- 
sioned the meeting with Zubilin in 1943. 
In 1937 in Spain, Nelson met and befriended a woman who had gone 

to Paris, France, to meet her husband who was a member of the 
International Brigade. The husband, however, had been killed in 
action and Nelson assisted the wife in returning to this country. The 
woman, upon her return to the United States,‘ moved to Berkeley, 
Calif, where she became acquainted with and eventually married one 
of the leading physicists engaged in the development of the atomic 
bomb. Nelson, through his acquaintance with the scientist’s wife, 
believed that he could ain access to secret atom data. 
An idea of Nelson’s%oyalty to the United States may be gained by a 

statement made by him in November 1941. It must be remembered 
that this was immediately prior to the United States’ entrance into the 
war in which Russia and England were already engaged with Nazi 
Germany. Nelson said: 1 

Roosevelt and Churchill are fine men, but we cannot expect them to promise 
socialism. We know there will be quarrels, but now we must defeat Hitlerism- 
Fascism. We may have to take guns against the United States and England later. 

' THE NELSON-ZUBILIN MEETING 
The foregoing explanation has been given in order to explain the 

nature and character of the participants in the meeting in Steve 
Nelson’s home in Oakland, Calif., on April 10, 1943. Here then was 
a meeting of a top official of the NKVD and a prominent oflicer of 
the Communist Party, who had a lengthy record of Soviet espionage 
activit . 

Follgwing the introduction and proper identification, Nelson ex- 
plained to Zubilin that he was engaged in work for the Soviet espi- 
onage apparatus upon instructions delivered to him by courier from 
New Yor <. Nelson explained that Earl Browder, then head of the 
Communist Party, USA, was fully aware that he, Nelson, was en- 
gaged in secret work for the Soviets. 

Nelson outlined completel for Zubilin the character and person- 
alities of the various individluals engaged in activities for the Com- 
munist apparatus on the west coast, and in most instances used their 
code names in referring to them. Nelson expressed dissatisfaction 
with the contacts that were being made with Japanese Communists 
interned in the relocation centers and also with the handling of liter- 
ature and documentary material which was being furnished points 
in the South Pacific area by means of Communist seamen C§)11I'l6I'S, V 

Nelson also discu_ssed_with Zubilin the matter of “Russian activ- 
ities” which he distinguished from purely political and propaganda 
work for the Comintern apparatus. Nelson explained that witli re-I 
gards to the “Russian activities” that there were a number of bom- 
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munist Party oflicials in California, who had expressed alarm because 
Soviet representatives were directly approaching rank and file mem- 
bers and giving them specific assignments of an espionage nature and 
instructing the members not to say anything to their party superiors 
regarding their assignments. It was Nelson’s suggestion that the 
Soviets choose, in each important city or State where espionage 
activities might be necessary, a trustworthy contact and allow that 
person to handle direct contact with the Communist members to be 
given special assignments. e 

Also at this meeting Nelson complained about the inefliciency of 
two of the persons operating in the apparatus. The identity of these 
individuals was established as Getzel I-Iochberg and Mordecai Rap- 
paport. Following this meeting these two persons were relieved of 
their apparatus assignments and transferred to different cities, Hoch- 
berg from New York to Detroit and Rappaport from San Francisco 
to Los Angeles. ‘ 

. 

‘ NELSON-VVEINBERG 
The events -that transpired at the April 10, 1943, meeting between 

Steve Nelson and Vassili Zubilin in Nelson’s home have been accounted 
for. However, a short time prior to this meeting another meeting had 
taken place in the Nelson house, which although not attended, by 
Zubilin, was directly related to Zubilin’s being on the west coast. 
One evening in March 1943 a man identifying himself as “Joe” 

kept an a pointment with Nelson which had earlier been arranged 
through l\l)elson’s wife. Upon “Joe’s” arrival at the Nelson home, 
Nelson was not there and did not return until well after midnight. When Nelson finally di.d arrive, “Joe” greeted him by stating that 
he had some information he believed Nelson could use. “Joe” then 
furnished Nelson with some-highly confidential data regarding the 
nuclear experiments then in progress at the radiation laboratories at 
the University of California at Berkeley. The experiments at the 
University of California had then reached the experimental stage of 
the atom bomb.» The “Joe” mentioned herein has been identified in 
other reports released by the committee as Joseph W. l/Veinberg. 

Several days after this meeting with “Joe,” Nelson arranged with the 
Soviet Consulate in San Francisco to meet Peter Ivanov, a vice con- 
sul. Nelson suggested the meeting take place at some place where they 
could not be observed. Ivanov suggested the meeting would be safe 
in the “usual place.” Government agents subsequently observed a 
meeting between Nelson and Ivanov that took place in the middle of 
an open park on the grounds of St. Francis Hospital in San Francisco. The Government agents observed Nelson passing an envelope or pack- 
age to Ivanov. It was shortly after this meeting that Vassili Zubilin 
arrived at the Russian Consulate in San Francisco and subsequently met with Nelson. ‘ 

The committee, during the course of its investigation into the con- 
tacts between Nelson and Joseph Weinberg, learned certain facts 
concerning the instructions given Weinberg by Steve Nelson. Nelson, 
a member of the National Committee of the Communist Party, U. S. A. 
instructed Weinberg, a research physicist engaged in development of 
the atomic bomb, that Weinberg should keep Nelson advised of prog- 
ress in this development in order that Nelson could in turn furnish 
this information to the proper officials of the Soviet Government. 
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Nelson was of the opinion that there were enough Communists 
enga ed in atomic research so that when all reports were correlated 
the Sgoviets could assemble the atom bomb. We do not know whether 
the Soviets were successful in assembling the atom bomb from this 
operation; however, there is no question that the information gath.ered 
from the Nelson group materially assisted the Soviets toward this 
goa .

, 

The committee in endeavoring to ascertain all facts concerning this 
apparatus questioned Steve Nelson and Joseph W. Weinberg. Nelson 
under oath refused to answer whetherhe had given Weinberg such 
instructions and also refused to answer whether Weinberg had given 
him information relating to atomic research. 
Weinberg, when questioned by the committee, denied the allegations 

that he had furnished any information concerning the atomic bomb 
to Steve Nelson. Later, when he appeared before a Federal grand jury 
in Washington, D. C., Weinberg refused to-answer similar questions 
on the grounds that to do so might tend to incriminate him. 
The committee’s investigation was intensified toward ascertai.ning 

the facts relating to a meeting which was held in the home of Joseph 
W. Weinberg in Berkeley, Calif., in August 1943. This meeting was 
attended by the following persons: Weinberg; Steve Nelson; Ber- 
nadette Doyle, who had been secretary to Steve Nelson while he was 
a Communist Party organizer in California, and who later was a 
candidate for oflice in California on the Communist Part, ticket, 
and is presently under indictment under the Smith Act; (§lOVa11I1i 
Rossi Lomanitz; Irving David Fox; David Bohm; and Ken Max 
Manfred, formerly known as Max Bernard Friedman. With the 
exception of Doyle and Nelson, these persons were all associated with 
the radiation laboratory of the University of California. During 
the course of the committee’s investigation all of these persons were 
identified as being members of the Communist Party. 
The committee questioned Nelson, Lomanitz, Fox, Bohm, and Man- 

fred, who declined to answer pertinent questions, basing their refusal 
on the statement that to do so might incriminate them. _ 

Joseph Weinberg, when questioned concerning this meeting, stead- 
fastly denied that such a meeting had ever occurred. 
The committee also introduced witnesses who had been agents of 

Government intelligence agencies who testified that this meeting; had 
been covered by the Government. Weinberg persisted in his denials. 

ARTIIUR ALEXANDROVIC-H ADAMS 
Mention has previously been made of the fact that the committee’s 

records show that while Ludwig Martens, the first known Soviet agent, 
operated in this country from 1919 to 1921, he was assisted by Arthur 
Alexandrovich Adams. Adams, along with Martens and others, de- 
parted from this country voluntarily on January 20, 1921. This 
action, however, did not deter Adams from frequently returning to 
this country. How often he actually returned is not known; however, 
the committee has learned of several of these occasions. He returned 
to the United States in 1927 representing himself as being engaged 
in ofiicial Soviet business dealing with the Amo Motor Co., the rst. 

automobile works constructed in Russia. Again, in 1932, he was in 
this country as a member of a Russian purchasing commission sent 
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iby the Soviet Government to purchase airplanes from the Curtiss- 
Wright Co. 

In 1936, Adams, this time accompanied by his wife, visited with 
-the sister of Mrs. Adams in New York City. According to the sister, 
Mrs. Adams and Arthur left the United States in 1937 with the stated 
"purpose of returning to- Russia. From subsequent events, it is certain 
"that in each of these visits Adams was engaged in Soviet espionage 
missions. 

Although these first entries of Adams into the United States had 
been accomplished with relative simplicity, his next return was gained 
under entirely different circumstances. In 1938, Adams returned via 
the Dominion of Canada and through the medium of a fraudulent 
-Canadian birth certificate. 

After gaining admission to this country, Adams obtained the right 
to permanent residence which was facilitated by false statements made 
by Samuel Novick. Novick later became president of Electronics 
Corp. of America, a firm which originated in 1942. During WVorld 
War II, Electronics Corp. of America had Government contracts 
amounting to $6,000,000 and had exclusive contracts to produce cer- 
tain highly secret items for use in radar installations. 
The committee has also learned that Adams’ fraudulent entry into 

the United States was assisted by one M. S. Milestone of Toronto, 
-“Canada, who for many years had been a member of the Communist 
underground in Canada. _

I 

Very little is known concerning the personal history of Arthur 
Adams, except that he was practically a charter member of the Com- 
-munist Party in Russia. He participated in the Russian revolution 
‘of 1905 and as a result was imprisoned by the Czarist Government. 
He claimed that he suffered for many years following his imprison- 
ment from the beatings that were administered to him. 
Upon his arrival in the United States in 1938, Adams set up a busi- 

ness with the name Technological Laboratories. In this, he was 
associated with one Jacob Broches Aronoff, a Russian-born attorney. 

Later, Adams used the offices of Electronics Corp. of America, as 
well as the oflices of Keynote Recordings in New York City, as a cover 
"for his espionage activities. The committee has also learned that as 
another securigy precaution Adams, sometime in 1941 or 1942, gave 
‘$1,875 to one amuel J. Wegman. Wegman, who is now deceased, 
was operating a business in Hollywood, Calif., and New York City. 
Adams requested Wegman to use these funds to pay Adams $75 per 
week and forward this sum by check to Adams at the Peter Cooper 
Hotel in New York City. Through this ruse, Adams represented him- 
self as being employed b Wegman as a machine designer and used 
Wegman’s Hollywood adrdress as his business address. Before his 
death, Wegman explained his association with Adams and explained 
that he had first met Adams through Julius Heiman. 

, 
CLARENCE FRANCIS HISKEY 

During the early part of-World War II, it was discovered that 
Arthur Adams was actively engaged in espionage activities for the 
Soviet Government. His principal activities were directed toward 
securing information with respect to the steps then being taken by 
American scientists to utilize nuclear fission. One of the American 
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scientists active in this work was Clarence Hiskey at the University of_Chicago. On April 27, 1944, Hiskey received notice that he was 
belllfi called to active duty as an _officer in the United States Army. On pril 28, 1944, the day following the receipt of-this information, Hiskey was visited by Adams at the Hiskey home in Chicago. From the ensuing developments, it became obvious that Hiskey had for some time been supplying Adams with secret information regarding atomic research. Immediately after seeing Adams, Hiskey flew to Cleveland, Ohio, where he contacted ohn Hitchcock Chapin. Chapin, through the urging of Clarence Hiskey, agreed to take over Hiskey’s contacts with Adams. 4 

There is cause at this point to pause and %lV8 consideration to the principles involved. Arthur _Alexandrovic Adams, as has been shown was une uivocall dedicated to serve the Soviet Government > ‘1 3’ 
. . . . . and he had been a_part of_ the original revolutionary activity of the Communist Party in Russia. Hiskey and Chapin, however, are men from an entirely different pattern. Here, as in so many similar in- stances, were young men, native-born Americans, who had received some of the greatest advantages and benefits oifered by this country and still wor ed to the detriment of this country. Their plan, if suc- cessful, would have led ‘to the oppressive rule inflicted by the Soviet Government over all of its victims. 

In Clarence Hiskey, Adams undoubtedly found a docile and willing pupil in his eS}_3lOl1a.%0&_1I'ldOClZl'1Il£Ll3lOIl. Clarence Francis Hiskey was born July 5, 1912, in ilwaukee, Wis. From 1929 to 1933 he attended LaCrosse State Teachers’ College._ In 1935 he reoeived_a B. S. degree from the University of Wisconsin. _In 1939, he received a Ph. D. from the same university. It was durinlg the period of his attendance at the University of Wisconsin that His ey met his first Wife, Marcia Sand, who also figured in the atomic espionage activities of Arthur Adams. 
_ _ _ _ The_fact that Hiskey displayed an early susceptibility is borne out in a military -intelligence report dated June 5, 1945: 

Hiskey was active in Communist movements while attending graduate school at the university. * * * Allegedly Marcia, subject’s Wife, was a Communist. It was reported Hiskey had stated “that the present form of government is no good, the Russian Government is a model and that Russia can do no wrong; if the lend-lease bill is passed this country will have a dictator.” * * * Also remarked that the United States Government should look to Russia for leader- ship. Hiskey reportedly urged radical-minded young men to take ROTC train- ing to provide for “possible penetration of the Communist Party in the Armed Forces of the United States.” In various lectures he discussed communism. * * * Investigations conducted in 1942 revealed Hiskey read the Communist publications Daily Worker and In Fact, and he had definite communistic lean- ings. * * * Hiskey and his wife lived for approximately 2 years with————- Whose brother was later president 'of the Young Communist League (cited as subversive by the Attorney General) at the University of Wisconsin. * * * 
It was reported that subject and his Wife associated with other alleged Com- munists or Communist synipathizers. Hiskey was said to be an active member of the Communist Party.

_ 

Realizing the gravity of the charges concerning Clarence Hiskey and Marcia Sand the committee called them to appear before it_on September 9, 1948. Both refused to answer any questions concerning their Communist afiiliations and membership w ile attending the Uni- 
versity of Wisconsin, basing their refusal to answer questions on the fact that to do so might incriminate them. Marcia Sand, however, testified that she was not a member of the Communist Party on the 
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date of her testimony September, 9, 1948, but when asked if she had 
ever been a member of the Communist Party, she refused to answer 
“on the grounds that it may degrade or incriminate me.” 

I-Iiskey’s progress following the completion of his formal education 
was of the nature that would naturally place him high in the considera- 
tion of those engaged in atomic research. 
From September 1939 to 1941, Hiskey was employed as an instruc- 

tor in chemistry at the University of Tennessee at Knoxville. For a 
short period in 1941, he was an associate chemist with the Tennessee 
Valley Authority aluminum nitrate plant at Sheflield, Ala. 
Hiskey has testified that he then attended Columbia University, 

New York, where he was erligaged as an instructor from September 
1941 until September 1942. iskey, in 1942, upon the recommendation 
of Harold Urey, a prominent physicist, was requested to do research 
work in connection with atomic energy in a laboratory at Columbia 
University, known as the SAM laboratory. -' 

The importance of the SAM project may best be understood by 
realizing that this project developed the K—25 plant at Oak Ridge, 
Tenn. This was one of the important steps in the development of the 
atomic bomb. '

' 

In September 1943, the laboratory in which Hiskey was engaged was 
moved to the University of Chicago. Hiskey remained an employee 
of the Metallurgical Laboratory at the University of Chicago, until 
hp was ordered to active duty in the United States Army on April 
2 , 

1944. 
As previously stated, Hiskey, following receipts of orders to replort 

for active duty in the United States Army, flew to Cleveland, O io, 

where he contacted John Hitchcock Chapin, and urged him to take up 
the contacts with Arthur Adams. - 

Chapin was in Cleveland on assignment from the Metallurgical 
Lab-oratory of the University of Chicago. 

. JOHN IEIITCHCOOK CHAPIN 
John Hitchcock Chapin was one of the few individuals involved 

in the Adams apparatus, who, when questioned by the committee, 
cooperated by answering rather than claiming constitutional privilege. 
Chapin was adamant in denying that he had ever been a member 

of the Communist Party. He conceded, however, that he had possibly 
received Communist or pro—Communist publications. 
In his statements to the committee, Chapin substantiated the meet- 

ing with Clarence Hiskey in Cleveland, Ohio, in April 1944. He 
further substantiated the fact that he had acquiesced to the proposal 
of Hiskey that he, Chapin, carry on contacts with Arthur Adams, 
whom H1skey identified as a Russian agent. Chapin testified that 
in order that a positive identification might -be effected, he, Chapin, 
had given Hiskey a key, which Hiskey was in turn to give Adams. 
Upon the completion of his assignment in Cleveland, Chapin re- 

turned to Chicago. Once there he directed a letter to Marcia. Sand, 
then the wife of Clarence Hiskey. Marcia then wrote a letter to 
Clarence Hiskey, who was at that time stationed at White Horse, 
Yukon Territory, Canada, advisin him that she had received a 
letter from Chapin which she has? forwarded to Arthur Adams. 
C-hapin advised the committee that this letter to Marcia Sand was 
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a plreconceived signal to notify Adams of Chapin’s return to Chicago. n the fall of 1944, Arthur Adams called at Chapin’s apartment. Rather than meeting him in the apartment, Chapin testified that he went downstairs to meet Adams. Upon meeting him, Adams fur- nished Chapin the key that the latter had given Clarence Hiskey. Thus with t e identification established, Adams suggested that Chapm meet him within a few days in Adams’ hotel room. Chapin advised the committee that a day or so later he Went to Adams’ hotel room and there conversed with Adams for approxi- mately an hour and a half. Chapin denied that he gave Adams any information during that conversation. 
Chapin’s testimony Was extremely candid, compared to that of Clarence Hiskey, Who, when posed With similar questions, refused to answer on the grounds that his answers might incriminate or degrade him. This Was the response of a person Who had reached the depths of degradation by soliciting fellow countrymen to become alined With Soviet agents. 
While John Hitchcock Chapin cannot be excused from an episode of deviation in his loyalty to his country, it is recognized by the com- mittee that he had the courage to admit his defection and l'11S coopera- 

tion with the committee and intelligence agencies must be taken into 
consideration. 

' 

. TI-IE ARTHUR ADAMS APPARATUS ' 

The reader might justifiably Wonder how it is possible for a Soviet espionage agent to o erate in this country with obvious freedom. This is made possible because he is a part of a trusted a paratus. If an agent has set up around him a barricade of tried andp trusted asso- 
ciates, he may carry on his activities and seldom expose himself. Such a group Was associated With Arthur Adams. A person with Adams’ physical peculiarities and disabilities would soon become quite 
obvious, and it Was necessary for him, to a great extent, to use others 
to help carry out his espionage activities. 
The so-to-speak outer guard of the Arthur Adams apparatus was, at best, a polygot of personalities. The consisted of Victoria Stone, Julius Heiman, Eric Bernay, Samuel hllovick, and Dr. Louis Miller. Perhaps Dr. Miller, as a man of medicine, could, if he so chose, furnish a psychiatric description of these individuals. However, Without his assistance, it Wou d appear that Victoria Stone became a pprt of this group as a frustrated and emotionally unstable person. 
eiman, as a person of Wealth, who, like so many of similar estate, 

felt that he Was justif ing his station in life by helping the “peasants.” Bernay, Novick, and Pr. Miller Were What might be termed “feather- bedders” or opportunists, Who, feeling the strong possibility that the Communist revolution might be successful, chose to assist its progress, 
especially since they were not alarmed by the inadequate punitive 
le islation this country has for such action. 
%7ictoria Stone is the daughter of a Polish immigrant to the Dominion of Canada. She was born Rebecca Victoria Singer, in Mon- 

treal, Canada, in 1905. In the early 1930’s she was married to Harry 
Stone. While uite young she moved to Philadelphia, Pa., and there 
received her eaifly education. 
The committee has information that at an early age Victoria Stone exhibited a pronounced afiinity for radicalism. Of the afore-men- 
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tioned group, Victoria Stone first became closely associated with 
Julius Heiman, who had been instrumental in the advance of Earl 
Browder Within the Communist Party, U. S. A. She stated that she 
had first become acquainted with Julius Heiman in Philadelphia prior 
to moving to New York in about 1928, that she had a close social and 
business association with him and that I-Ieiman had advanced‘ the 
money for the jewelry business she operates in New York. 

Victoria Stone testified before the committee that througlh her asso- 
ciation with Julius Heiman, she had met Earl Browder, w o had been 
a frequent guest in Heiman’s home. She added, however, that though 
she had maintained her association with Heiman, she had not seen 
Browder in the Heiman house since the time that Browder was ex- 
pelled from the Communist Party in 1945. 
With regard to her association with Arthur Adams, Victoria Stone 

admitted to the committee that she had been an intimate associate of 
Adams during the entire period he is known to have been engaged in 
atomic espionage. She was extremely vague in fixing the date that 
she had first met Adams. She did recall that Adams had worked for 
both Samuel Novick and Eric Bernay. It also developed that Dr. 
Miller was the personal or family physician for Adams, Stone, Hei- 
man, Novick, and Bernay. Q 

Samuel Novick, when questioned by the committee, first claimed 
that he had met Arthur Adams in 1938, when Adams was a customer 
of his company, WVholesale Radio Service. _ 

He was then confronted 
with a statement he had made to the Immigration and Naturalization 
Service on December 19, 1937, to the effect that Arthur Adams was a 
skilled radio engineer, who had been employed by him in Canada for 
10 years. Novick could not recall when he first met Adams, nor 
whether the statement made on December 19, 1937, was correct. 
As an actual fact, Adams could not have been employed by Novick 

for a period of 10 years prior to 1937, because we have seen that dur- 
ing most of that period Adams had been employed by the Russian 
Government and much of that time he had spent in Russia. 

Novick, while admitting that he had known Adams for a number 
of years, endeavored to explain that his relationship developed 
solely from business dealings. . 

Novick has a long record of membership and association with 
Communist fronts, as well as having been a substantial financial 
supporter of Communist organizations and endeavors. 

ric Bernay, who is presently engaged in a business manufactur- 
ing phonograph records, admitted to the committee that he had been 
advertising manager of the Communist publication, New Masses, 
between 1936 and 1939. He also admitted that during that same 
period he had been a member of the Communist Party. 
Bernay claimed that he had first become acquainted with Adams 

in 1941 or 1942, at which time Adams had been a customer in Ber- 
nay’s record shop. He stated, that through conversations with 
Adams, he learned that Adams had a knowledge of the manufacture 
of records and as a result he had hired Adams as an engineer. 
Bernay claimed that he had never susplected Adams was a Com- 

munist, let alone a Russian agent, even t ough he claimed to know 
nothing of Adams’ background, and also that he knew for a long 
period of time Adams was under constant surveillance. 
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From all the information available to the committee, it is unques- 
tionable that these persons who were associated with Adams were not only aware of his status as a Russian agent but also furnished him 
assistance in his espionage activities when called upon. In February 1945, Adams realized that the FBI had acquired knowledge of his espionage activities and that his usefulness was 
limited. With money advanced him by Eric Berna , Adams pro- ceeded to Portland, Oreg., where he endeavored to board a Soviet 
vessel. He was prevented from doin so b-y FBI agents, even though they were powerless to arrest him, %)8C€L11S6 of limitations imposed by the State Department.

. Adams then returned to New York City but before the necessar Wheels could be put into action to effect his arrest, he vanishedl There is no certainty as to his present whereabouts, but the com- mittee has information indicating that he successfully returned to the Soviet Union. 
No prosecution was had of those associates who assisted him, be- cause, as in almost all other similar instances, the evidence concern- ing their activities is considered inadmissible under present statutes. 

ESPIONAGE ACTIVITIES op Sovnir OFFICIALS 
It has already been indicated in this report that Soviet ofiicials 

frequently took a direct part in espionage activities. Vassili M. 
Zubilin, Mikhail V. Serov, Gen. Leonid Rudenko, and Peter Ivanov are some of the Soviet oflicials who have been so engasged. 
_ 
The_c_ommittee has learned that there were _many_ oviet oiiicials, in addition to those na-med above, who took part in espionage activities. 

1. 
Ig‘2"§f‘2fi""E‘Zi” ‘r-he aria" :§di@1%“ia°;*iWa» Cr"??? assae a uring or ar e ea o e rmy ne 1- 

gence activities in the United States, was Gen. Ilya Saraev, the military attaché in Washington, D. C. Saraev’s two principal assistants were Pavel P. Mikailov, acting Soviet consul general in New York City, and Col. A. I. Sorvin of the Tank Department of the Soviet Government Purchasing Commission. 9 

The COITIHIIUZGG has also learned that important Red Army Intel- 
ligence, and NKVD oiiicials frequently came to the United States posing as diplomatic couriers. 
One such ruse was used by Mikhail Milsky and Gregori Kossarev. Igor Gouzenko has described Milsky whose true name is Milshtein, 

as the Deputy Chief of Red Army Intelligence in 1944. Kossarev was described as an inspector for the NKVD. 
In the spring of 1944, Milsky and Kossarev, traveling as diplomatic 

%>urie§s,S made iljoint inspéafiioihofgiovigt intelligence facilities in the nite tates exico an na y ana a. The recordd of the,Immigration and Naturalization Service _dis- close that Mikhail Milsky and Gregori Kossarev entered the United 
States through the port of New York on Afpril 3, 1944, as diplomatic couriers of the U. . S. R. The records urther disclose that these two individuals departed from the rlUnited Statesdfoi M§xic0dCg:y, at Laredo Tex. on April 15 1944. hey reentere t e nite tates through El P’aso, Tex., on May 10, 1944. 
Milsky and Kossarev then spent from May 11 to May 22,1944, inspecting the facilities of the Soviet consulate at Los Angeles, Calif., following which they went to San Francisco, Calif. 
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VVhile Milsky wasinspecting the facilities of the Soviet consulate 

in San Francisco, Kossarev made a similar inspection-in Portland, 
Oreg. They departed together from San Francisco on‘May 29, 1944, 
and arrived back in New York City on June 2, 1944. _

3 

They then went to Ottawa, Canada, Milsky returning to New York 
on June 16, 1944, and Kossarev on June 21, 1944. During most of 
July 1944, Milsky and Kossarevdivided their time between New 
York and Washin ton, D. C. Finally, on July 23, 1944, they departed 
from the United States via plane from Great Falls, Mont. 
The committee has learned that while Milsky and Kossarev were 

satisfied with the facilities set up by Red Army Intelligence and 
the NKVD in Canada, they were greatly dissatisfied with operations 
in the United States. This inspection resulted in the recall of a 
number of individuals operating in the United States, who were then 
replaced by more vigorous espionage agents. 

It is also interesting to note that in October 1945, Gregori Kossarev 
again visited the United States, this time accompanied by one Serguei 
Fomitchev. After visiting Canada, these two eventually departed 
from the United States on November 3, 1945, and visited Mexico 
City, Balboa, C. Z., Medellin, Colombia, and were to return to Mexico 
City on November 25, 1945. 

GRE'GORI MARKOWCH KHEIF'ETS 
Gregori Markovich Kheifets, who used the code name “Mr. Brown,” 

was the vice consul of the Soviet consulate at San Francisco, Calif., 
from 1941 until he was recalled by the Soviet Union on July 6, 
1944. 

Kheifets, who was born in Moscow, May 15, 1899, like Arthur 
Adams and Vassili Zubilin, was a seasoned veteran in Soviet activi- 
ties. From 1934 through 1938, Kheifets was in Germany performing 
special work for the Soviet Government, which resulted in the identi- 
fication and punishment of persons involved in actions the Soviets 
considered subversive. This investigation finally resulted in the no- 
torious “blood purge” in the Soviet Union in 1938. Kheifets made 
the claim that at one time he had been the secretary to the widow of‘ 
V. I. Lenin. 

Kheifets was one of the Soviet oflieials who moved "freely and con- 
spicuously in the company of American citizens. The persons whom 
Kheifets ad occasion to contact form an interesting picture of Soviet 
espionage in action. . 

The committee has learned that among the principal espionage con- 
tacts of Kheifets were the following persons: 

MARTIN DAVID KAMIJN 
Martin David Kamen, alias Martin David Kamenetsky, a natural- 

ized citizen of Russian parentage, who, at the time of his contact with 
Kheifets, was employed at the vital Radiation Laboratory of the Uni- 
versity of California. V 

Martin Kamen was born in Toronto, Canada, in 1913, and was 
brought to this country when he was 3 months old. From 1936 to 
1944, Kamen was a staff chemist in the Radiation laboratoriesat the 
University of California, Berkeley, Calif. , 

Within that period, from 
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1941 to 1944, Kamen was assigned to the Manhattan Engineering Dis- 
trict’s atomic bomb project. 
Kamen’s scientific capabilities are unquestioned. He participated in some of the most important developments toward perfection of the atomic bomb._ On July 1, 1944, Kamen proceeded from Berkeley to San Francisco, 

Calif., and there met Gregori Kheifets, who was destined to leave the United States within a few days. Kheifets was accompanied by Gregory Kasperov, who had been selected to succeed Kheifets as vice- consul of the Soviet consulate in San Francisco. The three men roceeded to a San Francisco restaurant, where, dur- ing the course ofp a dinner, they conversed freely. In fact, the con- 
versation, which was monitored by a Government intelligence agent, was so free on the part of Kamen, that an expert has testified that much of Kamen’s conservation dealt with classified information deal- ing with the development of the atomic energy necessary to develop the bomb.

\ Kamen has not been identified as a member of the Communist Party, however, he unquestionably knew the seriousness of carrying on such 
a discussion with a person who not only was not associated with the atomic project, but was known to him as a representative of a foreign country. Such acts as these make the work performed by security agencies doubly diflicult. 

ISAAC FOLKOFF »
' 

Isaac Folkofl’, who has used the aliases Cam Falconvitch, and “Pop,” 
is a naturalized American citizen of Latvian birth, who has been en- gaged in the clothing business in San Francisco. Folkoff has long exerted a strong influence on Communist Party leaders in the San Francisco area, and has been reported to control the strings of the party’s secret funds there. 
During the course of meetings between Kheifets and Folkofl’, Gov- ernment agents frequently observed that Kheifets would depart from the meetings with an envelope or package that had been carried to the meeting by Folkoff. 
Folkofl’ is also known to have been in attendance at secret meetings with a group which included Steve Nelson, Haakon Chevalier, and VVilliam Schneiderman, head of the Communist Party in California. Folkofi also held clandesine meetings with Louise Bransten. 

- LOUISE ROSENBERG BRANSTEN 
Louise Rosenberg Bransten was born October 10, 1908, at Berkeley, 

Calif. She is independently wealthy through inheritance and receives an income of approximately $40,000 annually. She was formerly married to Richard Bransten, alias Bruce Minton, a former editor of the Communist publication New Masses, who wasexpelled from the Communist Party because of differences over the expulsion of Earl Browder as head of the party. 
Louise Bransten first met Gregori Kheifets in 1942, and soon after- ward commenced an intimate association with him. In fact,'Bran- 

sten was unquestionably the closest associate of Kheifets, and he fre- 
quently confided in her. 
While Louise Bransten’s open activities appeared to have been re- lated principally to the American-Russian Institute, a Communist- 
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front organization, she had frequent occasions to meet with individ- 
uals mentioned in this report: Among her contacts were: Haakon 
Chevalier, professor of Romance languages at the University of Cali- 
fornia; Joseph North, editor of New Masses; Earl Browder; his 
brother, William Browder; Lement Upham Harris; Gerhart Eisler;. 
and Nathan Gregory Silvermaster. . e 

O
_ 

During the organizing conference of the United Nations in San; 
Francisco in the spring of 1945, Louise‘ Bransten entertained Dmitri- 
Manuilsky, the head of the delegation fro-mthe Ukraine, U.’ S. S. R.. 
Manuilsky is better known as a member of the inner circle and prin- 
cipal spokesman for the Comintern. 

Louise Bransten has since moved from San Francisco to New York. 
City. Shortly after moving to New York, she established contact with. 
Pavel Mikhailov, who at the time was head of Red Army Intelligence‘ 
activity in the New York area. 

Bransten, Who has since married Lionel Berman, a Communist 
Party official, appeared before this committee and refused to answer‘ 
questions regarding her associations on the ground that to do sol 

might tend to incriminate her. 

IIAAKON MIAURICE CHEVALIER ' 

Haakon Maurice Chevalier is an American citizen having been born 
in New Jersey of French and Norwegian parentage. In 1927, he- 
commenced employment With the University of California, as an as- 
sociate professor of Romance languages. During the conference of the- 
International Labor Oflice in Philadelphia, Pa., in 1944, Chevalier 
acted as translator for the French delegation, and also for the Latin- 
American Communist labor leader, Vincente Lombardo Toledanol. 
During the United Nations Conference on International Organization‘ 
at San Francisco, Calif., in the spring of 1945, Chevalier againl 
served as a translator. In October 1945,_Chevalier received an ap- 
pointment to act as translator at the trials of the German war- 
criminals. 
Mention has previously been made of a meeting between Steve‘ 

Nelson and Peter Ivanov, the vice consul of the Soviet consulate in- 

San Francisco. The committee has learned that in the latter part of‘ 
1942, Ivanov was a principal in another meeting of interest. 
On this occasion Ivanov contacted one George Charles Eltenton 

and requested him to obtain information concerning some highly" 
secret experiments on the atomic bomb that were being carried on at. 
the Radiation Laboratory of the University of California. 

After this contact by Ivanov, Eltenton in turn approached Haakoni 
Chevalier and requested him to assist in obtaining the desired infor-- 
mation. Eltenton explained that he had a direct contact with an: 
official of the Soviet Government and that this oflicial had explained 
that since Russia and the United States were allies, the Soviet Gov- 
ernment was entitled to any technical data that might be of assistance 
to that country. 

Chevalier following this approach of Eltenton, contacted J. Robert 
Oppenheimer, the director of the atomic bomb project, and told him 
of the conversation he had with Eltenton. 
Oppenheimer told Chevalier that he considered such acts or such 

attempts to obtain information on this project as constituting trea- 
son against the United States. ~ 
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' " - ANDREI V. SGHEVGHENKO A - 

Andrei V. Schevchenko was born at Kharkov, Russia, on November 
24, 1906. He was a student at the Aviation Institute at Moscow in 1936 
and 1937, and later was employed in the Peoples Commissariat of 
Aviation Industry in Moscow. 
On June 19, 1942, Schevchenko entered the United States as an en- 

gineer in the aviation department of the Soviet Government Pur- 
chasing Commission. Until September 15, 1945, he acted as liaison 
between the Bell Aircraft Corp, Buffalo, N. Y., and the Soviet Pur- 
chasing Commission. 
During this period of time, the Bell Aircraft Corp. was conducting 

experiments on the use of jet propulsion as power for aircraft. The 
importance of such experiments may best be illustrated by the use of 
this means of velocity in present-day aviation. 

Shortly after Schevchenko’s liaison with Bell Aircraft Corp. be- 
gan, that company opened a new plant in Buifalo, N. Y., which had 
provisions for a library. The librarian was Mrs. Leona Vivian Fra- 
ney, who, along with her husband, Joseph John F raney, has furnished 
the committee with valuable information concerning the operations of 
Andrei Schevchenko. 

Mrs. Franey testified that soon after the facilities of the library 
were available Schevchenko became a fre uent patron of the library. 
While at first there were certain classi%ed articles in the library 
Schevchenko made no attempt to secure them. However, Schev- 
chenko endeavored through glowing depictions of Soviet life to indoc- 
trinate the Franeys. 
Soon thereafter, Schevchenko put aside the screen of his disinterest 

in classified material. In fact, according to Mrs. Franey, he was ask- 
ing for information on aircraft development almost before the en- 
gineers had started their experiments. 
At almost the same time the Franeys learned that the Federal Bu- 

reau of Investigation had an interest in the activities of Andrei Schev- 
chenko, and upon being contacted by FBI agents they agreed to as- 
sist them in this investigation. From that oint, the Franeys supplied 
Schevchenko with voluminous material, allpof which had been cleared 
by Government experts. For this information the Franeys were paid 
sums by Schevchenko ranging from $200, which they turned over to 
the Government. 

Actually, Andrei Schevchenko was paying for information which 
he could have secured from periodicals dealing with aeronautics. In 
fact, at that time his financial contributions were probably the only 
return of lend-lease that this country was receiving from Russia. 
The policy of appeasement then in existence prohibited the arrest of 

Andrei Schevchenko, and he was allowed to return to Russia. How- 
ever, in his case there is a strong possibility that his Soviet superiors 
have not looked too kindly upon the miserable manner in which he 
carried out his assignment, and it is improbable that Schevchenko is 
enjoying the glorious benefits of the Soviet life he so glowingly de- 
picted to the Franeys. 

' 

I 

i 
I GERHART EISLER 

One of the dark pages in the history of Soviet espionage in the 
United States deals with the activities of Gerhart Eisler. 
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Gerhart E-isler’s importance in the operation of Soviet espionage 

must be consideredalon with that of Vassili M. Zubilin, or like 
Zubilin, Eisler was an ofl%cial of the International Communist move- 
ment. - 

Gerhart Eisler ostensibly first arrived in the United States on June 
6, 1941, at the port of New York, aboard the steamship Eoangelznie, 
in transit to Mexico. Accompanying him was Brunhilda Rotstein, 
whom he described as his fiancee. Eisler stated that he had been born 
at Leipzig, Germany, on February 20, 1897. He informed immigra- 
tion authorities that he had never before been in the United States. 
The passa e of Eisler and his fiancee was paid for by the Spanish 

Refugee Ah? Society, 156 Fifth Avenue, New York, N. Y. Eisler 
denied to immigration authorities that he was, or had ever been a 
member of the Communist Party, or sympathetic to Communist 
causes. 
Following the immigration hearing, Eisler became the object of an 

investigation conducted by the Federal Bureau of Investigation. Par- 
tial results of this investigation are contained in a report furnished by 
J. Edgar Hoover, Director of the FBI, to the Commissioner of the 
Immigration and Naturalization Service, dated October 16, 1946. 
This report spotlights Eisler’s activities until that date and is in part 
as follows: 

At a hearing before the Board of Special Inquiry of the Immigration and 
Naturalization Service at Ellis Island, N. Y., on June 14, 1941, Eisler denied 
that he was or had been in the past, a member of the Communist Party, denied 
membership in any Communist organization, and stated that he had never been 
sympathetic to the Communist cause, all of which statements were obviously 
false, in view of Eisler’s long-term activity as an important international Com- 
munist and responsible representative of the Communist International. 
Almost immediately after his release by the Immigration and Naturalization 

Service in 1941, Gerhart Eisler became active» in the American Communist move- 
ment and in recent years he has been a figure of considerable importance in con- 
.nection with the policies and operations of the Communist Party, USA. It is 
of particular significance to- note that through the investigation of Gerhart 
Eisler, it has been ascertained that he is identical with an individual previously 
known as “Edwards” who, from approximately 1933 until approximately 1938, 
was the representative of the Communist International to the Communist Party, 
USA, by virtue of which position he was responsible for and instrumental in 
the determination of American Communist policy and the control and the direc- 
tion of American Communist operations. During the period he served in the 
‘capacity of Comintern representative in the United States under the name 
“Edwards” he was recognized by party leaders as a figure of primary importance 
and also unlimited authority. A number of individuals who knew “Edwards” 
have definitely identified Gerhart Eisler as “Edwards.” In addition, persons 
who have been acquainted with Eisler for a number of years have reported that 
he has served as a Comintern representative and a Soviet agent in other parts 
of the world also. 
By virtue of his position as Comintern representative in the United States, 

Eisler or “Edwards,” was, of course, actually the liaison between the Comintern 
and the authorities in Moscow and the Communist Party, U. S. A. 

Since 1941, Eisler has contributed regular articles to the oflicial press of the 
Communist Party, many of which articles have been instrumental in formu- 
lating or solidifying the Communist Party line with regard to particular subjects. 
He has been a regular and frequent contributor in this connection to the Daily 
Worker, recognized Communist newspaper in New York City, and to Political 
Affairs, formerly known as The Communist, the official theoretical organ of the 
Communist Party, USA. _ 

His-articles in the Daily Worker have been appearing 
since 1941, and his articles in Political Affairs, formerly The Communist, since 
early 1942. It should be noted that all these articles have been written by Eisler 
under the pen name Hans “Berger, and that Eisler has ‘consistently denied his 
identity as Hans Berger. In the _role of Berger, Eisler has been an important 
publicist and analyst of party policy for the past several years. _ 
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Eis1er’s primai'y_conta'cts since his arrival in the United States have been important Communist functionaries, many of Whom are strongly suspected of involvement in Soviet espionage pperatioiis. _.{ilthough_ Eisler, under his pen name, is comparatively unknown to the rank and file of the Communist Party, the inves_tigat_ion, of him reflects witlioiit doubt that ‘he is and has been in recent years a figure of paramount importance in the determination of party policy. Whether he is still engaged in activity as an actual operating Soviet agent, as he is known to have been in the past, is not completely clear. However, his known contacts, hispclandestine activities, and the care with whi_ch he has concealed; and protected his identity, raise the very definite possibility that in addition to his other activity Eisler may be involved in intelligence work as such. 

=1: * ai ii in Ir U 
The entire pattern of Eisler’s activities since his arrival in the United States- in June 1941, as previously summarized is one of apparent evasion and duplicity coupled with clandestine but no less important activity. He has been in con- stant con-tact with important Communist functionaries and has frequently been in touch with individuals identified as or strongly suspected as being Soviet espionage agents. In addition, as noted in greater detail above, Eisler was for many years an important representative of the Comintern. During a recent interview, Gerhart Eisler,_u‘nequivo_cally_denied (his activities as outlined above, which denials obviously were false and unfounded. 

ii »i in * -I Jr it 

For the past several years Eisler has made regular dailyyisits to the oiiiee of the Joint Anti-Fascist Refugee Committee, a well-known Comiiiunist-front organization in New York City, and it is indicated that Eisler may have been regularly employed by this organization although he has frequently described himself as unemployed. Contacts with Eisler have been made by numerous indi- viduals, including important Communist Party functionaries through oificials of the Joint Anti-Fascist Refugee Committee and on many occasions at the offices of the Joint Anti-Fascist Refugee Committee. In this connection, it appears‘ that Eisler has been extremely careful about any visits to Communist Party headquarters. 
Through the investigation of Eisler, the possibility was developed that Eisler is identical with one Julius Eisman, who is known to have been receiving for a considerable period of time, regular monthly checks from the Joint Anti- Fascist Refugee Committee in New York City in the amount of $150. Subsequently investigation has identified Julius Eisman as Gerliart Eisler- It is known that the following checks were issued to Julius Eisman by the Joint Anti-Fascist Refugee Committee. 

>1: 4= »i= >k is 1': n 
All of these checks which were from the funds of the Joint Anti-Fascist Refu- gee Committee and were made payable to Julius Eisman were endorsed by Ger.- hart Eisler. 
Further testimony indicating the importance of Gerhart Eisler was given to the committee by Louis Budenz, a former editor of the Communist newspaper, the Daily Worker. Budenz testified that he had been informed by Eugene Dennis that from time to time Budenz might receive instructions and communica- 

tioiis from a Hans Berger. Dennis continued that Berger was “strictly underground” and that he, Dennis, knew Berger as a “respon- 
sible comrade” who had been in China and Spain and many other places ‘_‘including the United States, as you, Budenz, may know.” Dennis further informed Budenz that Berger’s real name was Ger- hart Eisler and that he would use that name in contacts with German Communists in this country. Dennis stated that Berger was “Equivf alent to a_ representative of the Communist International” and that Budenz was to consider him as such. 

__ . 

~ In the course of his testimony, Budenz related his early experiences in the Communist Party andghow he had come to learn that the real head of the Communist Party in the United States was the Inter- national Representative of the Comintern. Budenz said that this be- 
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came particularly apparent around the time that Budenz was ap- 
pointed labor editor for the Daily WVprker, when he had attengied 
a meeting of the editorial board, of the Daily Worker. At the , o: 
ginning of this meeting there entered a man then known to Budnljiz £15 
£‘Mr. Edwards.” This person did not even introduce himself _to the 
-editorial board, but oonninonood to aslinininior n tonsno looninlsfio 
“Clarence Hathaway, then ‘D-aily Worker editor, for the, Wny i&7Wi1oh 
Hathaway was reflecting Communist policy in the Daily \ 

orker. 
Budenz related that even though Hathaway was then considered one 
of the important leaders of the Communist P-arty,'U. S, Ar, he merely 
sat with a silly grin and took Edwards’ tirade. Budenz said that he 
then oomnionoonl to ronlino that tho Gonninnnisi Forty, ll 5- At.-> Wes not 
controlled by the nominal heads of the party, much less by the mem- 
bership, but notnnlly was .oonf/.rQ11o<1_ by inioinntionol rorrosonnniivo 
of the Comintern.

C 

Gcrhart Eisler appeared before the committee on February 6, 1947, 
and rofnsod to he sworn no o wéinosor As n nosnit tho oonnniiioo voiofli 
to oito Eislor for oontoinni of Qnsiosn 

_ _

i 

In addition to tho false onoonolii oiinigoo, in 19%, Goninnt Eiolor 
was indicted and convicted for contempt of Con ress. Qn 
13, 1949, while free on bond’ furnished by the Civil fiights Congress, 
a Communist front, Eisler was smuggled aboard the Polish. steamship 
Batory. By the time that United States authorities had discovered 
this deception, Eisler was beyon.<1 the limits of the inriofllintion of tho 
United States. 
Not long thereafter Eisler became an oflicial of the East German 

(Russian controlled) Government thereis piiblicly carrying on 
his mission of hate against the tree countries of the world. 

V " 

THE AssAssiNA'r1oN or LEON TROTSKY 
Jononh Sinlin his novor boon lnionn no ndnorson who would brook opposition. For t, is reason his unmitigate 1 

hatred was directed to- 
ward Leon Trotskg. Both Stalin and Trotsky had been instrumental 
in the successful ommunist revolution in Russia. The were con- 
“<1 <1‘ "1bh"dth'1d‘h' fvi L" yTh s1 ere as equa s e in e ca ers 1p o p. _. cnin. _ey were 
:€{3fi1'S in rnthlessnofis; howovon Trotsoky was the inferior t,aptioinn- aving seized a ba ance of power talin quickly deposed Trotsky 
from the Comintern, Soon Trotskyis name became a despicable epi- 
ibon 

f 
No gronigi" dgnnnointign oogsi no niaolo by n Coninniniot than 

to re er to an 1n__ivi ua as a rots_yi,te. 
C U ' C ' 

Leon Trotsky, _no matter how discredited, was still a thorn t0 Joseph 
§i'3tLl1I1 and fiiO13l_l1Iig shpriii 0% his 1comprl[e]te removall vyoltild 

be satis- 
notory in i .o 1noSior,Q, t o 

V 

iron1in- 
' 

o romova o . 
[non Trotsky 

could not be a,ccoijn_p1_is__h,ed efisily. He was living in Mexico and was 
closely guarded by individua s who had I'BII1£l.1IlB.d loyal tohim. How- 
ever, Leon Trotsky was considered an enemy of Joseph Stalin, and to 
tho NKVD than Woo n nnfiioioni onior for his i‘o.1nnYol- 

O_1_i August 20, 194,_(_), Leon Trotsky, the_p,olit__ic_al riyal of Joseph 
Stalin, was murdered in his home near Mexico City by a person using 
a mountain 8,2§. The killer, after apprehension, was found to have 
it hisdnooiossifinhn iiobndnlont Ooyndgon passport, Wigioh Lone boon. a tere throug t 'e su stitution o a ctitious name y ran. acson. 
The passport was originally issued to a Canadian, whb was a member 
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of the MacKenzie-Papineau Battalion of the International Brigade in 
Spain. VVhen arrested by Mexican authorities, the killer later gave 
his name as Jacques Mornard Vandendreschd. However, his true 
name and identit have never been established. J acson’s, or Van- 
dendrescl1d’s, triaicontinued for 3 years. On April 16, 1943, he was 
sentenced to 191/_>, years for assault and an additional 6 months for 
carrying a pistol. He pleaded self-defense during the trial. Leon 
Trotsky died the day followin the attack, but before his death he 
stated his killer was most like%y sent by the Russian secret police. 
Investigations conducted since his assassination have indicated that 
Trotsky’s beliefs were well-founded. 
The Committee on Un-American Activities instituted its own in- 

vestigation concerning the Trotsky assassination in order to establish, 
if possible, what part the Russian Government and the Communist 
Party played in the murder of Trotsky. 
On November 11, 1950, Louis Budenz, former managing editor of the 

Daily Worker, submitted to the Committee on Un-American Activities 
a notarized affidavit setting forth his knowledge of the Communist 
Party’s participation in the Trotsky assassination. This affidavit is 
reproduced in its entirety and is as follows : 

STATEMENT BY LOUIS FRANCIS BUDENZ or THE PREPARATIONS roa ABBASSINATION 
or LEON Taorsxr 

“Rather early in my activity in the Communist Party, while I was still. labor 
editor of the Daily Worker, I was called to the ninth floor of the Communist Party 
headquarters in New York City. Jack Stachel, powerful member of the political 
bureau of that Soviet fifth column, had telephoned down to the eighth floor (the 
offices of the Daily Worker) that he wished to see me. 
“The conference to which Stachel called me was with one Jacob Golos, then 

chairman of the Control Commission of the Communist Party and conducting 
Soviet espionage activities under cover of World Tourists, Inc. Another man 
present at the conference had been known to me only by the name of Michaels, 
and I have never learned his true and correct name. 
’ “Stachel and Golos advised me that it was important that I go with the latter 
almost at once ‘to meet some friends of importance, from abroad.’ I was 
reluctant to do so, since I was busily engaged on a large editorial on the CIO 
and had a speaking engagement that evening. Stachel stated that ‘nothing could 
be more important than this assignment,’ saying that ‘a substitute could be found 
for my speaking appointment. . 

“Accordingly, I went with Golos to a restaurant not far away, on East Four- 
teenth Street, facing Union Square. In a far corner of the restaurant I was 
introduced to a man sitting in one of the cubicles, who gave the name of Richard 
or Richards. It was clear that this was a fictitious name and his Russian accent 
emphasized that fact. During the course of my 10 years in the party, particu- 
larly as I came to he a member of the national or central committee, and a con- 
stant attendant on political bureau meetings, I met many other Soviet agents 
going under such first names or adaptations of first names. 

“Richards advised me that he wanted my cooperation in getting information 
in regard to the Trotskyites and their movements, in order to offset any plots 
against the life of Stalin and against the Soviet Union that might be planned. 
This was the period of the great purge trials, and I agreed to help. “From that time forward I met with Richards in various restaurants in New 
York, on the average of several times a week. I obtained for him lists of Trotsky- 
ites and also information in regard to" the ‘left’ Socialists who were following Norman Thomas at that time. On one occasion, in his anger, Richards even 
declared that he would place me on the political bureau in Stachel’s post, since 
he felt that the latter was not doing all that waspossible to penetrate the 
Socialists. This offer I rejected, though Browder and Stachel both were cognizant 
of it and even called me into a special conference to ask if there was anything 
at all that they could do to assist me. . 

"

- 
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“This gives some idea of the high standing in the Communist conspiracy of the 
representatives of the Soviet secret police (now called the MVD) with whom 
I was thus dealing. _ 

“My first meeting with Richards occurred around December 1936, or slightly 
earlier. From that time on I met him several times a week at various Child’:-1 
restaurants in New York City. At his instructions we always agreed on the next 
place of meeting, but the time could be changed by telephone. That is, he would 
sometimes call me at the Daily Worker under his fictitious name and make 
certain that I could get away.

' 

“In the spring of 1937 Richards introduced me to another member of the Soviet 
secret police, whose name was said to be Michaels or Michael. (He is not to be 
confused with the first Michaels who was with Golos on the ninth floor.) Both 
Richards and Michaels impressed upon me that we were engaged-in trying to 
halt Trotskyite plotting against Stalin. I therefore collected and took them all 
the available information I could obtain in regard to the movings of secret Trot- 
skyites, Trotskyite couriers, and their relations to the left-wing Socialists. At 
that time, I had a number of agents for the Stalinist group planted in the Trot- 
skyite camp, that being one of my first assignments with the Communist Party, 
and from them I obtained this information. Prominent among these concealed 
Stalinists acting as Trotskyites was Bill Reich, who later openly announced his 
Communist Party afiiliations. . 

“The agent Michaels met with me for a short time only, when suddenly in 1937, 
very shortly after I first met Michaels, both Richards and he introduced me to 
another and clearly more important agent, who went by the name of Robert or 
Roberts.‘ 

’ “This man was a very intelligent person,‘ fatherly in his manner, and immedi- 
ately proceeded to organize new activity on my part. He instructed me to intro- 
duce to him various Stalinists who were penetrating the Trotskyites or might be 
useful along that line because of their work_or associations.

‘ 

“I should state here thatafter 5 years’ investigation on my part, and after 
examining hundreds of photographs of men connected with Soviet espionage in 
one form or another, or with the conspiracy as a whole, I now know that this man 
Roberts was in reality Dr. Gregory Rabinowitz, or Rabinowitch, head of the 
Russian Red Cross in the United States. He was a physician and also a surgeon. 

“It is significant that the Soviet dictatorship hasbeen so unscrupulous in its 
dealings with the American Nation that it would use the International Red Cross 
(with which the Russian Red Cross was then connected) to advance espionage 
activities of various sorts in the United States. It is ironical that the Kremlin 
would use, or misuse, an organization devoted to the saving of lives for the pur- 
pose of destroying the lives of its enemies by assassination. 
“Among those whom I introduced to Roberts was Ruby Weil, whom I had 

known as a member of the Conference for Progressive Labor Action, of which I 
had been national secretary prior to becoming a Communist. Miss Weil had 
secretly joined the Communist Party shortly after I had entered it openly, and 
had been assigned to a secret training schoolor unit for infiltration. This assign- 
ment had been given her by Comrade Chester, whose correct name is Bernard 
Schuster or Zuster, the notorious underground agent who directed infiltration 
of the National Guard and other organizations in the New York and New England 
areas for the Soviet fifth column. - 

-" 

“In addition to her knowledge of infiltration methods, Miss Weil had been on 
very friendly terms with Hilda Ageloff, sister of Leon Trotsky’s secretary, Ruth 
Ageloff. Hilda was also sister to Sylvia Ageloif, a Brooklyn social worker who 
devoted vacation periods and other free time to Trotskyite courier work. 

“Roberts and I agreed that he should be known as ‘John Rich’ to Miss Weil, 
and as such I introduced ihm to her. Before I had introduced him to her, Roberts 
had given me a considerable sum of money in cash to present to Miss Weil for 
expenses. This was for the specific purpose of enabling her to be dressed well. 
and to keep up telephone and other connections. She was reluctant to take the 
money, but upon learning its purposes, agreed to do so. » 

“In the course of time she met not only with Roberts, but also met with me both 
as long as I was in New York and then in New York after I had moved to Chicago 
(November 1937 ) to become editor of the Midwest Daily Record. . 

"Miss Weil was persuaded also that we'were engaged in stopping Trotskyite 
plottings against Stalin’s life. One incident that made us both think this was the 
case further was my assignment to check on the residents -of a certain apartment 
house in the Stuyvesant Square area in New York. Roberts considered it of 
great importance that the-exact names of these people be obtained, and it is 
interesting to note that he was aware of some Communists who lived there. 
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llflter 011, this turned 01113 130 be the ,headquai'ters of a passport mill which fur- 
ihished the false passport to the agent Robinson-,Itu_bens, whose case became fanvious 
I egause the Soviet Union announced his arrest in Moscow. ' ‘ " 

‘ " ‘ 

I 
1T0 mg knowledge bo_th_from these conferences with ,Bobei-ts and Miss _W_eil, 

A eiirne that 511.8 Was belllg $9I1t ,t0 Paris and that she had _pers:uad:ed §y1_via 
Tfie off to accompany her, Q1‘ rather t_l1:§E,t she _was accompanying Miss Age1_qff_ 

‘ 

e_ °@@aS1°n f°1‘ the §1‘1P Was .3 Trotskyi e International Congress in the French 
*cap1ta1, and huby Weil went along on the ‘plea tl1a1;_s11e ‘W35 inter-estgd in Trqtgky. ism and also that she could visit her sister in England. ' ' 

! 

I -W9-5 Q11 0119 QCCFISIPII §‘>1£1‘3¢1-i"1,¢%1,1,ly lfegtiested by Roberts .to maize ,a _special_trip 
£0 New York from Chicago, to persuade Miss wen to go thijough with this ar- yangeinent. After hE1V.lDg‘§lg‘l‘_6Gd enthu_sia_stically to the plan, 'she' had become 
-distuibed. Already friends of hers who were cqlqmqpiggg had n‘Qt_e_(1 her Om? 
,9?‘ tW1_@.e 1.11_-_the_00I11DflI1Y Of the Ageloif sisters and had reported her to the"_sécifet -conspiratoiial apparatus as being of dubious 1_o,yalty to the C‘(_JIIlll:illIllSt_Q§11_J.§e. 
T1113 had ceme to my attention, and I had sent word to the section orgayiizer 
,1“ _her -599131011 .°f ige »I>a1“E¥, ,ih$l_13 511,8 _W§1S ,01igag_ed in iniportanvt secr_etf work. 
T1113 ;l?:1‘0tQ0t,Bd _h8_r om any oflicial action, but my report could _iiot be !e;c,pl;ai_ned 
Egehfécifiléqwv Communists in the lower ranks. This was what tlistur-lied her 
M “Of the various conferences between Roberts and iss Weil I c n only testify gfmm W115"; was f°1d I11e,by,e.a<:h one of .thein- Ailg-ir her ;'retur?iLi from Paris, 
Ih<>v,gh I d"1_Y1°t S§@_h6PI11,Q11, ,B0b§1‘tS t_,01d 1ne.tha_t she had ‘done a splendid piece 
10f “work for the $0Vl:Qt secret police ‘the;-re, ‘ 

After the assassination of Leon Trotsky, in 1940, Miss Weil came to me _ii_i 
-gljejat _C11St1_'ess to tell me of her part in this act. Although I was aware ‘mat 
'9~.s.S3_5$11l€|.tl0l_1 ha_d been used against _$oviet agents who had _turned sour, .1 was ,not inclined to give full credence _to _her account until a year later when she was able to sit down and_tell me the whole story. She had in the meantime been in‘ a 
.%Pil€fiI'$1g0fSé?1StlI1t1tOl‘1Um and thus had been precluded from discussing the matter 
\ 

Y 
‘ y’ 

“However, did report her first visit to Earl Browder who was aware all along of m_y activities with the Soviet secret police. He agreed that if any attempt was made to arrest any MVD man here, or to bring matters to‘ public notice in the 
etlli1zIi)t 

the Communists would make ‘another Tom Mooney case of ,it,’ 
“As Miss Weil filled out the story of her Paris visit to me, it ran as follows: Before ‘going to Europe, Roberts had sent her to see a member of the Communist 

_COI1SplI‘EltOI‘1£Ll apparatus residing in Greenwich Village and known by the name 
of Comrade Gertrude. As Roberts had on one or two occasions mentioned this 
,(_}ertru_de to me, I knew that she existed. The plan was that Gertrude would be 
.1n_Par1s_at a certain address when Ruby arrived there and that she would give 
Miss Weil the instructions which she should follow, and also introduce her to the 
persons _(.Stalinist agents) whom she should introduce to Miss Ageloff. 

. 
In this manner, Miss Weil was introduced to the man Jacson, who eventually 

skilled Trotsky. In turn, Jacson was introduced to Sylvia Ageloff, and immedi- 
;$-tell’ Jacson instituted a whirlwind courtship. Representing himself to be a 
Jacques Mornard, a descendent of Belgian counts, he won Miss Ageloff’s favor 
-and she smuggled‘ him into Mexico and into the Trotsky household. 

“The events which took place thereafter have been recorded in public records. 
After her return to the United States, and her release from the tuberculosis 

isanatorium Miss Weil approached me in regard to continuance of her membership 
in the Communist Party. This had been temporarily dropped during her in- 
filtration work, as is frequently the case. Upon bringing up the question with 
‘Jacob Golos, with whom I had been in constant contact, he stated that he would 
first have to consult the Soviet consulate oflicials, or MVD agents located in 
the consulate. After conferring with them, he reported that Miss Weil could not 
have a Communist Party card and she was forbidden to go near the party head- 
quarthrsdor to visitdmy home. I conveyed this information to her, and she was 
‘grave y isappoin e . 

“(I might state that this close control of the party by the Soviet consulate and Embassy, through their espionage agents has come to m_y attention on scores 
,0f occasions. It completely refutes the various efforts to show that any Gom- munist I_’arty decisions of any importance are made by any native ‘leader’ or 
that Soviet policies in any country are influenced by the native Red leadership in 
I11?/E ¢011nt1'y- In the minute and rigid manner, Russian Soviet agents, or other alien agents subject to them, direct the acts of the native ‘lcade.rship.’) 
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“I might add by Way of one detail that the meeting with Miss Weil in New 
York, upon my coming in from Chicago to persuade her to go on with the Paris 
trip, was held in the Grand Central Terminal. It took place from 10:30 to 11: 30' 
in the evening, after I had called for her at the People's Press where she was 
working. Our conference continued until I caught the late train to Chicago. 
“Another person whom I introduced to Roberts was Sylvia Franklin also 

known as Sylvia Caulwell and whose maiden name was something like Sylvia 
Kallen. - 

“When I went to Chicago, under Roberts’ instructions I got in touch with Jack 
Kling, head of the Young Communist League in that area. The purpose of this 
consultation was, in the name of the National Committee of which I was a 
member, to get hold of some Stalinist agent infiltrating the Trotskyites, who- 
could be moved to New York and put into the Trotskyite national oflice. 

“Jack Kling introduced meito Sylvia Franklin, a Chicago social worker Who- 
vvas successfully infiltrating the Trotskyites. Her husband, Irving Franklin, 
had been in Spain working in secret work and had then been sent into Canada to 
aid in espionage activities there. 

“After a number of consultations with Sylvia Franklin, I advised Roberts that 
he could meet her in "Chicago if he wished to do so. He made a special visit to 
Chicago for that purpose staying at the Hotel Stevens where he registered under 
the name of Rabinowitz. He was obliged there of course to register under his"- 

legalname in this country, and this fact I mentioned in my book, This is My 
Story, written in 1946. It was a fact that he was thus compelled to use his 
corrcct name of Rabinowitz that enabled me to check with Miss Bentley and 
learn definitely that he was Dr. Gregory Rabinowitz. 

' “In Chicago, Roberts gave Sylvia Franklin $300 as an initial expense account 
to make the trip to New York where he had arranged her employment with a 
woman doctor, who was connected with the Soviet secret police. “He also arranged that her husband, Irving, who had returned from his espio- 
nage work in Canada, should be located in a special apartment in the Bronx, so- 
that Sylvia could visit him there from time to time. She Was to represent her- 
self to the Trotskyites as unmarried and was set up in a separate apartment of 
her own in Manhattan.

" 

“By first volunteering to do secretarial work i.n the national Trotskyite oflices 
in New York, Sylvia Franklin under the direction of Roberts-Rabinowitz, grad- 
ually made herself indispensable to James Cannon, then head of the American 
Trotskyites. She became his secretary and served in that capacity for some- 
time. Roberts-Rabinowitz advised me that she had proved to- be invaluable in- 

bringing copies of all of 'l‘rotsky’s mail and other Trotskyite communications to- 
him for his information. 

“It may be said here that another valuable source of information established‘ 
through the information I gave them, enabling the Soviet secret police to be- 

minutely acquainted with the Trotsky household and his own ideas and move- 
ments, was obtained through taking advantage of the good will of Leigh White, 
now the well-known anti-Communist newspaper correspondent. I had made his= 
acquaintance through one of the Communists working in concealment for the 
Soviet secret police. 

“I asked him the simple question: ‘Where does Trotsky’s mail go, concerning. 
his book?‘ At that time, Trotsky was preparing the book and Leigh White was 
employed by the publisher who had originally agreed to publish the work on 
Stalin. Mr. White advised me that all mail was going to Sara Wolf, who had 
been Trotsky’s secretary and was the wife of a New Jersey professional man. 
Roberts-Rabinowitz advised me that in this manner, intercepting the mail 
th-rough means of their own, they had kept in touch with all correspondence 
from Trotsky to New York. 

“There are many more details to the account of the preparations for the as- 
sassination of Trotsky in Mexico City. For instance, one of the considerable 
items which caused the Soviet Union to be able to demand that Norway move 
Trotsky out of that country was the visit of A. J. Muste to Trotsky in Oslo. 
Upon Muste‘s return, I visited him at the suggestion of Roberts-Rabinowitz, and 
expressing great interest at how Trotsky reacted, learned that Trotsky said that 
only a revolution by violence within Russia against the Stalinite dictatorship, 
organized from without, could achieve anything against the Bonapartism in 

Moscow. Roberts-Rabinowitz let me know that this information had been ot 
great value in private representations made by the Soviet Union to Norway, on 
the contention that this proved that Trotsky was using Oslo as a base to attack 
Soviet Russia. 
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' “There were also a great number of people in addition. to those mentioned, whom I introduced to Roberts-Rabinowitz.

. “The above gives the substance of the methods employed to bring about the .-assassination of Leon Trotsky. “As to Roberts-Rabinowitz, I bade farewell to him in 1939-after Miss Wei1’s -trip to Paris but before the actual Trotsky assassination. He got in touch with me (as usual) through Jacob Golos and asked me to meet him at the Bronx apartment of Irving Franklin. There he told me he was leaving for the Soviet \-Union, laughed about the comic papers he had to take with him for his son (Whose name I believe was Boris) and said a fine piece of work had been done here. We took a walk, at his suggestion, around the block in the Bronx in the =-evening and then parted. “Should other details be required on this Trotskyite case, and there are a num- =ber which I have not covered, I hold myself always in readiness to be of such service to Congress as I can.” 
'STATE or New Yonx, 

Obunty of Westchcster, ss:
_ I, Louis Francis Budenz, of Orestwood, N. Y., being duly sworn, do hereby ~state and declare that the attached account of the preparations for the assassina- ition of Leon Trotsky, former Soviet leader, constitute a true version of those Ipreparations, insofar as I Was cognizant of them. I am at this time under subpena of the Committee on Un-American, Activities, United States House of Representatives, and submit this aflidavit and statement :.at the instruction of that committee. 

LOUIS F. BUDIENZ. During the years 1942 and 1943, a number of letters from Mexico ~City to New York City, and from New York Cit to Mexico City, were intercepted by the United States Office of Clensorship. After laboratory examination of the intercepted letters, it was determined ‘that these letters contained ciphered messages in invisible ink. When the messages were deciphered, they were found to relate to the eiforts ~»of persons in the United States and in Mexico to free Frank J acson from imprisonment. Further investigation disclosed that an elaborate system of mail drops, both in Mexico and the United States, was used in the handling of this correspondence. Subsequently, each of these mail drops was investigated to determine the scope of his activity as a part of the conspiracy to release Frank J acson. Jacob Epstein, 958 Madison Avenue, New York City, was identified as the head of the group in Mexico City. This individual is of Russian :-extraction and was born Jacob Eppstein, November 10, 1903, in Brook- lyn, N. Y. He attended public schools in New York City and grad- uated from Cornell University in 1924. Mr. Epstein is a veteran of the Abraham Lincoln Brigade and participated in the Spanish Civil “War in 1938. The mail drops in Mexico City through which Epstein "received correspondence from the United States were Mexicans and refugee Spaniards, all of whom were identified as members of the “Communist Party. Ciphered messzéges between New York City and Mexico ceased in November 1943. hortly thereafter, Pavel Klarin, vice consul of the Soviet consulate general, New York City, was trans- ferred to Mexico City. Pavel Klarin is ai known close contact of Vassili Zubilin, who at that time was head of the NKVD (Russian secret police) in the United States. Investigation disclosed that Jacob Epstein contacted Pavel Klarin upon numerous occasions in Mexico *Cit . 
,

. Mfr. Epstein appeared before the Committee on Un-American Activi- 
"ties in executive session on October 18, 1950. In the course of the examination of the witness, he admitted being a former member of the Abraham Lincoln Brigade. He also stated that he had resided in 
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Mexico City. When asked if he had been a member of the Communist 
Party, he declined to answer the question on the grounds of self- 
incrimination. Epstein also declined to answer any questions pro- 
pounded to him regarding his part in the Communist, conspiracy 
mentioned herein on grounds of self-incrimination. 

Other persons interrogated by the committee (residirig in United 
States) who acted as mail drops were: 
Lydia Altschuler, 97 Perry Street, New York City: This individual 

was born in Charlottenburg, Germany, and acquired citizenship by 
virtue of her father’s naturalization. She attended New Jersey Col- 
lege for Women, Toledo University, and Hunter College. Her present 
occupation is that of a writer. She at one time was employed by the 
Welfare Counsel of New York Cit? where she was editor of a weekly 
publication called Better Times. rom September 1937 to December 
1944, she was education director of Consumers’ Union, Ins., in New 
York City. Consumers’ Union, Inc., was cited as a Communist front 
by the Special Committee on Un-American Activities on March 29, 
1944. She was a member of the Committee of Women of the National 
Counsel of American-Soviet Friendship, an organization cited as Com- 
munist by this committee on March 29, 1944. Former Attorney Gen- 
eral Tom Clark cited this organization as Communist on September 21, 
1948.

' 

Lydia Altschuler appeared as a witness before the Committee on Un- 
American Activities on October 18, 1950, at which time she was af- 
forded the opportunity to aflirm or deny her part in the Communist 
conspiracy to release Frank J acson from imprisonment in Mexico. On 
this occasion she refused to answer all questions relating to her partici- 
pation in this underground movement, on the ground that to do so 
might incriminate her. She likewise refused, on the grounds of self- 
incrimination, to answer questions regarding her membership in the 
Communist Party. I 

Barnett Sheppard, 47-14 Two Hundred and Sixty-first Street, Great 
Neck, Long Island, N. Y.: Mr. Sheppard was born in Syracuse, N. Y., 
February 27, 1908. He attended Syracuse public schools, Manlius 
Military Academy, Cascadella Prep School, and attended night school 
at Syracuse University. He appeared before the Committee on Un- 
American Activities October 19, 1950, at which time he stated he was 
unemployed. Sheppard, just as other witnesses in this case, refused to 
answer all questions propounded to him relating to his Communist 
afliliations on the grounds of self-incrimination. He likewise refused 
to answer, on the grounds of self-incrimination, questions regarding 
his Communist Party membership. 
Fanny McPeek, 846 Prospect Place, Brooklyn, N. Y. : Mrs. Mc"Peek 

was born in the city of New York, November 10, 1908. She received her 
elementary education in New York City and attended Hunter College 
for a short period. From 1934 to the summer of 1950, she was em- 
ployed as a clerk at the Washington Irving High School in New York 
City. Mrs. McPeek testified before the Committee on Un-American 
Activities on October 19, 1950, and when asked questions regarding 
Communist Party membership she declined to answer questions on 
the grounds of self-incrimination. She also refused to answer ques- 
tions concerning her participation as a mail drop in the Communist 
efiort to release Frank J acson from prison in Mexico.

b 
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,_Mrs. Pauline.Baskind, 1045 Anderson Avenue, New York: City, N. Y.: Mrs. Baskind was born in New York City on August 16, 1914. She was graduated from Hunter College in New York City, and re- ceived an M. A. degree from Columbia in 1938. Mrs. Baskind was employed by the New York Board of Education from 1936 to 1941 as a substitute/teacher, and then again from 1947 to 1949 as a full-time teacher. 
She testified before the Committee on Un-American Activities on August 18, 1950, at which time she was asked if she had voluntarily participated in any conspiracy involving the receipt of mail from one source and its subsequent transmission to another source. She de- clined to answer the question on the ground of self-incrimination. She likewise pleaded self-incrimination when asked if she was at mem= ber of the Communist Party. 
Mrs. Frances Silverman, 134 St. Johns Avenue, Yonkers, N. Y. : The above individual was born in,New York City on July 16, 1913. She attended New York City public schools and was graduated from City College School of Business in 1935. She was last employed by the Board of Education, New York City, from which position she resigned on February 1, 1950. Mrs. Silverman testified before this committee on October 18, 1950. Just as the preceding witnesses, she declined to answer questions re‘- garding Communist Party membership and -her participation in the afore-mentioned Communist conspiracy to release Frank J acson from imprisonment in Mexico. 
‘thel Vogel, 137 VVest ‘Eighty-second Street, New York City, N. Y. : Mrs. Vogel was born in Worcester, Mass. She attended public schools in New York City and was graduated from New York University in 1929. 

Mrs. Vogel appeared before. the Committee on U11-American Activities on October 19, 1950. She pleaded self-incrimination when asked questions regarding Communist Party membership and gave the same answer when asked whether or not she acted as a ‘ mail drop” in the conspiracy to release Frank J acson from prison.
, Helen Levi Simon Travis, 5450 North Road, Armada, Mich.: Mrs. Travis was born in New York City on September 3, 1916. She was graduated from Barnard College in 1937. Mrs. Travis appeared before the Committee on U101-American Ac- tivities on August 30, 1950. She testified that she had been emplo ed by the Ford Instrument Co., Long Island City, for a short perioify of time in 1943 and 1944, and by the Chrysler Corp. in Detroit, Mich., in the summer of 1948. VVhen requ_este'd to list additional employment she refused to do so on the ground that it might tend to incriminate her. Mrs. Travis was formerly employed by the Daily Worker, the ofiicial Communist Party newspaper in New York City, Writing under the name of Maxine Levi. 

In addition to the identification of the “mail drop” used in the conspiracy to‘ release J acson, the information in the possession of the committee reveals also that the group in Mexico requested funds for the use of a “money drop” in Mexico. Shortly after the interception of this request. by Federal authorities, Helen Levi Simon transferred $3,700 to one Enrique de los Rios, the “money drop” in Mexico City. This transaction occurred on February 21, 1944, at which time Helen Levi Simon executed in her own handwriting an application with 
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the Chase National Bank in New York City to transfer the said 
amount to the account of the afore-mentioned individual. The appli- 
cation setting forth the foregoing transaction was entered into the 
testimony of August 30, 1950, of Helen Levi’Simon Travis as “Travis 
Exhibit No. 5.” 
Mr. Philip A. Schmitz, a document analyst employed by the Identi- 

fication and Detection Division, Veterans’ Administration, Washing- 
ton, D. C., testified in executive session before this committee on July 
26, 1950. Mr. Schmitz testified that he had compared the handwriting 
appearing on “Travis Exhibit No. 5” with other documents bearing 
the known handwriting of Helen Levi Simon Travis which had been 
supplied to him by this committee. A.fter adequate examination, he 
reached the conclusion that the handwriting appearing on said docu- 
ments was written by one and the same person. 
Mrs. Travis, in testifying before this "committee on August 30, 1950, 

declined to answer all questions relating to the above transaction on 
grounds of self-incrimination. 
Anna Vogel Colloms, Park Trail, Mount Airy Road, Croton-on- 

Hudson: Mrs. Colloms was born in New York City on Au ust 6, 1902. 
She received her elementary training in New York City public schools, 
was graduated from Cornell University in 1921, and attended Colum- 
bia University, where she took graduate courses. 

Mrs. Colloms appeared before this committee on October 19, 1950, 
at which time she testified that she was then employed by the Board 
of Education, New York City, and assigned as a teacher to Washington 
Irving High School. S 

Investigation of Anna Vogel Colloms by a Government intelligence 
agency disclosed that, in addition to acting as a “mail drop” in this 
conspiracy,-she was also a courier in the attempt to free Frank J acson 
from prison. 

, 

‘ ‘ 

On August 12, 1943, Anna Vogel Colloms departed from New York 
City for Mexico City, carrying an apparently new box of personal 
stationery. This stationery box contained five sheets of paper com- 
pletely covered with messages in cipher. Mrs. Colloms was not allowed 
to cross over into Mexico with this box of stationery. The stationery 
box was retained by a Government agency which substituted other 
sheets of paper for the original ones bearing the secret messages. 

VVhile in Mexico, Mrs. Colloms made a half-hearted attempt to con- 
tact Jacob Epstein in Mexico City. She reentered the United States 
on September 3, 1943, at which time the stationery box was returned to 
her by United States customs oflicials. Upon her return to New York 
City she gave the box of stationery to Ethel Vogel, who in turn trans- 
mitted it to Ruth Wilson Epstein, wife of Jacob Epstein. 
Mrs. Colloms, in her testimony before this committee, followed the 

same course as all other witnesses who were subpenaed in connection 
with this case and refused to answer all questions relating to this 
matter on grounds of possible self-incrimination. She also refused to 
answer, on the same rounds, the question of whether or not she had 
ever been a member of; the Communist Party. 

Sylvia Ageloff testified before the Committee on Un-American 
Activities on December 4, 1950, at which time she stated that she 
had been a member of the Trotskyite party or movement and, while 
a member of this group, had met Frank J acson, the assassin of Leon 
Trotsky, under the name Jacques Mornard, in Paris, France, in June 
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1938, through one Ruby Weil, who had made the trip from New York 
to Paris on the same boat with her. She further testified that Jacques 
Mornard had, accordin to her recollection, illegally entered the 
United States through a forged passport durin the month of Septem- 
ber 1939, which contained the name Frank gacson. According to 
Sylvia A elolf, Mornard then proceeded to Mexico. S lvia Ageloif 
testified tliat in January 1940 she went to Mexico andy while there 
contacted Leon Trotsky and spent a half hour with him. During 
this conversation, according to her testimony, she mentioned to 
Trotsky that she knew Frank J acson was in Mexico City and was 
using a false passport. She said that she then asked Trotsky if he 
considered it advisable for her to see J acson. According to her 
testimony, after she left Mexico City, she learned that Frank'Jacson 
had met Leon Trotsky and had, upon one occasion, conveyed Mr. and 
Mrs. Trotsky to Vera Cruz, Mexico, via motorcar. Miss Sylvia Agel- 
ofl testified that, in her opinion, Frank J acson would never have been 
permitted to enter the home of Leon Trotsky if she had not made 
known to Trotsky that she had met Frank J acson. 
On December 4, 1950, Miss Hilda Ageloff, the sister of Sylvia, also 

testified before the committee and stated that she had first met Ruby 
Weil in 1936. She said that at this time both she and Ruby Weil were 
members of the American VVorkers’ Party. She said that it was she- 
who had told Ruby Weil about her sister Sylvia’s roposed trip to 
Europe. Hilda Ageloff further testified that she hadp met Frank J ac- 
son upon his arrival in New York City and was aware of the fact that 
her sister Sylvia had met Jacson in Paris through Ruby Weil. She 
also stated that she knew that J acson had entered the United States 
illegally. Hilda Ageloif further testified that she had been in Mexico 
several times; that upon one occasion she was there with her sister, 
Sylvia; and that upon this occasion she met Leon Trotsky. She stated 
that after the assassination of Trotsky it became obvious to her that 
J acson was a member of the NKVD or OGPU. 
Ruby Weil also testified before the committee on December 4, 1950. 

During her testimony, she stated that she had traveled to Europe on 
the same boat with Sylvia Ageloff during the summer of 1938, and 
that she introduced Sylvia to Jacques Mornard in Paris. She testi- 
fied that she had never known Mornard under the name Frank J acson, 
and first heard of Frank Jacson when she read of his part in the 
Trotsky assassination in the newspapers. She testified that she had 
joined the Communist Party in 1936 and ceased relationship with it 
in 1937. She further testified that she had known Louis Budenz as 
a member of the Communist Party and had considerable contact with 
him during the time she was a member of the Conference for Progres- 
sive Labor Action. She denied the allegations of Louis Budenz that 
she had been assigned to infiltration work for the Communist Party. 
With reference to the testimony of the Ageloif sisters, it is pointed- 

out that, as a result of their names being mentioned in connection 
with this matter by other sources, they have suffered hardships. The 
committee would like to state in their behalf that they cooperated 
fully with the committee and furnished valuable information during 
ghis particular investigation, despite the personal risk involved by so 
oing.

_ 

Other individuals who were named as “mail drops” and as members 
of this group were : Ruth Wilson Epstein, wife of Jacob Epstein, who 
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served as a nurse in Spain on the Loyalist side during the Spanish: 
Civil War in 1937 ; and Louis S. Bloch, who in 1943 and 1944 was em- 
ployed as a motion-picture operator in New York City. _Mr. Bloch 
was born in Lithuania and is a naturalized citizen of the United States- He presently resides on the west coast. In addition to being named 
as a “mail drop” in this case, he was named in the secret messages» 
as a contact for couriers. These last two individuals were not sub- 
penaed for appearance before this committee. 

Because of the alertness of United States Government intelligence’ 
agencies, the attempt to release Frank J acson from imprisonment in: 
Mexico never materialized. However, in analyzing the intelligence 
information in the possession of the Committee on Un-American Ac- 
tivities and the testimony of the witnesses, this case demonstrates that 
the Soviet Government was directly interested in the assassination of Leon Trotsky and the subsequent attempt to release his killer from 
rison. p The committee feels that the American aspects of the assassination 

of Leon Trotsky are important in the annals of Soviet espionage in 
this country because of the number of Americans involved.

_ 

J. Pnrnns 
A report dealing with Soviet espionage activities within the United 

States would be incomplete without mentioning J. Peters, alias Alex- 
ander Stevens, alias Goldberger. Peters was one of the most furtive 
characters engaged in Soviet espionage in the United States. The true name of this individual is probably Goldberger, and avail- 
able information indicates he was "born in Hungary. He entered! 
the United States in 1928 from Czechoslovakia, and he claimed to have received a law degree from the University of Hungary. Fol- 
lowing his arrival in this country, he was for many years manager 
of the Communist-Hungarian language newspaper Uj Elore. Peters" 
most noteworthy literary endeavor was The Communist Party-A Manual on Organization which was published by the Workers’ Li- 
brary Publishers, New York City, in July 1945. This manual is re- 
ferred to and quoted as the guide of Communist organizers. 
Whittaker Chambers, then a senior editor of Time ma azine, has 

related to the committee that his initial contacts with the Communist apparatus in the United States Government in Washington, D. C., were at the behest and under the direction of J. Peters. Chambers has stated that he was first introduced to- Peters through Max Bedacht, then a Communist functionary, in about 1931. Cham- 
bers stated that from 1931 until approximately 1935, he acted as a 
courier carrying messages and articles between J. Peters and another 
individual known to Chambers only as “Arthur.” 
Sometime in 1933, Chambers was given instructions by Peters to 

contact Harold Ware in Washington, D. C., and act as liaison be- 
tween Ware and Peters. In addition to these liaison duties, Cham- 
bers was required from time to time to give pep talks to animate the Ware group. 
This underground Communist apparatus was organized by Harold 

Ware, a son of the notorious and now deceased “Mother” Ella Bloor. 
This group acted as an adjunct of the NKVD of the Soviets. The 
principal function of the group was to- obtain information desired 
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by the NKVD particularly with regard to individuals. Chambers 
stated that frequently he turned over to Peters sizable sums which 
he had collected from the Ware group. Chambers has identified 
John Abt, formerly with the Agricultural Adjustment Administra- 
tion, later with the Antitrust Division of the Department of Justice, 
and with the LaFollette Senate Civil Liberties Committee as having 
been a member of this group. Most recently Ab-t has been repre- 
senting the Communist Party as cocounsel with Vito Marcantonio 
before the Subversive Control Board. Followin the death of Har- 
old Ware in an automobile accident, John Abt married Ware’s 
widow, Jessica Smith, who at one time was a secretary in the 
Soviet Embassy in Washington, D. C. Later, when she became 
editor of Soviet Russia Today, she was one of the few persons ever 
to register as a Soviet agent. Other members who comprised this 
group were Lee Pressman, formerly with the Agricultural Adjust- 
ment Administration, and later general counsel of the Congress of 
Industrial Organizations; Henry Collins, at one time a member of 
the Forestry Service of the Department of A_griculture; Nathan 
Perlow, an economist, and when known to Chambers was connected 
with the Brookings Institution in Washington, D. C. ; Charles Kramer, who was also employed by the La Follette committee While Cham- 
bers was in contact with him; Alger Hiss, who ‘held employment 
with the Agricultural Adjustment Administration, the State Depart- 
ment, the United Nations Organization, and finally was president 
of the Carnegie Foundation. for International Peace. 

This was the formidable group organized by J. Peters, and the 
committee believes that this was the original group organized for 
the Soviets in the United States Government. The committee has 
learned that for a period of time a brother of J. Peters, Emmerich 
Goldbcrger, was employed as a chauffeur by the.Sovi_et Government 
Purchasing Commission and Amtorg. 
Upon the basis of information in committee files, Peters was 

called to appear before the committee in August 1948, and refused 
to answer pertinent questions. Although the committee was power- 
less to effect a prosecution of Peters, the disclosure of information 
concerning him minimized his future effectiveness in this country 
and he finally departed from this country of his own volition rather 
than be deported. ' 

ALGER Hiss " 

One of the most startling revelations concerning the record of Soviet 
espionage was that relating to Alger Hiss. It was particularly amaz- 
ing because Hiss had dissipated an exceptional background of appar- 
ently creditable Government service and a promising future as a 
career Government employee. It was extremely diflicult for many 
of the persons who had been associated with Hiss to believe that he 
could have participated in such treachery against the country that 
had given him such great opportunities. 
Alger Hiss came alarmingly close to escaping the retribution due 

him for his guilt. Except for one factor, it is likely that Alger Hiss 
could have convincingly upheld his innocence. 
On August 3, 19&8, the committee heard lVhittalrer Chambers, then 

a senior editor of Time magazine. Chambers testified that from 1931 
to 1938, he had been a member of the'Communist Party, and during 
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the period 1934L—37 was associated with a Communist apparatus 
which was operating in the United States Government. The com- 
mittee knew that as early as 1939 Chambers had disclosed the opera- 
tion of this group to Government ofiicials, yet, for some unaccountable 
reason, no action was taken by them. - 

The committee, because of the lack of necessary executive clearance, 
could not examine the Government files to discount or verify the infor- 
mation Chambers had furnished. . 

Chambers, a quiet person, without any show of emotion, told the 
committee that Alger Hiss had been a member of the Communist 
Party, and that from 1934 to 1937, Hiss had been a part of the Commu- 
nist apparatus in the Government. Also identified by Chambers as 
having een a part of this apparatus were Harold Ware, Nathan WVitt, 
Harry Dexter lVhite, Henry Collins, John Abt, and Lee Pressman. 
Two days later on August 5, 1948, Alger Hiss, who was then presi- 

dent of the Carnegie Foundation for International Peace, Was given 
the opportunity of answering the charges made by Wliittalzer Cham- 
bers. Hiss categorically denied that he was or had ever been a Com- 
munist, and further denied that he had ever seen. VVhittaker Chambers. 
Had the matter ended there, it is quite likely that the great majority 

of people would have believed Alger Hiss. VVhile it is true that 
Whittaker Chambers had lived a respectable and creditable life dur- 
ing the preceding years, it is also true that on his own admission he 
had once worked against his Government. On the other hand, Alger 
Hiss’ entire background was exemplary. He Was considered one of 
the most capable experts on foreign affairs. . 

Fortunately, the committee did not allow this matter to end there. 
Many hours of exhausting investigation followed. The members held 
executive meetings at unusual and long hours, hearing both Chambers 
and Hiss. Finally, on August 17, Hiss admitted for the first time 
that he had actually known Chambers during the period in question. 
However, he claimed he had known him only as George Crosley. 
Following this, the committee heard Lee Pressman, John Abt, Henry 
Collins, and Nathan VVitt, all of whom refused to answer-questions 
on grounds of self-incrimination when asked if they knew Chambers 
or Hiss. 
Alger Hiss was probably his own worst enemy when it came to 

vindicating himself. Hiss had invited Chambers to make his charges 
without the cloak of congressional immunity. He threatened that if 
Chambers would make these charges publicly, then Hiss would insti- 
tute libel proceedings against him. On August 27, 1948, while appear- 
ing on a radio program, W'hittaker Chambers, in response to question- 
ing, reiterated substantially the same allegations concerning Hiss. 

Hiss’ reaction was anything but spontaneous, and it was only after 
considerable goading by newspapers that his attorneys finally took 
action. _On November 17, 194 8, a deposition was taken from Whittaker 
Chambers. In addition to this action, the Hiss attorneys requested 
Chambers to furnish any documentary evidence in his possession to 
support his statements concerning Alger Hiss’ membership in the 
Communist Party. It was unquestionably a shock to them when 
Chambers produced a thick envelope containing four pages written by 
the hand of Alger Hiss. There were also a great number of type- 
written documents which Chambers claimed were typed on a type- 
writer owned by Alger Hiss. This material was not immediately 
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suflicient to cause the prosecution of Hiss and it was necessary for the 
committee to proceed further in its investigation. 
As the result of a subpena by this committee to produce all docu- 

ments in his possession relating to the Hiss matter, Chambers produced 
the now famous “Pumpkin papers.” Actually, this consisted of five 
rolls of microfilm which contained photographic reproductions of a 
number of confidential and secret documents from the State Depart- 
ment and the National Bureau of Standards. This was the final piece 
of evidence needed to substantiate the charges of Whittaker Chambers 
against Alger Hiss. 
Alger Hiss brazened it out. V\7hen he Was brought before a Federal 

grand jury in New York City, he denied he had ever turned over the 
questioned documents to \Vhittal<er Chambers. 
On the basis of these denials, Alger Hiss was indicted on December 

15, 1948, on charges of perjury. The first trial of Alger Hiss ended in 
a hung ury, eight jurors voting guilty and four voting for acquittal. 
Finally, in Januar 1950, a second trial ended with the result that 
Hiss Was found guilty of perjury. 
The great pity was that Alger Hiss could not be confronted with the 

substantive offense, espionage, rather than the much simpler offense of 
perjury. However, because of the outmoded provision permitting the 
statute of limitations to apply to espionage violations, Alger Hiss has 
never been punished for his treachery but only for his untruthful state- 
ments. e 

The committee Wishes to commend the Federal Bureau of Investi- 
gation ‘for its Work in bringing this case to a successful conclusion 
when all the odds Were against it. The location of the typewriter 
and certain pieces of other evidence needed during the trial of the case 
was amazingf 

THE SILVERMASTER-PERLO Gnours 
In order for their espionage apparatus to function as an over-all 

unit it was necessary for the Ti-ussians to establish contact Within the 
various departments and bureaus of the United States Government. 
The success With which this Was accomplished Was attested to in tes- 
timony given the committee by Elizabeth T. Bentley in July 1948. 

Miss Bentley stated that for more than 11 years she had engaged in 
Communist Party activity as Well as Soviet espionage. Prior to 1938, 
she had been an ofiicial in various capacities of the Communist Party 
in New York City. In 1938, she became acquainted with Jacob Golos, 
then head of I/Vorld Tourists, Inc., an organization previously de- 
scribed herein which was being used as a cover for Soviet espionage 
activities. She stated that she started having regular contacts with 
Golos shortly after meeting him and later when he organized U. S. 
Service & Shipping, Inc., she became an official of that company. 
Miss Bentley testified that U. S. Service & Shipping, Inc., which 

was organized by Golos in 1941, was also a cover for Soviet espionage 
activity. She testified that under the direction of Golos, until his 
death in 1943, she acted as courier and in a liaison capacity between 
individuals engaged in Soviet espionage and Golos. 
Even after Golos died in November 1943, she continued to act i11 the 

same capacity under the direction of Earl Browder, then head of the 
Communist Party, U. S. A. This arrangement continued until late in 
1944, When upon the insistence of Soviet ofiicials Browder consented to 
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turn over the groups which Bentley was contacting direct to Soviet 
agents. 

Elizabeth Bentley was able to identify on.ly one of these Soviet 
agents whom she knew under the code name “Al.” She was later 
able to identify this individual as Ant-ole Grromov, First Secretary of 
the Soviet Embassy, lVashington, D. C. Gromov was unquestionably 
the successor to Vassili M. Zubilin as head of all NKVD activities 
in North America. 

Miss Bentley has stated that all the individuals working in the 
apparatus were under the direction of the NKVD. These espionage 
groups with which she was working were composed primarily of in- 
dividual.s employed in the Government in Washington, D. C. The 
head of the most important and active group with which Miss Bentley 
had contact was Nathan Gregory Silvermaster. Silvermaster, who 
has a record of numerous Communist-front affiliations, also has a 
lengthy record of Government service. He was employed in the 
Department of Agriculture, Labor, and lastly with the Treasury 
Department. 
Another member of this group was William Ludwig Ullm ann, who 

resided with Silvermaster. Ullmann, Who was a major of the United 
States Army Air Force stationed at the Pentagon Building in Wash- 
ington, D. (3., was primarily responsible for obtaining and >hoto- 
graphing classified war plans as well as reports of the Federal Bureau 
of Investigation, whic-h had been furnished to Army Intelligence in 
the Pentagon. It is interesting to note that Ullmann maintained a 
photorecord camera in the basement of the Silvermaster home in 
Washington, D. C. This expensive photographic equipment is only 
practical for the reproduction of books or documents, on a 35 mm. 
film, which Bentley has stated was of the type frequently furnished 
her. 

Others named by Elizabeth Bentley as members of the Silvermaster 
group Were: ' 

Solomon Adler, Treasury Department; 
Norman Bursler, Department of Justice; 
Frank Ooe, Assistant Director, Division of Monetary Research, Treasury; special 

assistant to United States Ambassador in London; assistant to the Executive 
Director, Board of Economic Warfare and successor agencies; Assistant Ad- 
ininistraiior, ]_1‘oruign Economic Administration; 

Lauchlin Currie, Administrative assistant to the President; Deputy Adminis- 
trator of Foreign Economic Administration; 

Bela Gold (known to Miss Bentley as William Gold), assistant head of Division 
of Program Surveys, Bureau of Agricultural Economics, Agriculture Depart- 
ment; Senate Subcommittee on War Mobilization; Office of Economic Pro- 
granis in Foreign Economic Administration; 

Mrs. Bela (Sonia) Gold, research assistant, House Select Committee on Inter- 
state Migration; labor-market analyst, Bureau of Employment Security; Divi- 
sion of Monetary Research, Treasury; ' 

Abraham George Silverman, Director, Bureau of Research and Information 
Services, United States Railroad Retirement Board; Economic Adviser and 
Chief of Analysis a11d Plans, Assistant Chief of Air Staff, Materiel and Services, 
Air Forces; 

William Taylor, Treasury Department. 
The head of another important group contacted by Elizabeth Bent- 

ley was Victor Perlo, then an employee of the War Production Board. 
She first met the members of this group at the a artment of John 
Abt-, then general counsel for the Amalgamated glothing VVorkers 
of America——CIO. Abt was later to figure inthe testimony of Whit- 
taker Chambers as will be shown later in this report. 
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Another person mentioned by Bentley, Who was to figure in the 
Chambers testimony, Was Alger Hiss. Bentley stated that members 
of the Perle group had informed her that “Hiss” of the State De- 
partment had taken Harold Glasser of the Treasury Department and 
two or three others, and had turned them over to the direct control of 
Soviet representatives operating in this country. 
The members of the Perle group Who were named by Miss Bentley 

Were: » 

Victor Perle, head of branch in Research Section, Office of Price Administration; War Production Board, Monetary Research, Treasury; Edward J. Fitzgerald, War Production Board; 
Harold Glasser, Treasury Department; loaned to Government of Ecuador ; loaned to War Production Board; adviser on North African Affairs Committee in 

Algiers, North Africa; 
Charles Kramer (Krevitsky), National Labor Relations Board; Oflice of Price 

Administration; economist with Senate Subcommittee on War Mobilization; Solomon Lischinsky, United Nations Relief and Rehabilitation Administration; Harry Magdoff, Statistical Division of War Production Beard and Oflice of 
Division, EPB ; Bureau of Foreign and Domestic Commerce; 

A.llan Rosenberg", Foreign Economic Administration 
; and Donald Niven Wheeler, Ofiice of Strategic Services. 

Miss Bentley also testified that Irving Kaplan, an employee of the War Production Board at the time, was associated with both groups, 
paying dues to the Perle group and submitting information to the 
Silvermaster group. She identified the late Harry Dexter White, 
then Assistant Secretary of the Treasury, as another individual Who 
cooperated with the Silvermaster group. 
Miss Bentley further testified that there were certain individuals 

employed in the Government who cooperated in obtaining information 
from the files of the Government for the use of Russian agents but Who 
Were not actually attached to either the Si-lvermaster or Perle groups. 
Tliese individuals, as named by Miss Bentley, and the governmental 
agency With which they Were employed during the period concerned 
in the testimony are as follows: 
Michael Greenberg, board of Economic Warfare; Foreign Economic Administra- 

tion; specialist on China; ' 

Joseph Gregg, Coordinator of Inter-American Affairs, Assistant in Research 
Division- 

Maurice Halperin, Oflice of Strategic Services; head of Latin American Division 
in the Research and Analysis Branch; head of Latin American research and 
analysis, State Department; 

J. Julius Joseph, Oiiice of Strategic Services, Japanese Division; ' 

Duncan Chaplin Lee, Oflice of Strategic Services, legal adviser to Gen. William 
J. Donovan; 

Robert T. Miller, head of political research, Coordinator of Inter-Anierican 
Affairs; member, Information Service Committee, Near Eastern Affairs, State Department; Assistant Chief, Division of Research and Publications, State Department ; 

William Z. Park, Coordinator of Inter-American Affairs; 
Bernard Redmont, Coordinator of Inter-American Affairs; 
Helen Tenney, Office of Strategic Services, Spanish Division. 
William Remington of the Department of Commerce was men- 

tioned by Miss Bentley before the Senate investigation committee as 
having been associated with this group.

_ Certain of these individuals have denied the allegations concerning 
themselves either through a personal appearance before the committee 
or by communication with the committee. These are Lauchlin Currie, Harry D. White (deceased), Bela Gold, Sonia Gold, Frank Coe, Alger 
Hiss, Donald Hiss, and Solomon Adler. 
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Nine of the witnesses refused to aflirm or deny membership in the 

Communist Party as well as contacts described by Elizabeth Bentley 
or Whittaker Chambers. These were Alexander Koral, Henry H. 
Collins, Victor Perlo, Abraham George Silverman, Nathan Gregory 
Silvermaster, William Ludwig Ullman11, John Abt, Nathan Witt, 
and Charles Kramer.

, 

Sometime later Lee Pressman appeared before the committee and 
admitted his past membership in the Communist Party but denied 
membership in any Communist apparatus. _

- 

Duncan Lee and Robert T. Miller admitted knowing Miss‘ Bentley 
but denied involvement in the apparatus. i 

Norman Bursler, Allen Rosenberg, Solomon Lischinsky, Mary 
Price, Donald Niven Wheeler, Edward J. Fitzgerald, Harold Glasser, 
Joseph Gregg, Rose Gregg, and Irving Kaplan, have not appeared 
before the committee to afiirm or'deny the charges made concerning 
them. 
The committee does 11ot feel that this investigation is by any means 

closed and is proceeding to determine all aspects of it. 

VVILLIAM l/VALTER REMINGTON 
The testimony given by Elizabeth T. Bentley in 1948 regarding the 

participation of William Walter Remington in the Communist ap- 
paratus was not initially received by the Committee on Un-American 
Activities but rather by a Senate committee which conducted the in- 
vestigation because of Remington’s then employment in the Depart- 
ment of Commerce as an economist. 
As the result of hearings before the Senate committee, Remington 

was suspended from his position in the Government in August 1948. 
However, the Loyalty Review Board ordered Remington reinstated 
to his position on February 10, 1949, on the basis that “the evidence 
does not establish reasonable grounds for belief that William VValter 
Remington is disloyal.” 
This committee, recognizing the near escape from punishment of 

Alger I-Iiss, and believing in the veracity of Elizabeth T. Bentley, 
instituted an independent investigation concerning Remington. Hear- 
ings on the Remington case were held by the committee in April, 
May, and June of 1950. Elizabeth T. Bentley was recalled at that 
time and she furnished testimony as to her initial contact and sub- 
gg-qiilrgnt liaison with Remington and her Soviet principal in New 
or . . 

Miss Bentley recalled that there were certain persons whose prin- 
cipal duties were the recruitment of individuals for the Communist 
apparatus in the Government. One of these individuals, Miss Bentley 
described as Joseph North, “a lookout man for Russian intelligence.” 
Miss Bentley recalled that when Jacob Golos, her superior in the 

espionage apparatus, had referred to Remington, he had stated, “he 
[Remington] has been in the party some years, and I have checked 
him and he is O. K. He was referred to me by Joe North, and he 
is O. K. In addition to that he is a highly respectable person.” 
Miss Bentley further testified that she had met with Remington 

on at least 10 or 20 occasions in various places in Washington, D. C., 
such as “on park benches, in drug stores, at street corners, and in 
front of the Mellon Art Gallery.” She stated that she had also 

A 
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collected party dues from Remington and had furnished him with 
receipts for these dues. 
Following Miss Bentley’s testimony, William Walter Remington 

appeared before the committee and categorically denied that he had 
ever been a member of the Communist Party. He did admit having 
a close association with certain individuals who were members of 
the Young Communist League or the Communist Party. Reming- 
ton admitted having been introduced to Elizabeth T. Bentley but 
claimed that he had known her as Helen Johnson. In describing his 
meeting with Miss Bentley, Remington stated that Joseph North, whom he identified as a family friend, had introduced him to Jacob 
Golos and had described Golos as a Writer interested in the work being 
performed by the War Production Board. Remington stated that 
in turn Jacob Golos had introduced him to Elizabeth T. Bentley, 
alias Helen Johnson, saying that “he would appreciate it if I chatted 
with her about this kind of problem.” 

lVith regard to meeting Elizabeth T. Bentley, Remington admitted 
that he had seen her in Washington from time to time and discussed 
various matters with her, still believing that she was a writer and the 
matters he was discussing with her Would be of value in her literary 
pursuits. He also admitted that on one occasion he had furnished 
ier with a formula for the production of synthetic rubber and gaso- 
line. Remington endeavored to minimize the seriousness of such 
unauthorized disclosures by stating .that the formula was of little or 
no value and was not intended for use by the War Production Board. 
Remington also admitted that there were times when he had fur- 

nished money to Miss Bentley but claimed that he believed this money 
was to be used for “refugees from Hitler” and did not consider that 
he was paying Communist Party dues. 
The committee heard Kenneth McConnell, who admitted under oath 

that he had been a member of the Communist Party from 1935 to 
1939 and that he had served as an organizer for the Communist Party. 
Mr. McConnell identified Remington as a member of the Communist 
Party in Knerzville, Tenn., during a portion of that period and fur- 
nished the committee names of other individuals whom he knew to 
be Communist Party members at the same time. Among these were 
Merwin Scott Todd, whom the committee learned had at one time 
been a roommate of William Walter Remington. Todd, when ques- 
tioned by the committee, refused on grounds of self-incrimination to 
answer whether he had or had not been a member of the Communist 
Party and on the same grounds refused to answer whether he had 
roomed with Remington. 
Another individual named by McConnell Was Howard Allen Bridg- 

man, Who admitted membership in the Communist Party from Decem- 
ber 1938 to September 1939. Mr. Bridgman admitted that he was a 
member of the Commun.ist Party in Knoxville, Tenn., and among 
other individuals named by him as members of the Communist Party 
at the same time was William Walter Remington. 
On the" basis of disclosures concerning William Walter Remington 

before the Committee on Un—American Activities, Remington was 
called before a Federal grand jury and persisted in his denial of 
Communist Party membership. As a result of these denials Reming- 
ton Was indicted for perjury on June 8, 1950, for denying his Com- 
munist Party membership. He resigned from his position with the 
Commerce Department on the following day. 
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Following a lengthy trial William Walter Remington was found 

guilty of perjury and was sentenced to 5 years in prison. However, 
a United States court of appeals said that the jury had been improperly 
charged by the trial judge and ordered that a new trial be held. The 
matter is still before the courts. However, the committee feels that 
the case of William Walter Remington clearly illustrates that per- 
sistent investigation and hearings by congressional committees can and 
does furnish valuable assistance to the executive branch of the Gov- 
ernment, as Well as to the courts.

V For this reason the committee is resolved that other aspects of the 
testimony given by Elizabeth T. Bentley and VVhittaker Chambers 
shall be fully explored. 

PHILIP OLIN AND MARY JANE KEENEY . 

During the course of the trial of Judith Copl.on and Valentine 
Gubitchev, the defense counsel was successful in having the introduc- 
tion of certain FBI reports from which Judith Coplon had made ex- 
tractions that were found in her possession at the time of her arrest. 
Contained in one of these reports Was a reference to Mary Jane and 
Philip Olin Keeney. According to this report, Mary Jane Keeney 
was described by a confidential informant in August 1946- as being Well 
known on the east coast (of the United States) for her Communist and 
espionage activities. The FBI report then proceeded to describe one 
Sergei N. Kournakoff, who also used the alias Colonel Thomas. It was 
stated that Kournakoff Was a Russian national, who had come to the 
United States as a stateless citizen on October 21, 1921. Kournakoff, 
according to confidential informant of the FBI, became affiliated With 
the Russky Golos Publishing Corp. and Wrote articles for the Daily 
Worker and New Masses magazines, both of Which are Communist pub- 
lications. The report indicated that prior to Kournakoff’s departure 
from the United States in January of 1946 he Was a close associate of 
Mary Jane and Philip Olin Keeney, who according to a confidential 
informant of the FBI Were members of the Communist Party. 

Philip Olin Keeney Was born February 3, 1891, at Rockville, Conn. From 1931 until 1937, Philip Keency was an employee of the Univer- 
sity of Montana, at Missonla, Mont., Where he held a position of 
librarian. On September 1, 1937, Keeney Was dismissed for incompe- 
tence. Following his dismissal from the University of Montana, 
Keeney and his wife, Mary Jane, resided at Berkeley, Calif, They 
remained there until 1940, when Mr. Keeney came to VVashington, 
D. C., to take a position with the Library of Congress, where he re- 
mained until Septcmber 1943. From 1943 until. 1945, he was employed 
with the Foreign Economic Administration in Washington, D. C. In 
December 1945 Philip Keeney was employed by the WVar Department 
and sent to Tokyo, Japan. Ilowevcr, on June 9, 1947, he was relieved 
of his duties With the VVar Department. When appearing before the 
committee, Keeney stated he was unable to ascertain the basis for his 
discharge from the War Department, and efliorts by the committee to 
ascertain the information from the Department of the Army failed. 
Mary Jane Keeney Was born February 28, 1895, at Wood-stock, Ill. 

On October 24, 1942, she obtained employment at the Board of Eco- 
nomic VVarfare of the Ofiice of lVar Analysis, 1/Vashington, D. C. For 
a short period in 1942 she Was employed as a voluntary assistant to the 
executive secretary of Russian War Relief, Inc., Washington, D. C. 

i 
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In November 1945 she became a member of the staff of the United 
States representative to the Allied Commission on Reparations. 
When, in March of 1946, the Commission Was absorbed by the Depart- 
ment of State, Mrs. Keeney continued in her employment. in that De- 
partment until she resigned on July 15, 1946. In July 1948, Mrs. 
Keeney secured employment in the Document Control. Section of the 
United Nations Secretariat.

_ 

Both Philip and Mary Jane Keeney have a record of association 
With known Communists and With individuals identified in this re- 
port as having been engaged in Soviet espionage activity. Among 
them Were Haakon M. Chevalier, Nathan Gregory Silvermaster, and 
lllilliam Ludwig Ullmann, as Well as Gerhart Eisler. 

Also during the course of the trial of the United Staitcs v. Judith 
Coplon an FBI report reflected that in March 1946 Mary Jane Keeney 
was aboard the steamship Mit Victory when that vessel arrived in the 
United States. The report indicated that FBI agents had observed 
that the vessel was met by Jules Korchein, whom Mary Jane Keeney 
was observed meeting upon her departure from the vessel. These tWo 
individuals Were placed under FBI surveillance and were observed to 
enter the apartment of an individual named WVasserman. Later, on the 
same date, FBI agents reported Keeney at a meeting With one Joseph 
Bernstein, at which time Keeney was observed passing a manila 
envelope to Bernstein. Bern-stein was subsequently observed by FBI 
agents meeting Alexander Trachtenberg, Communist Party oflicial, at 
which time a manila envelope, believed identical with the one origi- 
nally carried by Keeney, Was passed to Trachtenberg. . 

Mary Jane Keeney appeared before the committee and denied mem- 
bership in the Communist Party or complicity in Communist espio- 
nage. Philip O. Keeney, declined to answer questions pertaining to 
Communist Party membership when he appeared before the com- 
mittee. 
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SOVIET ESPIONAGE ACTIVITIES IN THE UNITED STATES 
SINCE THE CLOSE OF WORLD WAR II 

JUDITH CoPLoN
i 

On March 4, 1949, on a side street in New York City, special agents 
of the Federal Bureau of Investi.gation brought to. a close the espio- 
nage activities of Judith Coplon and Valentin Gubitchev. This was 
the culmination of many months of investigation by the FBI, much 
of _which was conducted in the very building which houses the FBI 
headquarters in Washington, D. C. The investigation was not a 
routine one for the FBI because, in a sense, the security of the FBI 
as well as the country was at stake. 
The FBI had learned that someone was leaking information from 

FBI files to the Soviet Union. Information concerning highly confi- 
dential investigations being conducted by the FBI concerning Soviet 
and Russian satellite diplomats was finding its Way back to these 
individuals. 

It did not appear that the information was coming from any Ameri- 
can contacts and therefore must have been coming directly from 
Moscow. This then was the pattern—someone having access to FBI 
files was channeling the information to some person who in turn was 
furnishing it directly to Moscow. Once there, the Kremlin examined 
the material and then, through courier or diplomatic pouch, was 
notifying the Soviet Embassy and the various consulates. Because 
of the disclosures of Elizabeth T. Bentley regarding her contacts 
with Anatole Gromov, the Soviets realized that the FBI would be 
giving the closest scrutiny to even the most minor Soviet officials. It 
was necessary for the Soviet to secure some person who could be 
trusted to secure the information, and another person to transmit it. 
There are not many people who have access to FBI reports. The 

FBI, fully aware of this, quietly set about locating the leak. After 
being completely satisfied that the leak was not inside the FBI, atten- 
tion was turned to outside sources. 
FBI reports were frequently forwarded to the Department of Jus- 

tice. This was necessary because in many instances reports would 
disclose possible violations of various statutes and the Department 
could not, of course, come to a decision without examining the in- 
formation developed by the FBI investigation. Reports concerning 
Soviet diplomats were frequently furnished for consideration of pos- 
sible prosecution under the Foreign Agents’ Registration Act. 

Naturally the FBI could not discontinue sending reports to the 
Department without immediately tipping its hand to the guilty party 
but, unless some method could be devised of locating the person leak- 
inn‘ the information, the leak would contin.ue indefinitely. 
Ifrom the nature of the information being furnished the Soviets, it 

was ascertained that the leak must be coming from the section in which 
Judith Coplon was employed. 

. 
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There followed Weeks of investigation during which the FBI 
watched every move of Judith Coplon. There was no indication, even 
during the subsequent trial, that she suspected that she was being 
investigated. When it was definitely established that Coplon was fur- 
nishing information to the Soviets, it became necessary for the FBI to 
find the middleman who was submitting the information to Moscow. 
It was known that the home of Judith Coplon was in Brooklyn and 
that she made frequent trips to New York. A short time after it was 
determined that Coplon was in contact with the Soviets, she made a 
trig to New York. 

n this occasion, as on all others during the preceding weeks, Judith 
was observed by the FBI. Instead of going to Brooklyn, Judith re- 
mained in Manhattan. There she was observed in some unusual 
maneuvers with a swarthy individual. It is difficult to determine 
whether the swarthy individual and Coplon. had become suspicious or 
whether all meetings were the same, but, after establishing that Coplon 
was in contact with another Soviet agent, the FBI moved in and ar- 
rested Coplon and her associate. ' 

Judith Coplon, after her arrest, was found to be carrying type- 
written cards containing extracts from FBI reports. She later 
claimed that she had made these because she was writing a book and 
the cards were source materials. She also claimed to have started work 
on the manuscript, but unfortunately had destroyed it. 
Now to examine the man that Coplon had met in New York on March 

4, 1949. We must reeallthat the Soviets were unquestionably aware 
that a close scrutiny was being made of embassy and consulate per- 
sonnel. For this reason, they went outside the oflicial diplomatic 
ranks for this particular contact. VVhat could be a better place to 
locate an individual than in the organization set up to maintain peace, 
the United Nations? 
The individual selected by the Russians was Valentin Gubitchev. 

There can be no question that he had been placed in the United Nations 
Or anizati on for the sole ur osc of contactin and receiving informa- 
tiofi from Judith Coplon.P 

P g D 
During the course of the trial, Judith Coplon claimed that her 

meetings with Gubitchev were merely lovers’ trysts and that the 
gnusual rn)a11Epvters1e'mploy¢%d l11(iI16Fl'.l111“1{_Y,' him were causeld by fear of 
etection u itc 1ev s wi e an 0 t e Soviet sec-ret'p0 ice. 
The Goviirnment discredited the love angle by showing that Judith 

was obviously bestowing her favors in other quarters. 
During the course of the trial, Gubitehev did not testify and must 

have been somewhat confused to hear udith Coplon and herattorney 
accuse him of being a part of a conspiracy to frame her. If such an 
arrangement were in existence, then this country for the first time put 
sometliing over on the Soviets, because arrangements were made after 
Grub-itchev had been found guilty to return him to the Soviet Union. 
The return of Gubitchev was accomplished without an exchange of 
persons from the Soviet Union as was the case with Gaik Ovakimian. 
On March 9, 1950, having heard all of the testimony, a jury found 

Juditlla (Jgoplon guilty and she was sentenced to imprisonment for a 
perioc 0. 15 years. 
On December 5, 1950, the United States Court of Appeals reversed 

the_conv1ct1on on the basis that her arrest was made without a warrant. 
Tl11S court, however, did not dismiss the indictment and stated that the 
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guilt of Judith Coplon was plain. Regardless of the seriou_sness._ of 
her offense, Judith Coplon remains free, because of legal technicalities. 

‘ KLAUs Fuons AND HARRY Gotn 
The reader, in reviewing this report, might consider from the cases 

cit.ed that Soviet espionage has dissipated itself and, since the end of 
World VVar II, declined. The committee wishes that this were true, 
but unfortunately it is not. VVe have seen that With the beginning 
of VVorld VVar II the Soviets accelerated espionage activities; also, 
that during the same period the Russians cultivated and left behind 
persons in the United States who, While they were not utilized, were 
available for espionage activities. 
During the period since the first successful experiments with nu- 

clear fission, the Russians have bent every effort toward maintaining 
pace with atomic development through espionage. This report has 
illustrated that for the Soviets one successful espionage agent has been 
worth more than. many Soviet scientists. ‘Whereas the scientists might 
have labored indefinitely without the proper information, the Russian 
espionage apparatus has furnished practically everything that would 
enable inferi.or scientists to assemble the atom bomb. _ 

The case that we now consider, even though it had its origin prior 
to the conclusion of VVorld VVar II, illustrates the fact that Soviet 
espiona 'e has operated and surely shall continue to operate in the 
United States unless adequate laws are enacted. 
On February 3,./1950, on the basis of information furnished by the 

Federal Bureau of Investigation, British authorities arrested Dr. Emil 
Julius Klaus Fuchs, a naturalized Briton of German birth. Fuchs 
was charged with having betrayed atomic research secrets on at least 
two occasions, specifically in 19-l5, while in the United»States, and 
again in England in 1947. 
Dr. Fuchs’ position with regardto nuclear research in England was 

comparable to that of Dr. J. Robert Oppenheimer in the United States. 
When it first appeared that scientists could produce the atomic bomb, 
the three countries then foremost in atomic research,_Canada, Eng- 
land, and the United States, reached an agreement to pool the acquired 
knowledge of atomic explosives; It was agreed that because of facili- 
ties and “security,” future experiments sliould be carried on in the 
United States. 
. D_r. Klaus Fuchs, as the leading British atomic expert, Was one of 
the individuals selected to represent Great Britain in this research. 
Qne of the mysteries in the selection of Fuchs was the failure of 

Br1t1sh_ authorities to notify the United States of all facts in their 
possession concerning the background of Dr. Fuchs. It was learned 
that as early as 1941 the British Government knew that the German 
Gestapo had named Klaus Fuchs as a German Communist. Even 
though the British had no way at that time of verifying the accuracy 
of the Gestapo charges, it is diflicult to understand why there was no 
notification of this at the time Fuchs was permitted to enter this 
country. 

Fuchs, after his arrest, stated that he had develo ed a sympathy for 
communism while in college. -Fuchs further conflissed that while in 
England he had associated principally with Marxians. 

Notwithstanding these defects in his background, Fuchs came to the 
United States and, after assimilating the knowledge he lacked, fol- 
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lowed the progress being made in atomic research with unusual aflinity. Fuchs was instrumental in the development of the first atomic bomb and was present at Los Alamos, N. Mex., on that memorable moment 
on July 16, 1945, when the first atom bomb was exploded. 
In all, Fuchs was in the United States from 194.3 to 194.6, working 

on atomic research. Later, he attended top-level conferences on atomic- 
matters in which the United States, Canada, and Great Britain par- 
ticipated. Maj. Gen. Leslie R. Groves, in charge of, the Manhattan 
Engineering District, has identified Fuchs as one of the few scientists who had access to the United States lans for future atomic develop- 
ment. Fuchs had also learned of tllfe plan for development of the- 
hydrogen bomb. 

It is of interest to note how Fuchs turned over his atomic informa- 
tion to the Russians. Naturally, Russian impatience would not abate 
until Fuchs could return to England. Therefore, an arrangement had 
to be made by the Russians to have him contacted in the United States. We have read earlier that in arranging positive identification for the 
meeting between John Hitchcock Chapin and Arthur Adams, the 
middleman, Clarence Hiskey, had taken a key from Chapin, which was later produced by Adams when he met Chapin. ' 

In the same manner, some means had to be devi‘s'ed"for Fuchs to- 
iecognize the Soviet agent he was to meet and furnish atomic secrets. 
[he Russian superiors, not being certain as to the individual who- 
would meet Fuchs, instructed him to expect to make contact at a 
certain location in New York City’s lower East Side. 
In the history of secret or clandestine meetings, there have been 

a variety of identifying signs and countersigns but probably few 
surpass the novelty of that devised by the Russians for Klaus Fuchs 
and his contact. 
On an afternoon in January 1944, although it was hardly season- 

able for tennis, especially in the lower East Side section of New York 
City, Dr. Klaus Fuchs was in that vicinity carrying a tennis ball. The tennisiball was the sign which, by prearrangement, would iden- 
tify Fuchs. 
Having carried out his own instructions, Fuchs next was to watch 

for a person whom he knew would be wearing gloves and carrying 
a book with a green binding. His vi il was rewarded for there ap- 
peared a short pudgy man bearing tI1e necessary signs of identi - 

cation. This person identified himself to Fuchs simply as Raymond.‘ 
and for 3 years this was the only name under which Fuchs knew 
this Soviet agent. 
The two men then proceeded to a restaurant in New York’s Bowery 

where Fuchs readily identified himself and proceeded to outline for “Raymond” the information he had secured up to that time regard- 
ing the developments in atomic research. 
After this meeting, Fuchs resumed his duties with the Manhat- 

tan Engineering District. “Raymond” took a train to Philadelphia, 
Pa., where, under his true name, Harry Gold, he was employed in the 
laboratories of the Pennsylvania Sugar Co. \ 

On May 23, 1950, Harry Gold was arrested by FBI agents in 
Philadelphia on charges of espionage. Gold confessed when con- 
fronted with the mass of evidence the Governmeht had accumulated 
against him. He confessed that over a period of time he had'been used by the Soviet Intelligence Service as- an intermediary in im- 
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portant contacts. During 1944 and 1945, Gold admitted that he 
had met Fuchs at various places in the United States an.d that Fuchs 
had on these occasions provided him with both written and oral in- 
formation. 
On June 15, 1950, the Department of Justice announced the arrest 

of Alfred Dean Slack on espionage charges. Slack admitted turning 
-over to Harry Gold samples and highly classified information re- 
,-garding the processes employed in manufacturing certain explosives. 
Gold confessed that he turned this information over to Semen M. 

Semenov, an employee of the Amtorg Trading Corp. Gold, upon 
Semenov’s instructions, discontinued his contacts with Slack in view 
of the more important contacts with Klaus Fuchs. 
Upon Semenov’s- departure from the United States in September 

1944, Gold’s espionage contacts were continued through Anatoli An- 
tonovieh Yakovlev, a vice consul of the Soviet consulate in New York 
City. Yakovlev left the United States on December 27, 1946. 
The investigation proceeded and on June 16, 1950, David Greenglass 

was arrested in New York City on espionage charges. During the 
summer of 1945, Greenglass had been attached to the Second Pro- 
visional S. E. D. Unit at Santa Fe, N. Mex. The records at Los 
Alamos reflect that Greenglass, while stationed there, worked on 
highly confidential material in connection with atomic energy 
research. 
Harry Gold, in his confession, stated that he had gone to Albu- 

querque, N. Mex.-, during the summer of 1945, and there received 
highly classified material from David Greenglass. Gold stated that 
he had turned this material over to Anatoli A. Yakovlev. 
The subsequent investigation by the FBI disclosed that Greenglass 

had been recruited for his espionage duties by his brother-in-law, 
Julius Rosenberg, wl1o was arrested. July 17, 1950, in New York City 
on charge of conspiracy to commit espionage. The investigation dis- 
elosedthat it was at the instigation of Rosenberg that Greenglass made 
secret atomic data available to both Rosenberg and Harry Gold. 
Further, in addition to bringing Greenglass and Gold together, Rosen- 
berg had given Greenglass specific instructions as to what type of 
information was desired by the U. S. S. R. 
Rosenberg had been employed by the VVar Department from 1940 

to 1945, when he was removed by the Secretary of the VVar Depart- 
ment, upon the recommendation of Rosenberg’s superior, ‘who had 
received information indicating Communist Party membership on 
the part of Rosenber . . 

On July 29, 1950, tlie FBI arrested Abraham Brothman and Miriam 
Moskowitz on charges of obstructing justice. The investigation had 
disclosed that in 1941 Semen M. Semenov had arranged a meeting 
between Abraham Brothman and Harry Gold, at which time the three 
discussed the type of information that Brothman and Gold were 
to secure for the Soviet Government. Gold later testified that a 
Russian ofiicial had told him that the work Brothman was perform- 
ing for Russia was equivalent to the efforts of at least one and possibly 
more Soviet Army brigades. _ 

'

_ 

Gold also confessed that in testifying before a Federal grand ]ur_y 
in New York in 1947, he had been induced by Brothman to testify 
that the two had met through J acob, Golos, the then deceased Soviet 
agent. Gold said that he falsely testified to that efleet on Brothman s 
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insistence in order that their stories would be consistent rather than 
truthfully stating that their meeting had been arranged by Semenov. 
Gold had been employed as a chemist from February 1946 to June 

1948 by Abraham Brothman and Associates, consulting engineers. 
Miriam Moskowitz for a number of ears had been secretary to Abra- ham Brothman and eventually had been made a full partner. From 
1942 to 1944, she was employed by the ‘Var Manpower Commission 
in New York City. On August 18, 1950, FBI agents in New York City arrested Mrs. 
Ethel Greenglass Rosenberg on a charge of conspiracy to commit 
espionage. She Was charged With having conspired with her husband, 
Julius Rosenberg, and others, and of having recruited her brother, 
David Grecnglass, to obtain secret atomic information for transmis- 
sion to the Soviet Union. 
The final link in this chain of Soviet espionage was forged on 

August 18, 1950, with the arrest of Morton Sobell at Laredo, Tex. 
Sobell, who had fled to Mexico after the arrest of David Grreenglass, 
was deported by Mexican authorities. Sobell Was charged with con- 
spiring with Julius Rosenberg and others in sending national defense 
information to Soviet Russia. An electrical engineer, Sobell was 
employed on highly confidential Work dealing with radar research for 
the United States Navy at the General Electric Co. plant, Schenectady, 
N. Y., durin the period from 1942 to 1947. Previously from 1939 to 
1941, he had%oeen employed at the Bureau of Ordnance, United States 
Navy, VVashington, D. C. 
For their parts in this betrayal each of these individuals Was found 

guilty and received the following sentences: 
Julius and Ethel Rosenberg received the death sentence. 
Morton Sobell—30 years. 
Harry Gold——30 years. 
David Greenglass—15 years. 
Abraham Brothman—7 years. ’ 

cMiriam MoskoWitz—-2 years.

O 
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SEGRET 

Abbreviations used in Text of Study or 
the Appendix 

Asst. - Assistant 

GP - Communist Party 

fnu - firstvname unknown‘ 

GRU - Glavnoye Razvedyvatelnoye Upravleniye 
(Chief Intelligence Directorate) 

MA - Military Attache 

NA - Naval Attache 

png - persona non grate 

RIS - Russian Intelligence Services 

TASS - Telegraphic Agency of the Soviet Union 

US - United States
. 

VOKS - Vsesoyuzhoye Obshchestvo Kulturnoy Svyazi Zagranitsey J (4/1 Zéw». iewrgfw /wmwmi 
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